
PROTOKO Ł NR LV/2021 
z sesji Rady Miasta Ostrowca Ś więtokrzyskiego 
z dnia 13 grudnia 2021 r. 

Z uwagi na pandemię obrady odbyły się w trybie stacjonarno-zdalnym w Urzędzie 
Miasta Ostrowca Świętokrzyskiego, ul. Jana Głogowskiego 3/5, rozpoczęły się o godz. 
12.09. 
 
W sesji udział wzięli: 

1. Radni RM – zgodnie z załączoną listą obecności (załącznik nr 1a i 1b  
do protokołu) 

2. Prezydent Miasta – Jarosław Górczyński 

3. Wiceprezydent Miasta – Piotr Dasios 

4. Wiceprezydent Miasta – Dominik Smoliński 

5. Sekretarz Miasta – Anna Niedbała 

6. Skarbnik Miasta – Sławomir Kijak 
 

Nieobecni radni: Giemza Marek, Kutryba Kamil. 
 

Ad I/Otwarcie sesji Rady Miasta Ostrowca Świętokrzyskiego – 

stwierdzenie quorum: 
 
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Witam bardzo serdecznie. Otwieram LV 
(55)  sesję Rady Miasta Ostrowca Świętokrzyskiego. Zanim przejdziemy w ogóle do 
realizacji porządku, to najpierw jak zwykle sprawdzę listę obecności, żeby stwierdzić, 
czy posiadamy na sesji wymagane kworum, by podejmować prawomocne uchwały,  
a więc odczytuję Państwa z listy, a Państwo potwierdzają swoją obecność. Choinka 
Stanisław. 
Radny St. Choinka – Dzień dobry, Pani Przewodnicząca. Dzień dobry wszystkim. 
Stanisław Choinka, obecny. 
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Czeremcha Mateusz. 
Radny M. Czeremcha – Mateusz Czeremcha, obecny.  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Duda Renata. 
Radna R. Duda – Renata Duda, obecna. 
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Giemzy Marka, nie ma. Głąb Artur. 
Radny A. Głąb – Artur Głąb, obecny. 
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Kaszuba Dariusz. Nie ma. Łata Mariusz. 
Radny M. Łata – Mariusz Łata, jestem obecny. 
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Maj Grażyna. 
Radna G. Maj – Grażyna Maj, obecna. 
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Marzec Marcin. 
Radny M. Marzec – Marcin Marzec, obecny.  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Morycińska Bożenna.  
Radna B. Morycińska – Bożenna Morycińska, obecna. 
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Pałka Andrzej.  
Radny A. Pałka – Andrzej Pałka, obecny. Dzień dobry Państwu.  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Pietruszka Aron. 
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Radny A. Pietruszka – Obecny. Dzień dobry.  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Pikus Joanna. 
Radna J. Pikus – Joanna Pikus, obecna.  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Renduda-Dudek Irena, obecna. Sajda 
Włodzimierz. 
Radny Wł. Sajda – Sajda Włodzimierz, obecny. Dzień dobry wszystkim.  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Stec Włodzimierz. 
Radny Wł. Stec – Włodzimierz Stec, obecny. Dzień dobry Państwu. 
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Stelmasik Kamil, nieobecny. Strojny 
Daniel.  
Radny D. Strojny – Strojny Daniel, obecny. Dzień dobry. 
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Woźnicka-Kuzdak Marta. 
Radna M. Woźnicka-Kuzdak – Marta Woźnicka-Kuzdak, obecna. 
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Wójcik Karol. Wójcik Karol. 
Radny K. Wójcik – Karol Wójcik, obecny. 
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Wrona Jerzy.  
Radny J. Wrona – Jerzy Wrona, obecny. 
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Zawadzki Artur. 
Radny A. Zawadzki – Zawadzki Artur, obecny. Dzień dobry wszystkim. 
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – A więc na sesji mamy 19 osób na ten 
moment i stwierdzam, że możemy podejmować prawomocne uchwały.  
Witam Radnych Rady Miasta. Witam Prezydenta Miasta Ostrowca Świętokrzyskiego, 
Pana Jarosława Górczyńskiego. Witam Panów Wiceprezydentów: Piotra Dasiosa i 
Dominika Smolińskiego. Witam Skarbnika Miasta – Pana Sławomira Kijaka. Sekretarz 
Miasta – Panią Annę Niedbałę. Wszystkich Państwa przybyłych na obrady dzisiejszej 
sesji, a także internautów, którzy śledzą obrady naszej sesji dzisiejszej online.  
Jak zwykle, na wstępie, Szanowni Państwo Radni przypomnienie. Pierwsze 
przypomnienie to jest o ochronie danych osobowych. A więc, używając naszych 
danych osobowych: nazwisko, imię, adres, pamiętajmy o tym, że obrady sesji są 
nagrywane, transmitowane, ale też nie jest wymagana od nas, od osób publicznych, 
zgoda na to, by nasze dane były przetwarzane. Natomiast, jeżeli Państwo w swoich 
wypowiedziach wymieniacie nazwiska osób trzecich musicie pamiętać, że powinniście 
być w posiadaniu upoważnienia od tych osób, że wyrażają zgodę na publikację swoich 
danych.  
I druga informacja o tym, że zgodnie z ustawą z dnia 4 kwietnia 2019 r. o dostępności 
cyfrowej stron internetowych i innych aplikacji mobilnych podmiotów publicznych oraz 
dyrektywą Parlamentu Europejskiego i Rady Europy z 26 października 2016 r. 
wszystkie materiały publikowane na stronach samorządu terytorialnego są 
przystosowane dla osób niepełnosprawnych. Zgodnie więc z wymienionymi przeze 
mnie aktami prawnymi, nagrania obrad sesji Rady Miasta są uzupełniane o napisy dla 
osób niesłyszących.  
Proszę Państwa, zanim przejdziemy do porządku obrad chciałam Państwa 
poinformować o takiej kwestii – otóż na Komisji Samorządowej w dniu 8 grudnia br., 
Wiceprzewodniczący Komisji – Pan Sajda Włodzimierz wniósł taką propozycję, byśmy 
podjęli intencyjną uchwałę w sprawie wsparcia służb mundurowych, którzy strzegą 
naszej wschodniej granicy, głównie granicy z Białorusią. I w czwartek 9 grudnia na 
moje ręce wpłynęły 2 projekty uchwał. Jeden projekt uchwał w tej sprawie z Klubu 
Radnych "Prawa i Sprawiedliwości", a drugi projekt uchwały Radnych KWW Jarosława 
Górczyńskiego. Proszę Państwa, ja uważam, że ponieważ intencja obydwu uchwał 
jest identyczna, a różnią się nieco w treści te uchwały, więc ja chcę zaproponować 
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klubom, byśmy się spotkali wspólnie i opracowali jeden projekt uchwały, bo w końcu 
wszyscy jesteśmy zgodni co do zasadniczej treści tego projektu uchwały i wypracowali 
wspólne stanowisko, gdzie będziemy mogli wnieść pod obrady przyszłej sesji, bo 
jeszcze w tym roku czeka nas sesja, byśmy wnieśli już ten uzgodniony wspólny projekt 
uchwały. To jest jedno uzasadnienie, a drugie to takie, że po prostu te projekty 
wpłynęły też już za późno, bo myśmy już materiały otrzymali na sesję, a zgodnie z 
naszym statutem, jakikolwiek projekt uchwały wnoszony – nowy, pod obrady rady sesji 
powinien być przynajmniej na 7 dni przed sesją wniesiony, a zatem tak czy siak, i tak 
musimy się spotkać. Pozwolicie Państwo, że ja się umówię z Przewodniczącymi 
Klubów i wspólnie opracujemy wspólne stanowisko. Myślę, że to będzie 
najrozsądniejsze wyjście z sytuacji, zamiast jakichkolwiek przepychanek w sprawie, co 
do której mamy wspólne zdanie. To tyle co z mojej strony.  
 

Ad II/Przedstawienie porządku obrad: 
 
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Natomiast przechodzimy teraz do realizacji 
porządku obrad. Czy ktoś z Państwa Radnych ma uwagi, proszę, Panie Prezydencie.  
Prezydent Miasta – J. Górczyński – Pani Przewodnicząca! Panie, Panowie Radni! 
Szanowni Goście! Drodzy Internauci! Chciałbym jeszcze raz wszystkich przywitać, 
podziękować wszystkim Państwu Radnym za obecność. I Pani Przewodnicząca! 
Chciałbym zmienić porządek obrad. Chciałbym wprowadzić zmianę dotyczącą punktu 
V – „Podjęcie uchwał w sprawie”. Po pkt 17, tj. po projekcie uchwały zmieniającym 
uchwałę w sprawie uchwalenia budżetu Gminy Ostrowiec Świętokrzyski na 2021 r., 
chciałbym wnieść nowy projekt uchwały, jako ppkt 18 zmieniający uchwałę w sprawie 
uchwalenia budżetu Gminy Ostrowiec Świętokrzyski na rok 2021. Konsekwencją tego 
projektu będzie zmiana załącznika nr 1 do projektu uchwały zmieniającej uchwałę w 
sprawie Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy Ostrowiec Świętokrzyski na lata 
2021-2029. Te materiały Państwo otrzymaliście. Uzasadnienie Pan Skarbnik. To jest 
związane z tym, że dostaliśmy zewnętrzne pieniądze i żeby te pieniądze szybko 
wydać, musimy taki, taką propozycję złożyć. Dziękuję bardzo.  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Dziękuję bardzo. Czy jeszcze ktoś  
z Państwa Radnych chciałby coś do porządku obrad? Nie widzę. Wobec tego 
przegłosujemy już ten nowy porządek z wniesionym przez Pana Prezydenta pkt 18, a 
oczywiście pkt 18 dotychczasowy przybiera liczbę 19. I taki już będziemy mieć 
porządek obrad. Głosujemy więc ten nowy porządek obrad: Choinka Stanisław. 
Radny St. Choinka – Stanisław Choinka, jestem za.  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Czeremcha Mateusz.  
Radny M. Czeremcha – Mateusz Czeremcha, jestem za.  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Duda Renata. 
Radna R. Duda – Renata Duda, jestem za. 
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Głąb Artur.  
Radny A. Głąb – Artur Głąb, jestem za. 
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Kaszuby nie ma. Łata Mariusz.  
Radny M. Łata – Mariusz Łata, jestem za.  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Maj Grażyna. 
Radna G. Maj – Grażyna Maj, jestem za.  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Marzec Marcin. 
Radny M. Marzec – Marcin Marzec, jestem za. 
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Morycińska Bożenna.  
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Radna B. Morycińska – Bożenna Morycińska, jestem za. 
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Pałka Andrzej.  
Radny A. Pałka – Andrzej Pałka, jestem za. 
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Pietruszka Aron.  
Radny A. Pietruszka – Pietruszka Aron, jestem za. 
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Pikus Joanna. 
Radna J. Pikus – Joanna Pikus, jestem za.  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Renduda-Dudek Irena, jestem za. Sajda 
Włodzimierz. 
Radny Wł. Sajda – Sajda Włodzimierz, jestem za.  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Stec Włodzimierz. 
Radny Wł. Stec – Włodzimierz Stec, jestem za. 
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Strojny Daniel. 
Radny D. Strojny – Strojny Daniel, jestem za.  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Woźnicka-Kuzdak Marta.  
Radna M. Woźnicka-Kuzdak – Marta Woźnicka-Kuzdak, jestem za.  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Wójcik Karol. 
Radny K. Wójcik – Karol Wójcik, jestem za.  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Wrona Jerzy.  
Radny J. Wrona – Jerzy Wrona, jestem za. 
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – I Zawadzki Artur. Zawadzki Artur. 
Radny A. Zawadzki – Zawadzki Artur, jestem za. Słyszę co drugie słowo. Przepraszam 
Pani Przewodnicząca. 
 
Radni RM jednogłośnie opowiedzieli się za rozszerzeniem porządku obrad   
o projekt uchwały zmieniający uchwałę w sprawie uchwalenia budżetu Gminy 
Ostrowiec Świętokrzyski na rok 2021 – jako ppkt 18 (imienny wykaz głosowania 
stanowi załącznik nr 2 do protokołu). 

 
Radni Rady Miasta obradowali według zaproponowanego porządku obrad: 
 

I. Otwarcie sesji Rady Miasta Ostrowca Świętokrzyskiego – stwierdzenie 
quorum.  

II. Przedstawienie porządku obrad. 

III. Przyjęcie protokołu z sesji Rady Miasta Ostrowca Świętokrzyskiego   
z dnia 29  października 2021 r. 

IV. Analiza ładu przestrzennego w kontekście stwarzania możliwości rozwoju 
społeczno – gospodarczego jako czynnika przeciwdziałającego 
depopulacji. 

V. Podjęcie uchwał w sprawie: 
1) określenia wysokości stawek podatku od nieruchomości na 2022 rok, 
2) określenia wysokości stawek podatku od środków transportowych na rok 2022,  
3) obniżenia średniej ceny skupu żyta dla potrzeb obliczania podatku rolnego na 

obszarze Gminy Ostrowiec Świętokrzyski w 2022 roku, 
4) Gminnego Programu Profilaktyki i Rozwiązywania Problemów Alkoholowych  

w Ostrowcu Świętokrzyskim na 2022 rok, 
5) zmieniająca uchwałę w sprawie Gminnego Programu Przeciwdziałania 

Narkomanii w Gminie Ostrowiec Świętokrzyski na lata 2021 – 2023, 
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6) uchwalenia Programu Wsparcia Ekonomii Społecznej w Gminie Ostrowiec 
Świętokrzyski na lata 2022 – 2025, 

7) pozostawienia bez rozpoznania skargi na Dyrektora Publicznej Szkoły 
Podstawowej Nr 4 w Ostrowcu Świętokrzyskim, 

8) rozpatrzenia petycji wielokrotnej dotyczącej podjęcia przez Radę Miasta 
Ostrowca Świętokrzyskiego czynności uniemożliwiających lub nie 
dopuszczających do wprowadzenia podziału systemu nauki w szkołach 
podlegających Gminie Ostrowiec Świętokrzyski, ze względu na stan 
zaszczepienia na COVID-19, 

9) Gminnego Programu Wspierania Rodziny w Gminie Ostrowiec Świętokrzyski na 
lata 2022 – 2024, 

10) przyjęcia Strategii Rozwiązywania Problemów Społecznych Gminy Ostrowiec 
Świętokrzyski na lata 2022 – 2028,  

11) ustalenia szczegółowych zasad ponoszenia odpłatności za pobyt w ośrodku 
wsparcia – schronisku dla osób bezdomnych i mieszkaniach chronionych, 

12) regulaminu dostarczania wody i odprowadzania ścieków na terenie Gminy 
Ostrowiec Świętokrzyski, 

13) wyrażenia zgody na zawarcie Porozumienia Międzygminnego pomiędzy Gminą 
Ostrowiec Świętokrzyski a Gminą Ćmielów w zakresie lokalnego transportu 
zbiorowego, 

14) zmieniająca uchwałę w sprawie określenia zasad systemu taryfowego i opłat  
za przejazdy, uprawnień do samorządowych ulgowych i bezpłatnych przejazdów 
oraz cen za usługi w zakresie publicznego transportu zbiorowego w granicach 
administracyjnych miasta Ostrowca Świętokrzyskiego oraz Gmin sąsiadujących, 
które zawarły porozumienie międzygminne w zakresie publicznego transportu 
zbiorowego,  

15) określenia przystanków komunikacyjnych, których właścicielem lub 
zarządzającym jest Gmina Ostrowiec Świętokrzyski, warunków i zasad 
korzystania z nich oraz opłat za ich korzystanie,  

16) ustalenia stawki dotacji przedmiotowej dla samorządowego zakładu 
budżetowego – Targowiska Miejskie w Ostrowcu Świętokrzyskim, 

17) zmieniająca uchwałę w sprawie uchwalenia budżetu Gminy Ostrowiec 
Świętokrzyski na 2021 r., 

18) zmieniająca uchwałę w sprawie uchwalenia budżetu Gminy Ostrowiec 
Świętokrzyski na 2021 r., 

19) zmieniająca uchwałę w sprawie Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy 
Ostrowiec Świętokrzyski na lata 2021 – 2029. 

VI. Informacja w sprawie podatku leśnego. 

VII. Informacja Przewodniczącej Rady Miasta o złożonych interpelacjach. 

VIII. Sprawozdanie z prac Prezydenta Miasta za okres od 21 października 2021 
r. do 2 grudnia 2021 r. 

IX. Sprawy różne (m.in. zestawienie zbiorcze wyników konsultacji 
społecznych projektu „Strategii Rozwiązywania Problemów Społecznych 
w Gminie Ostrowiec Świętokrzyski na lata 2022 - 2028”). 

X. Zamknięcie sesji Rady Miasta Ostrowca Świętokrzyskiego. 
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Ad III/Przyjęcie protokołu z sesji Rady Miasta Ostrowca 

Świętokrzyskiego z dnia 29 października 2021 r.: 
 
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Przechodzimy teraz do następnego punktu 
porządku obrad, mianowicie punkt III „Przyjęcie protokołu z sesji Rady Miasta 
Ostrowca Świętokrzyskiego z 29 października 2021 r.” Protokół był przesłany Państwu 
drogą mailową, albo można się było z nim zapoznać w biurze Rady Miasta. Czy 
Państwo Radni mają pytania bądź uwagi do protokołu? Nie widzę. Wobec powyższego 
głosujemy przyjęcie protokołu. Przechodzimy do głosowania: Choinka Stanisław.  
Radny St. Choinka – Stanisław Choinka, jestem za. 
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Czeremcha Mateusz.  
Radny M. Czeremcha – Mateusz Czeremcha, jestem za.  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Duda Renata. 
Radna R. Duda – Renata Duda, jestem za. 
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Głąb Artur.  
Radny A. Głąb – Artur Głąb, jestem za. 
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Kaszuby, jeszcze chyba nie widzę, 
Radnego. Łata Mariusz. 
Radny M. Łata – Mariusz Łata, jestem za.  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Maj Grażyna.  
Radna G. Maj – Grażyna Maj, jestem za.  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Marzec Marcin.  
Radny M. Marzec – Marcin Marzec, jestem za. 
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Morycińska Bożenna.  
Radna B. Morycińska – Bożenna Morycińska, jestem za.  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Pałka Andrzej.  
Radny A. Pałka – Andrzej Pałka, jestem za.  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Pietruszka Aron.  
Radny A. Pietruszka – Jestem za. 
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Pikus Joanna. 
Radna J. Pikus – Joanna Pikus, jestem za.  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Renduda-Dudek Irena, jestem za.  
Sajda Włodzimierz.  
Radny Wł. Sajda – Włodzimierz Sajda, jestem za. 
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Stec Włodzimierz.  
Radny Wł. Stec – Włodzimierz Stec, jestem za. 
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Strojny Daniel. 
Radny D. Strojny – Strojny Daniel, jestem za. 
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Woźnicka-Kuzdak Marta.  
Radna M. Woźnicka-Kuzdak – Marta Woźnicka-Kuzdak, jestem za. 
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Wójcik Karol. 
Radny K. Wójcik – Karol Wójcik, jestem za.  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Wrona Jerzy.  
Radny J. Wrona – Jerzy Wrona, jestem za.  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – I Zawadzki Artur. 
Radny A. Zawadzki – Zawadzki Artur, jestem za. 
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – A więc, protokół przyjęliśmy z sesji Rady 
Miasta.  
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Radni RM jednogłośnie przyjęli protokół z sesji Rady Miasta Ostrowca 
Świętokrzyskiego z dnia 29 października 2021 r. (imienny wykaz głosowania stanowi 
załącznik nr 3 do protokołu). 

Ad IV/Analiza ładu przestrzennego w kontekście stwarzania 

możliwości rozwoju społeczno-gospodarczego jako czynnika 

przeciwdziałającego depopulacji: 
 
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Przechodzimy do pkt. IV porządku obrad. 
Punkt IV, to "Analiza ładu przestrzennego w kontekście stwarzania możliwości rozwoju 
społeczno-gospodarczego jako czynnika przeciwdziałającego depopulacji” (załącznik 
nr 4 do protokołu). Szanowni Państwo Radni! Zgodnie z przyjętym planem pracy 
Rady Miasta Ostrowca Świętokrzyskiego na rok 2021, ten temat był zaplanowany 
właśnie w naszym planie na IV kwartał i był on dyskutowany na wszystkich komisjach. 
Czy Państwo Radni mają uwagi do przedłożonego materiału bądź pytania? Proszę 
Dariusza Kaszubę o zabranie głosu. Nie słychać Pana Radnego. 
Radny D. Kaszuba – Pani Przewodnicząca! Wysoka Rado! Szanowni Państwo! 
Panowie Prezydenci! Bardzo przepraszam za opóźnienie w dzisiejszym spotkaniu. 
Problemy techniczne to sprawiły, ale przez kontakt z obsługą udało mi się zalogować 
poprawnie do spotkania.  
Szanowni Państwo! Materiał, który otrzymaliśmy w wersji elektronicznej dotyczący 
analizy ładu przestrzennego jest bardzo ciekawym materiałem, który wnosi szereg 
informacji nawet przypominających nie tylko to, że Rada Osiedla "Trójkąt", Osiedle 
"Trójkąt" jest najmniejszym osiedlem naszego miasta, ale także wiele innych informacji 
dotyczących poszczególnych dzielnic. Niemniej jednak, najciekawszy według mnie 
materiał w tym opracowaniu znajduje się w jego ostatniej części, bodajże od str. 68. 
Mamy tam informację o rzeczywistej depopulacji w naszym mieście. I mnie osobiście 
zaskoczyły informacje przygotowane przez czteroosobowy zespół, który opracował ten 
materiał. Informacje szczegółowe dotyczą przypływu i odpływu ludności z naszego 
miasta. O ile kierunki odpływu w postaci dużych miast wcale nie zastanawiają, bo jest 
to tendencja, która ma miejsce w naszym, nie tylko naszym mieście od wielu, wielu lat, 
o tyle zaskoczyła mnie np. migracja ludności, czyli odpływ z terenu naszego miasta w 
kierunku Gminy Bodzechów. Tam słupki pokazują w zestawieniach, informują nas o 
tym, jakie są to wielkości. Niepokoi nas to, co jest faktem od wielu, wielu lat, że mimo 
wielu inicjatyw, o który się tak szeroko mówi, niestety, w naszym mieście ma cały czas 
miejsce zmniejszanie się liczby ludności, która migruje do wielu ośrodków, łącznie z 
Bodzechowem i jest to proces, który najbardziej niepokoi.  Bodajże w ostatnim 
wykresie, który jest tam podany, wykres, który sięga perspektywą daleko w głąb lat 
przyszłych, ukazuje, że liczba ludności w naszym mieście drastycznie spadnie. Jest to 
niepokojący chyba wynik, będący wypadkową informacji zebranych przez zespół 
opracowujący. Podano nam analizę ładu przestrzennego w kontekście stworzenia 
możliwości rozwoju społeczno-gospodarczego, jako czynnika przeciwdziałającego 
depopulacji. Tak naprawdę to depopulacja staje się faktem, z którym mamy do 
czynienia z roku na rok coraz bardziej dotkliwie. Nie wiem, jakie będą perspektywy 
dalszego rozwoju miasta w przypadku trzymania się tej prognozowanej w materiale 
prezentowanym radnym tendencji. Niemniej jednak stwierdzić należy, że chyba należy 
podjąć jakieś bardziej zintensyfikowane działania, które mogłyby stworzyć 
powstrzymanie tego odpływu. Oprócz tego materiał przynosi nam informację, które 
mówią o zwiększaniu się średniej wieku mieszkańców naszego miasta. To również 
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czynnik niepokojący, ponieważ sprawia on, że coraz mniejsza ilość mieszkańców 
naszego miasta jest w wieku produkcyjnym. To również niepokoi. Także cały materiał 
przynosi bardzo ciekawe i rzetelnie, mam nadzieję, opracowane wszystkie informacje. 
Na zakończenie tylko dodam, że bardzo się cieszę, że znalazł się on  
w materiale reprezentowanym Radnym Rady Miasta Ostrowca Świętokrzyskiego na 
dzisiejszej sesji, ponieważ jak pamiętam, bodajże w końcu stycznia 2020 r.  
był to jeden z czterech z naszych punktów, które przedstawiliśmy Pani 
Przewodniczącej, jako nasze propozycje do obrad Rady Miasta,  nasze, tzn. Klubu 
Radnych Prawo i Sprawiedliwość w Radzie Miasta. Dziękuję bardzo.  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Dziękuję. Czy ktoś z Państwa Radnych? 
Proszę Mateusz Czeremcha. 
Radny M. Czeremcha – Dziękuję. Pani Przewodnicząca! Państwo Radni! Panowie 
Prezydenci! Zaproszeni Goście! Drodzy mieszkańcy! Cieszy mnie to, że taki materiał 
znalazł się na obradach Rady Miasta. Pamiętam, kiedy kilka lat temu na początku tej 
kadencji, kiedy próbowałem ten temat poruszać, wtedy nie było takiej woli ze strony 
Pana Prezydenta, żeby o depopulacji rozmawiać. Wtedy Pan Prezydent mówił, że 
trendy negatywne, trendy demograficzne zostały już zatrzymane. Jak się okazuje 
jednak, no te prognozy Pana Prezydenta były nietrafione. I spadek populacji, no 
niestety jest, no nasilony na terenie naszego miasta. Są prognozy przygotowane przez 
Polską Akademię Nauk, z których wynika, że za lat 20 Ostrowiec Świętokrzyski może 
być miastem zaledwie 40-kilkutysięcznym. I takie dane są już zatrważające. Fakt 
depopulacji w naszym mieście, ten proces rozpoczął się już w końcu lat 
dziewięćdziesiątych. Trwa ponad 20 lat. Oprócz procesu depopulacji mamy też 
właśnie proces niekorzystnych zmian struktury demograficznej. Znacznie obniżyła się 
ilość osób w wieku produkcyjnym, natomiast wzrosła znacznie ilość osób już właśnie  
w wieku poprodukcyjnym, czyli emerytów w naszym mieście. O fakcie depopulacji 
świadczy również to, że liczba dzieci uczęszczających do szkół podstawowych  
i średnich, naszej młodzieży, świadczy fakt o tym, że no tych dzieci jest bardzo mało i 
smuci fakt, że przez te 20 lat tak naprawdę, no niewiele zrobiono w tym kierunku. To, 
co robią służby Pana Prezydenta i Prezydent Górczyński, czyli przygotowanie gruntów 
pod inwestycje, no okazuje się, że to jest za mało. Takich gruntów na terenie naszego 
kraju jest, jest bardzo, bardzo dużo. Większość gmin przygotowała takie grunty 
inwestycyjne. Również rankingi jakie sporządza "Rzeczpospolita", czy też Polska 
Agencja Prasowa również wyglądają bardzo niekorzystnie. Otóż, w ostatnim rankingu 
"Rzeczpospolitej", w rankingu gmin, nasze miasto, nasza gmina spadła o 78 pozycji, z 
pozycji 452 na 530. Znacznie wyprzedzają nas Starachowice na 90 miejscu, 
Skarżysko – miejsce 141 oraz również pobliskie miasto leżące w naszym powiecie - 
miasto, Gmina Kunów, które znalazło się na pozycji 479. Prosiłbym Pana Prezydenta o 
przedstawienie, jakie ma plany Pan Prezydent na najbliższe lata, których realizacja 
będzie służyła odwróceniu, żeby zatrzymać te trendy. I czy Pan Prezydent posiada 
prognozy na lata najbliższe, w perspektywie po prostu lat 5, czy może 10? Jak będzie 
wyglądała struktura demograficzna naszego miasta i jego mieszkańców? Dziękuję 
bardzo. 
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Dziękuję czy jeszcze ktoś z Państwa 
Radnych chciałby zabrać głos w tym temacie? Proszę Radnego Marcina Marca  
o zabranie głosu. 
Radny M. Marzec – Dziękuję za udzielenie głosu Pani Przewodnicząca. Panowie 
Prezydenci! Wysoka Rado! Szanowni Państwo! No tak, diagnozę znamy.  
I znaliśmy ją też już od tak naprawdę wielu lat, bo takie prognozy i to, o czym,  
o tych trendach, o których koledzy wspomnieli, były znane już od dawna. Natomiast 
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może w takim układzie, skoro już wiemy na co pacjent choruje, to może wreszcie by 
się zebrało konsylium i zaczęło radzić nad metodami leczenia. To znaczy, może jako 
radni, siądźmy kiedyś, bo mi osobiście, jak dostałem się do Rady Miasta, może 
naiwnie jako jeszcze wtedy, no dużo jeszcze młodszy, niż teraz, chodź nadal uważam 
się za człowieka dość młodego, wyobrażałem sobie w ten sposób, że dużo czasu  
będzie można na merytoryczną dyskusję, na wymianę poglądów, na ścieranie się 
różnych wizji rozwoju miasta. Tymczasem wbrew pozorom, ani na sesjach, ani na 
komisjach, zawsze jakoś mam niedosyt tych dyskusji, itd. To może, zróbmy sesję 
specjalną, dedykowaną tylko takim rozwiązaniom i każdy z nas, jako radny, o ile ma 
jakieś pomysły na to, bo tu mądrych, nie ma. I oczywiście są czynniki egzogeniczne, 
inaczej zewnętrzne, na które my wpływu pewnie nie mamy i nie będziemy mieli, 
chociażby dostępność komunikacyjna, która no dotyka naszego miasta i tutaj ciężko 
bez pewnych inwestycji centralnych sobie poradzić, tak jak na przykład Stalowa Wola, 
w którą "wpompowano" setki milionów złotych w ostatnim czasie i jeszcze, jeszcze te 
pieniądze płyną ciężkim strumieniem. Ja bym chciał bardzo, żeby, żeby takie 
pieniądze popłynęły w kierunku Ostrowca, okolic i w ogóle do regionu 
świętokrzyskiego. A te pieniądze jakoś, jakoś nie płyną, co jest zresztą paradoksem, 
bo partia rządząca ma tu bardzo wysokie notowania i powinna chociażby w ten 
sposób, myśląc o swoich wyborcach, odwdzięczyć im się za to i te pieniądze powinny 
tu popłynąć, bez tych pieniędzy sami sobie nie poradzimy. Bo te doświadczenia  
przerabiały i wschodnie Niemcy, porównując do zachodnich,  
i południowe Włochy, w porównaniu do północnych, gdzie bez pewnych  
i naprawdę strategicznych, my możemy tylko wyhamowywać ten trend. My tego nie 
zwalczymy, możemy go wyhamowywać, ale zastanówmy się, podyskutujmy na ten 
temat. Ja jak najbardziej jestem za tym i apeluję, rekomenduję, żebyśmy 
podyskutowali na ten temat, żeby chociażby po żeby mieć czyste sumienie, żeby nam 
nikt nie zarzucił, że jako radni jednej czy dwóch kadencji niewiele zrobiliśmy w tej 
sprawie. Dziękuję.  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Dziękuję. Proszę o zabranie głosu 
Andrzeja Pałkę.  
Radny A. Pałka – Pani Przewodnicząca! Panowie Prezydenci! Koleżanki i Koledzy 
Radni! Mili Goście! Internauci! Tak, jak mój przedmówca podał przykład, bo ja 
chciałem podać, że starzenie się grupy pracujących, czyli ci, którzy mogą przynosić, 
pomnażać dobro narodowe, że maleje, to proszę zwrócić uwagę, jak było: Niemcy, o 
samych Niemcach, nie będę porównywać jednego z drugim, otwarta była, kanclerz 
otworzyła ręce, chciała przyjąć wszystkich, ponieważ średnia urosła bardzo, bardzo 
wysoko, tak jak u nas, w ciele medycznym. Dwa. To jest jedno. Jeżeli  urodzeń mamy 
przykładowo 335 dzieci, a umiera ponad 1000 osób, to już widzimy, że nasza liczba 
mieszkańców maleje. Trzy. Po trzecie: no był czas, kiedy nie było działek i bardzo 
wiele naszych mieszkańców Ostrowca jechało w pobliski teren, akurat jest to 
Bodzechów, bo to taka piękna podkowa okalająca gminę Ostrowiec. I tam szukało 
działek. Tam się osadziło, tam wybudowało i już są ludzie na tym miejscu. Myślę, że 
trzeba rozważyć i te elementy, bo myślę, że one odpowiadają już na wiele rzeczy. 
Dobrze się dzieje, że perspektywa rozwiązywania problemów jest taka, bo bardzo 
ładnie też to już przedstawione nawet w sprawie Gminnego Programu Wspierania 
Rodziny w Gminie Ostrowiec Świętokrzyski na lata 2022-2024, do której w swoim 
czasie, kiedy będziemy debatować, na pewno też głos zabiorę. Chciałem tylko 
porównać, że takie sytuacje są i niezależne, bo myślę, że Pan Prezydent robi wiele, i 
cały jego zespół, żeby jednak tu ratować sytuację. To przecież nawet utrzymanie 
podatków po to, żeby zachęcić, ale moje pytanie: jak to się dzieje, że on u nas do 
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pracy idzie i ma minimalną płacę, dodać - dla przykładu - sto złotych góra. Jedzie 
niedaleko i ma do tego tytułu, prawda, pięćset i więcej. No to są sytuacje bardzo 
ciekawe, gdzie już Pan Prezydent, pamiętamy "bezpiecznik", pamiętamy, że już któryś 
raz z kolei nie podnoszone są podatki po to, żeby jak to się mówi, można było tutaj 
wypracować jakąś lepszą pozycję dla tych młodych pracujących. Chciałem tylko na 
takie sprawy zwrócić uwagę. Bardzo dziękuję. 
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Dziękuję, proszę o zabranie głosu Jerzego 
Wronę. 
Radny J. Wrona – Dziękuję bardzo. Pani Przewodnicząca! Szanowni Państwo! Już 
trochę tutaj informacji głosów padło na ten temat, dlatego też będę się starał nie 
powtarzać. Natomiast tak, nawiązałbym, zgodziłbym się, bo tak, fakty zostały 
wymienione. Pomimo tak, jak tutaj niektóre głosy padały, podejmowanych działań, to 
ciągle proces jest niekorzystny. Następuje depopulizacja, czyli zmniejszanie liczby 
mieszkańców w naszym mieście. I teraz zgodziłbym się ze stwierdzeniem Kolegi 
Radnego, Kolegi Radnego Marcina Marca, że czujemy niedosyt, jeżeli chodzi o tutaj o 
dyskusję i wymianę informacji na temat ten właśnie, na ten problem, na ten temat, bo 
sam ten materiał, który tutaj dzisiaj mamy przedłożony do zapoznania się i do analizy, 
on jak gdyby tutaj ten problem zawęża do ładu przestrzennego, problemów 
związanych z przygotowywaniem terenów inwestycyjnych, terenów, gdzie można 
zainwestować i to zarówno budować nowe mieszkanie, jak również ewentualnie 
przygotowywać te tereny pod możliwość nowych lokalizacji, jeśli chodzi o zakłady 
produkcyjne. Myślę, że jest praktyka do tej pory, że wszyscy radni głosowali za, jeśli 
były tylko propozycje, żebyśmy nabywali nowe tereny i poprzez to nabywanie, żeby 
scalać te rozdrobnione działeczki, na których mogą powstawać nowe firmy, nowe 
zakłady przemysłowe. Tutaj, ten teren wokół huty, to są tereny planistycznie 
przewidziane jako tereny przemysłowe. I tu jest, i tutaj rodzi się pytanie, czy nie za 
mało tutaj robimy w tym kierunku, też potrzebna, bo ja nie chcę w tej chwili stawiać, ja 
chcę w tej chwili stawiać pytania, nic nie twierdzić dlatego, że to, co powiedziałem 
wcześniej, konsekwentnie, że powinniśmy rzeczywiście móc na ten temat przygotować 
bardzo rzetelne materiały i to móc przedyskutować, i ja bym na razie nie widział formy 
sesji, bo to jest pewna dość taka procedura dyskusji, która jakby trochę "kanalizuje" 
nam dyskusję, potrzebna jest taka formuła na początek, niekoniecznie w gronie 
samych radnych, ale osób, które miałyby możliwość po prostu wypowiedzenia też 
własnych opinii na ten temat, własnych odczuć, jak to się dzieje u nas w mieście 
i to tak, żeby można było taką dyskusję przeprowadzić swobodnie. To na początek, 
jako taka robocza narada, może to być narada, nie sesja, tylko narada radnych,  
z udziałem osób, które mogłyby się podzielić informacjami, bo mądrość jest  
w wielu doświadczeniach. Nikt z nas nie jest na tyle zorientowany, co go boli, co tego 
drugiego boli, co by chciał, co widziałby, co jest możliwe do poprawienia. Jeżeli 
chcemy po prostu odwrócić ten trend, jaki tutaj w Ostrowcu jest, to przede wszystkim 
powinniśmy na początek zdiagnozować bardzo dużo, a ja wiem ze swojego 
doświadczenia, że wiele osób, tutaj u nas, tych, które chciałyby jakikolwiek biznes 
zrobić, po prostu, jakby no czuły, że muszą bardzo dużo przeszkód pokonywać, 
niektórym musiałem po prostu, nawet wtedy, kiedy miałem takie kompetencje, trochę 
pomóc bardziej, czy bardzo prozaiczne przypadki – na spotkaniu mogę o wszystkich 
rzeczach powiedzieć, nie chciałbym tutaj przedłużać tej dyskusji. Tak, jak 
powiedziałem na początku: jest bardzo dużo do zrobienia. Dlatego zadałbym pytanie: 
czy, jak to do tej pory było, jak ta praca polegała na tym, żeby diagnozować te 
wszystkie tutaj przeszkody, jakie są, żeby miasto mogło się lepiej rozwijać, żeby 
zachęcało, bo i kwestia służby zdrowia, oświata do tej pory nieźle funkcjonowała w 



11 

 

Ostrowcu, szczególnie, gdy tutaj mówimy o szczeblu średnim, no bo to ściąga ludzi, 
przyzwyczaja, przecież ja do szkoły średniej, od szkoły średniej jestem związany z 
Ostrowcem i jak gdyby, dzięki szkole średniej, potem po prostu po studiach, już 
miałem tutaj jakby jakieś tam emocje, relacje związane z tymi paroma latami, wróciłem 
do Ostrowca i tu się osiedliłem. Dlatego patrzmy, ile jest aspektów. Ja o wszystkim nie 
mówię, ale tu naprawdę można byłoby mówić i mówić. I moja prośba, żeby już nie 
przedłużać, to zorganizujmy to, co Marcin podpowiedział, też powiedział, że jest 
niedosyt. Ja mam też niedosyt, pewnie inne osoby się zgodzą ze mną, żebyśmy 
zorganizowali spotkanie, gdzie można byłoby, ale w dogodnym terminie, żeby wszyscy 
mogli uczestniczyć swobodnie, czyli nie w godzinach pracy, poświęcić jakieś tam 
popołudnie, dwa, trzy - nie wiem, czy nie za mało, ale jakieś ramy wypracować na ten 
temat, są również - nie chcę mówić w tym momencie - i zewnętrzne, gdzie też trzeba 
byłoby - czynniki, jakby podjąć jakąś wzajemną współpracę. Bo to, co dzisiaj się dzieje, 
poziom wynagrodzeń, ile ludzi wyjeżdża z Ostrowca do pracy i są tacy ludzie, którzy w 
tej chwili to w zasadzie już mogliby swobodnie sprzedać mieszkanie w Ostrowcu i by 
sobie lepiej zorganizowali życie. No bo już ich nic nie wiąże z Ostrowcem: ani praca, 
ani jakieś inne rzeczy, i w nowym miejscu, nowych miejscach, zawiązują się relacje i w 
zasadzie, to może jeszcze szybciej nastąpi - tu już sobie wyobrażamy, że nasze 
miasto po prostu będzie dużo mniej mieszkańców liczyło niż, niż liczy sobie do tej 
pory, a znam przypadki, że wielu już tylko figuruje w ewidencji obywateli naszego 
miasta, praktycznie życiowo są powiązani z innymi ośrodkami. Tu jest dramatyczna 
sytuacja, bo statystyki mówią – też sięgam do statystyk – że nasz powiat, generalnie 
jako cały powiat, już nie mówię tego o całym Ostrowcu, należy do tych, w którym ten 
wskaźnik liczby mieszkańców ujemny jest, jest większy, jeden z największych w 
województwie, też myślę, że w kraju też byłby w tym zakresie w tej czołówce 
"topniejących" miast. Dlatego naprawdę tu, temat jest bardzo ważny, nie zawężajmy 
tylko do ładu przestrzennego, bo bardzo wiele  jest aspektów do omówienia. Dziękuję 
za cierpliwość i myślę, że wyciągnijmy takie wnioski z tego punktu porządku dzisiejszej 
sesji, że jeszcze mamy coś do zrobienia w tym zakresie. Dziękuję bardzo za uwagę.  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Dziękuję. Chciałam tylko przypomnieć 
Państwu Radnym, że zgodnie z naszym Regulaminem pracy Rady i Statutem, 
wypowiedź radnego powinna być przynajmniej – właściwie nie tyle przynajmniej, co 
najwyżej pięciominutowa, więc bardzo bym prosiła, żeby skupić się na tej swojej 
wypowiedzi i meritum, które się chce innym członkom naszego spotkania dzisiaj 
przekazać, to po prostu w krótszej formie to wypowiadać. Proszę o zabranie głosu 
radnego Mateusza Czeremchę. 
Radny M. Czeremcha – Dziękuję. Pani Przewodnicząca! Ja chciałbym nawiązać do 
słów Pana Radnego Pałki, Andrzeja Pałki, który sugerował szerokie otwarcie rąk na 
emigrantów i tutaj stawiał za przykład Niemcy i byłą Kanclerz Angelę Merkel. No 
Niemcy otworzyły szeroko ręce na imigrację w roku 2015. Natomiast w obecnej 
sytuacji, kiedy migranci szturmują polską granicę i niekoniecznie są to osoby, które są 
pokojowo nastawione, które chcą pracować i pomnażać swój majątek, jednocześnie 
dając wkład w rozwój gospodarczy kraju, w którym będą mieszkać. W chwili obecnej 
policjanci niemieccy wnioskowali do ministra spraw wewnętrznych, niemieckiego, żeby 
przywrócić kontrolę graniczną na granicy polsko-niemieckiej. Dlaczego? Dlatego, żeby 
powstrzymać tę nielegalną emigrację. Tak, że no myślę, że tutaj, no chyba, że Pan 
Radny miał coś innego na myśli. A jeszcze tak krótko chciałbym jeszcze powiedzieć, 
że wydaje mi się, że są pewne nieścisłości w tym materiale. który otrzymaliśmy, 
ponieważ na stronie 68 czytamy, że według danych GUS miasto zamieszkiwało 67 
404 osoby. Natomiast na kolejnej stronie – 69, jest wykres dotyczący symulacji 
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potencjalnej liczby mieszkańców Ostrowca Świętokrzyskiego. I z tego wykresu ja 
odczytuję, że w roku dwudziestym, w roku ubiegłym, nasze miasto liczyło 70 tysięcy 
mieszkańców. Tak, że to poddaje w wątpliwość, wiarygodność tego wykresu, który, no 
którego celem jest zaprezentowanie potencjalnego, potencjalnej liczby mieszkańców 
naszego miasta. Dlatego prosiłbym o wyjaśnienie tego wykresu, czy to rzeczywiście 
jest nieścisłość, czy może ja to błędnie odczytuję? Dziękuję. 
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Dziękuję. Kto jeszcze z Państwa chciałby 
zabrać głos? Proszę radny Andrzej Pałka. 
Radny A. Pałka – Pani Przewodnicząca, Panowie Prezydenci! Koleżanki, Koledzy 
Radni! Mili Goście! Internauci! Dobrze, że kolega Mateusz Czeremcha skwitował, że 
miałem inny kontekst. Tak. Bo kontekst to był, kiedy wiek produkcyjny się zestarzał i 
dlatego otworzono ręce. Natomiast jeżeli chodzi o obronę granic, byłem, jestem i będę 
zawsze za obroną, i to było moje takie zdanie. Troszkę kolega rozszerzył i dlatego tak 
dobrze się zreflektował, i powiedział w innym kontekście - to właśnie tylko starzenia się 
wieku produkcyjnego. Dziękuję.  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Proszę Radny Marcin Marzec.  
Radny M. Marzec – Dosłownie jedno zdanie, Pani Przewodnicząca. W nawiązaniu do 
Pani wypowiedzi, że chociażby z regulaminu obrad sesji wynika, jak mamy 
ograniczony czas, więc rzeczywiście, no na taką pełną wypowiedź, taką jakby się 
chciało, nie możemy sobie też pozwolić przez te ramy czasowe i właśnie choćby 
dlatego warto zrobić to może w jakimś innym trybie. Myślę, że nawet jak, jakkolwiek 
możemy się spotkać poza formalną sesją i zrobić to w formie warsztatów, kongresu, 
konferencji, wymiany doświadczeń, czegokolwiek - i wtedy masowo te wypowiedzi, 
chociażby ze względu na regulaminy, będzie zupełnie, brak regulaminu będzie 
zupełnie inny. Dziękuję. 
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Dziękuję. Kto jeszcze z Państwa Radnych 
chciałby zabrać głos? No myślę, że w takim razie przechodzimy do następnego punktu 
porządku naszych obrad, a więc podjęcie uchwał w sprawach. 
 
 

Ad V/Podjęcie uchwał w sprawie: 
 
1) Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Jako pierwszy projekt uchwały  
w sprawie określenia wysokości stawek podatku od nieruchomości na rok 2022. 
Projekt uchwały był opiniowany przez wszystkie komisje Rady Miasta. Proszę 
Przewodniczących Komisji o podawanie nam teraz opinii komisji. Jako pierwszy 
zabierze głos Wiceprzewodniczący Komisji, Wiceprzewodnicząca Komisji ds. Rodziny. 
Proszę o zabranie głosu Wiceprzewodniczącą Komisji ds. Rodziny.  
Wiceprzewodnicząca Komisji ds. Rodziny – B. Morycińska – Komisja ds. Rodziny 
pozytywnie zaopiniowała wniosek uchwały.  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Proszę Wiceprzewodniczącego Komisji 
Samorządowej.  
Wiceprzewodniczący Komisji Samorządowej – Wł. Sajda – Pani Przewodnicząca! 
Komisja pozytywnie zaopiniowała projekt uchwały.  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Proszę Przewodniczącego Komisji 
Edukacji, Wychowania, Kultury i Sportu.  
Przewodniczący Komisji Edukacji, Wychowania, Kultury i Sportu – M. Łata – Pani 
Przewodnicząca! Komisja Edukacji pozytywnie zaopiniowała ten projekt uchwały.  
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Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Proszę Przewodniczącego Komisji 
Strategii i Rozwoju Miasta. Wiceprzewodniczący Komisji Strategii i Rozwoju Miasta. 
Proszę o opinię Komisji. 
Wiceprzewodniczący Komisji Strategii i Rozwoju Miasta – A. Zawadzki – Komisja 
pozytywnie zaopiniowała projekt uchwały.  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – I Przewodniczący Komisji Budżetu, 
ponieważ kolega nas opuścił i wcześniej zgłosił, że opuści obrady dzisiejszej sesji, 
więc pozwolicie Państwo, że ja podam opinię Komisji, ponieważ nie ma tam 
wiceprzewodniczącego, ja podam opinię Komisji Budżetu. A więc opinia Komisji 
Budżetu również jest pozytywna w tej sprawie. Czy Państwo Radni mają pytania, bądź 
uwagi do projektu tej uchwały? Proszę, Marcin Marzec.  
Radny M. Marzec – Pani Przewodnicząca! Wysoka Rado! Panowie Prezydenci! 
Szanowni Państwo! Mam takie pytanie, wiem, być może są prowadzone, tak na 
wewnętrzne potrzeby urzędu, jakieś takie analizy, ja wiem, że tutaj Prezydent 
Smoliński chociażby bardzo mocno to śledzi, bo oczywiście mamy wiedzę na ten 
temat jak u nas stawki wyglądają, wiemy, że nie są to stawki maksymalne, są już przez 
tyle lat, jakby poprzez to zamrożenie dalekie odstawek minimalnych. Wiemy, jakie to 
potencjalne skutki dla budżetu rodzi, bo mamy to rozpisane w uzasadnieniu do 
uchwały. Niemniej jednak, czy ktoś z Państwa, ze strony urzędu, byłby wstanie 
przytoczyć, z porównywalnych miast, z ościennych, czy takich jakby wspominamy 
często na sesjach - Starachowice Skarżysko, Mielec, Stalowa Wola, Tarnobrzeg, czy 
wiemy, jak nominalnie tam te stawki wyglądają, tak z ciekawości. Jeżeli oczywiście nie 
mamy tych danych, to nic się nie dzieje, natomiast gdyby były, to bardzo bym prosił. 
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Dziękuję. Czy jeszcze ktoś z Państwa 
chciałby zabrać głos?  
Radny J. Wrona – Jerzy Wrona, czy można?  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Proszę, Jerzy Wrona.  
Radny J. Wrona – Dziękuję bardzo, Pani Przewodnicząca. Szanowni Państwo Radni! 
Szanowni Państwo, Internauci! Jeśli chodzi o te stawki podatku, stawki podatku od 
nieruchomości, to tutaj faktycznie przez ostatnie dwie kadencje, to znaczy drugą 
kadencję już w tej chwili, czyli kilka lat z kolei, stawki były niepodnoszone i 
utrzymywane na poziomie lat poprzednich i taka propozycja jest w przedmiotowej 
uchwale na rok 2022. Natomiast należałoby, chciałbym tutaj już zaproponować 
rozważenie takiej możliwości. Biorąc pod uwagę informacje, które są przedstawiane 
radnym i ogółowi mieszkańców Ostrowca Świętokrzyskiego, polegające, te informacje 
polegają na tym, że stan finansów miasta jest dobry. Teraz, przed chwilą mówiliśmy o 
tym, że mamy, że ciągle nam ubywa mieszkańców miasta, że spada liczba osób w 
wieku produkcyjnym, ale i ci, którzy są w wieku produkcyjnym, to i tak nie znajdują 
zatrudnienia w Ostrowcu i muszą, i poszukują, poszukują zatrudnienia poza 
Ostrowcem i znam kilka osób, które spośród moich znajomych, które też po prostu 
poszukują, bo mówią, że nie znajdują pracy w Ostrowcu. Poszukują zatrudnienia poza 
Ostrowcem Świętokrzyskim. To wszystko wiąże się z kosztami działalności 
gospodarczej i ja zgłaszam taką propozycję, aby zastanowić się, nie wiem, czy to jest 
możliwe, już teraz,  ad hock, to się wiąże z przeliczeniami, ma to wpływ też na nasze 
czynniki planu dochodów budżetu 2022 r. Natomiast należałoby się zastanowić, jeżeli 
to nie jest możliwe po prostu w tym momencie, no to propozycja ad hock zgłaszana, 
ale żeby przeprowadzić analizę, czy nie bylibyśmy w stanie obniżyć te podatki na 
okres chociażby pandemii i na okres jakby, czy tutaj, kiedy trzeba przeciwdziałać tej 
depopulacji, jaka ma miejsce w Ostrowcu, byśmy mogli depopulacji z roku na rok. 
Taką propozycję zgłaszam do analizy. Znając mechanizmy, po prostu pracę nad takimi 
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dokumentami, nie odważę się postawić wniosku, aby w tym momencie tę stawkę z 
tych 73 groszy, czy 22 groszy obniżyć, tylko obniżyć jeszcze bardziej, bo trzeba byłoby 
kilka kolejnych uchwał, by tutaj, w tym momencie przeliczać i zmieniać, ale, ale 
chciałbym zgłosić potrzebę przeprowadzenia takiej analizy i poinformowania tutaj 
radnych, mieszkańców o skutkach i możliwościach ewentualnych efektach. Wiemy, że 
wokoło tutaj pracuje się nad obniżaniem danin, jakie, podatkowych, chociażby tutaj, 
rządowe projekty pracy, zmniejszenie opłat, danin publicznych, jakie są od sprzedaży 
paliw, i inne jeszcze. I czy w tym przypadku, czy nie moglibyśmy tym kierunku coś 
zrobić, żeby, żeby ułatwić działalność gospodarczą, obniżyć koszty mieszkania w 
Ostrowcu.  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Dziękuję. Czy ktoś z Państwa Radnych 
jeszcze chciałby zabrać głos? Proszę Andrzej Pałka. 
Radny A. Pałka – Pani Przewodnicząca! Panowie Prezydenci! Koleżanki, Koledzy 
Radni! Mili Goście! Internauci! Ja myślę, że jest już dużym sukcesem, że podatek nie 
jest  już – nie wiem, czy ja dobrze kojarzę – co najmniej od 6 lat nie podnoszony, daje 
to większe możliwości dla drobnych i średnich przedsiębiorców. Stabilniej stoją, 
prawda, mają już zaoszczędzone środki. Ale myślę, że trzeba spojrzeć również 
jeszcze na jedno. Wymagań, potrzeb na terenie miasta inwestycyjnych, remontowych 
mamy dużo i może to, co kolega przed chwilą, Jerzy wspomniał, no byłoby dobre, 
kiedyś byśmy już chyba ten worek troszkę zmniejszyli. Podobnie jest również, pozwolę 
sobie już powiedzieć, żeby  nie zabierać za często głosu, podobnie jest z kolejnym 
projektem uchwały. Tak samo środki transportowe, to samo utrzymane jest to już 
kolejne lata, żeby nie podnosić, jak to się mówi, podatku i myślę, że to też jest takie 
budujące. A jak to wygląda? Można posłuchać tych, którzy jeżdżą ciężkimi wozami i 
wtedy dopiero usłyszymy, jaka jest rzeczywistość. Wtedy usłyszymy, że Prezydent 
myśli o nas. To tak się chciałem podzielić, ponieważ w różnych miejscach jestem i 
różnie się o tym rozmawia. Dziękuję. 
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Dziękuję, proszę Radny Mateusz 
Czeremcha. 
Radny M. Czeremcha – Dziękuję, Pani Przewodnicząca! Państwo Radni! Panowie 
Prezydenci! Drodzy Internauci! Kwestia podatku od nieruchomości słusznie należy, 
należy wiązać z budżetem gminy Ostrowiec Świętokrzyski, natomiast każdy, nawet nie 
będąc ekonomistą, zdaje sobie sprawę, że budżet składa się z wydatków oraz 
dochodów. Taką, moim zdaniem, największą, największy udział w wydatkach budżetu 
powinny stanowić inwestycje. Natomiast budżet naszego miasta nie jest inwestycyjny i 
nie był inwestycyjny. W latach 2018-2020 wydatki inwestycyjne budżetu były jedne z 
najniższych w kraju na 267 miast powiatowych. Ostrowiec Świętokrzyski zainwestował 
środki, które pozwoliły na zajęcie na zajęcie miejsca 227. Stąd też można stymulować 
rozwój gospodarczy obniżając podatki, to jest oczywiście słuszne. Ale z drugiej strony 
gmina powinna znacznie więcej pieniędzy inwestować. No i w takim kontekście, jeżeli 
rzeczywiście mało inwestujemy, to uważam, że wniosek na Pana Radnego Wrony, 
rozważenia obniżenia podatku od nieruchomości wydaje się bardzo słuszny. Dziękuję.  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Dziękuję. Kto jeszcze chciałby  
z Państwa? Proszę, Aron Pietruszka. 
Radny A. Pietruszka – Pani Przewodnicząca! Wysoka Rado! Panowie Prezydenci! 
Zebrani Goście! Ja jestem zdecydowanie tutaj, jakby podzielam zdanie kolegi Andrzeja 
Pałki. Pozostawienie podatków na obecnym poziomie jest jak najbardziej pozytywnym 
odzewem strony mieszkańców, strony przedsiębiorców, tak jak i od środków 
transportu. Najłatwiej obniżyć wszystko. A potem co dalej? Tutaj usłyszałem, że 
budżet jest nieinwestycyjny. Budżet jest stabilny, nie mamy zadłużenia, jest COVID, 
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możemy spokojnie patrzeć w przyszłość. To zostało wypracowane przez te ostatnie 
kilka pięknych lat, w których nie mieliśmy pandemii. Musimy patrzeć w przyszłość, a 
nie – za przeproszeniem – tworzyć rozdawnictwo. To nie pobudzi tutaj ani rynku 
handlowego, ani rynku zbytu i tak dalej, i tak dalej, i tak dalej. Ja bym się bardziej 
cieszył, jak bym usłyszał, że ceny prądu dla przedsiębiorców spadły i to by było dla 
nich o wiele większym oddechem. I tutaj by mieli mniejsze opłaty. Naprawdę wydaje mi 
się, że utrzymanie tych podatków jest to i tak naprawdę super gest ze strony miasta w 
stronę mieszkańców, bo czasy są ciężkie, a nie wiemy, kiedy z tej całej pandemii i z 
tego całego zamieszania wyjdziemy. Tak, że ja tutaj w imieniu przynajmniej 
mieszkańców – tej części mieszkańców, przedsiębiorców, z którymi mam kontakt – 
dziękuję. I mam nadzieję, że utrzymamy ta podatki na podobnym poziomie. Dziękuję.  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Dziękuję. Czy jeszcze ktoś z Państwa 
radnych chciałbym w tym temacie zabrać głos? Może poproszę Pana Prezydenta   
o ustosunkowanie się do niektórych wypowiedzi.  
Prezydent Miasta – J. Górczyński – Pani Przewodnicząca! Panie i Panowie Radni! 
Zaproszeni Goście! Drodzy Internauci! Temat podatków bardzo ważny, bardzo istotny. 
I cieszę się z tych wypowiedzi, ale chcę zwrócić państwu uwagę, i przypomnieć pewną 
kwestię, od 2014 roku, odkąd jestem prezydentem, staraliśmy się wspólnie z 
poprzednią  Radą Miasta i z Państwem, z obecną kadencją radnych, prowadzić 
racjonalną politykę – i to słuszne słowa młodego Radnego Pana Arona Pietruszki – 
żeby patrzeć rozsądnie, racjonalnie na przyszłość. Szanowni Państwo! To jest duży 
ukłon, że siódmy rok z rzędu w mieście Ostrowcu Świętokrzyskim nie podnosimy, 
zaproponowałem, abyśmy nie podnosili, bo za chwilę państwo będzie to 
przegłosowywać. Chcę podziękować Radnemu Marcinowi Marcowi za słowa  
i za, jak gdyby wypowiedź. Jak się Państwo chcecie porównać, a te dane mamy  
i przygotujemy takie dane na najbliższą sesję, która będzie sesją budżetową  
i dostaniecie Państwo w materiałach ekstra takie porównanie z sąsiednimi miastami, 
czy  okolicą – w cudzysłowie. Dzisiaj mogę powiedzieć jedną rzecz: mamy najniższe 
stawki. W Starachowicach przy naszej stawce 0,73 – Starachowice mają 98, 
Skarżysko – złotówkę, Mielec – złotówkę, więc jak porównamy procentowo, to jest 
dwadzieścia kilka procent taniej w Ostrowcu, mniej, niżej. To samo przy tym drugiej 
najwyższej stawce, gdzie u nas jest 21,07; Starachowice – 24; Skarżysko – 25,70; 
Mielec – 24,43, więc jak się porównujemy z tymi miastami, to naprawdę jest to na 
niskim poziomie i za to chcę podziękować wszystkim naczelnikom, dyrektorom, 
prezesom jednostek, spółek i ich pracownikom, bo ten wysiłek, że w mieście Ostrowcu 
Świętokrzyskim nie podnosimy siódmy rok z rzędu podatków, to jest nasz wspólny 
wysiłek. Ale Drodzy Państwo, zaczynamy dochodzić do kresu. Zaczynamy być przy 
tak zwanej ścianie naszych wszystkich możliwości, bo proszę teraz zobaczyć, jakie 
będziemy ponosić koszty na oświetleniu ulicznym, która wzrosła 58%, a za prąd 
płacimy duże pieniądze. Jakie będziemy ponosić koszty za  utrzymanie naszych 
placówek, gdzie wszystko drożeje? Więc słuszna uwaga. Ja jestem po konsultacjach 
ze środowiskiem biznesu. Muszę państwu powiedzieć, że podatek od nieruchomości w 
działalności gospodarczej jest ważny. Jest czynnikiem, który powoduje, że dużo firm 
zwraca na to uwagę i chce mieć taką stabilność, przewidywalność i jesteśmy tutaj 
dobrym partnerem, ale nie jest najważniejsze. Najważniejsze dla funkcjonowania są 
właśnie te inne nośniki jak benzyna, jak energia elektryczna. I tu, niestety, jest 
problem. Ja zwrócę państwu uwagę, że na przykład certyfikaty CO2 za to, że palimy 
węglem, wzrosły z 3 euro do 90. 85 w dniu dzisiejszym. To jest spekulacja kilku tysięcy 
procent. Nikt tego nie wytrzyma. Więc pokazuje skale, jakim wysiłkiem było to robione 
Natomiast jesteśmy już u kresu dlatego, że te nasze obiekty, nasze instytucje też 
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trzeba utrzymać. Też trzeba odpowiedzialnie do tego podchodzić. Ja współczuję 
samorządom, które są zadłużone. Ja już nie chcę mówić o problemach Kielc i innych 
miast, które mają miliardy długu, ale przypomnę Państwu słowa Prezydent Gdańska, 
która powiedziała odważnie, że pierwsze oszczędności to będą na inwestycjach, na 
między innymi wyłączanie oświetlenia w niektórych dzielnicach, czy ulicach. Na 
oszczędnościach w utrzymaniu bieżącym chodników, ulic, dróg, zieleni, bo miast na to 
nie będzie stać. Póki co, nam to nie grozi, natomiast w najbliższej przyszłości czarno 
widzę sytuację gospodarczą, galopujące ceny, które galopują, a Państwo wszyscy, 
którzy robią zakupy też funkcjonują, wiedzą, jakie dzisiaj są ceny, jakie są dzisiaj 
podwyżki. To jest naprawdę duży wysiłek, powtórzę: wszystkich naszych pracowników, 
współpracowników jednostek – za ten wysiłek dziękuję, ale tak, jak mówię – jest to 
bardzo trudne do wykonania. Ja zwrócę Państwu uwagę, że na przykład wszystkie 
nasze jednostki zeszły z zatrudnienia. O tym się mało mówi. Ale każda z tych 
jednostek na przestrzeni ostatnich 7 lat zmniejszyła zatrudnienie w sposób w miarę 
naturalny. Ludzie, którzy odchodzili na emerytury, nie byli – jak gdyby – na ich miejsca 
nie było specjalnych przyjęć i możemy pokazać we wszystkich tych naszych 
jednostkach, że one wykonały duży wysiłek. Dzisiaj już nie da się chyba poniżej zejść i 
naprawdę jesteśmy u kresu. Z tego miejsca zwracam się do Państwa, byśmy 
przegłosowali tą zamrożoną siódmy rok z rzędu stawkę, aby pokazać biznesowi, że 
warto w Ostrowcu inwestować i chcę podziękować jeszcze tutaj moim 
współpracownikom, bo kolejna firma zdecydowała się zawrzeć akt notarialny, kupiła 
działkę od miasta. Druga kupiła od prywatnej firmy. I takie firmy lokują się w Ostrowcu 
Świętokrzyskim. Chciałoby się tych firm więcej. Jednym zdaniem się odniosę też do tej 
depopulacji. Drodzy Państwo! 500+, które jest ważnym czynnikiem, które pomogło w 
wielu rodzinach w ich utrzymaniu, nie zwiększyło dzietności w naszym kraju, więc 
problem depopulacji to jest problem całej Europy, która się starzeje i na ten temat 
warto rozmawiać. Natomiast 54 miasta, które otrzymały, które wnioskowały o środki 
norweskie, to wszystkie mają ten sam problem z tą depopulacją. Chciałoby się, aby 
przybywało mieszkańców. I myślę, że wspólnym wysiłkiem nas wszystkich i takich rąk 
do pomocy więcej powinno być, bo nie da się jednym zdaniem i w krótkich słowach 
powiedzieć, co trzeba zrobić. Robimy wiele i to widać. Natomiast, tak jak 
powiedziałem, to jest trudny trend. Ta strategia kraju, która jest polaryzacyjno – 
dyfuzyjna, też się nie sprawdza, bo widzimy, że wzmacnia się tylko Warszawa jako 
stolica. Natomiast ubytek najbardziej w Łodzi i te miasta mają duże problemy, a teraz 
dojdą do tych problemów problemy finansowe, które zaskutkują obniżką jakości w tych 
miejscowościach. Póki co, w Ostrowcu Świętokrzyskim nam tu nie grozi. Ja dziś 
jestem po rozmowie z naczelnikami. Chcę podkreślić jedną rzecz, warto inwestować w 
oświatę i to jest chyba najważniejsze, żeby inwestować w tą oświatę i przygotowywać 
kolejne pokolenia, i kolejnych rozsądnych, mądrych, dobrze wyuczonych, 
perspektywicznych mieszkańców, obywateli. Jeszcze raz dziękuję – duży wysiłek dla 
wszystkich jednostek za to, że siódmy rok nie podnosimy tych podatków. Dziękuję 
bardzo.  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Dziękuję. Proszę o zabranie głosu 
Mateusza Czeremchę. 
Radny M. Czeremcha – Dziękuję Pani Przewodnicząca, dziękuję Panu Prezydentowi 
również za, no wreszcie konstruktywne podejście do sprawy  i taki naprawdę bardzo 
realny obraz sytuacji. No w wielu aspektach się z Panem Prezydentem zgadzam. 
Zauważam bardzo dużą zmianę, właśnie w podejściu do sprawy demografii, 
depopulacji, rozwoju gospodarczego. Natomiast ta wypowiedź była też nieco 
pesymistyczna, bo Pan Prezydent mówił o kosztach utrzymania obiektu. No to są, to 
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są, to są na pewno potężne koszty. I może warto zadać sobie pytanie, w co warto 
pieniądze inwestować, czy w kolejne obiekty, które będą generowały koszty? Czy też 
w infrastrukturę, która będzie pobudzała, rozwój gospodarczy? Ja jestem za tym, żeby 
jednak inwestować w tę infrastrukturę na wszelkie możliwe sposoby, nie zawierając 
nawet w tych sprawach, gdzie gmina może nie jest podmiotem właściwym, być może 
zawierając porozumienia, z gestorami sieci, o ile jest to możliwe, ażeby 
rozbudowywać, no wszystkie, wszystkie możliwe sieci, sieci gazowe i również sieć 
ciepłowniczą MEC należałoby rozbudowywać, bo no tutaj tak szeroko omawiany ten 
temat przy okazji tej, tej uchwały o podatkach. Ale kwestia smogu również jest bardzo 
ważna, no nie chcę rozwijać, natomiast no chciałbym tutaj zwrócić uwagę na to, żeby 
właśnie w tym kierunku jednak szły inwestycje i żebyśmy w rankingach lat kolejnych,  
w rankingach samorządu, w kwotach wydatkowanych na inwestycje, żebyśmy się pięli 
do góry, a nie w dół. Dziękuję bardzo. 
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Dziękuję, czy już wszyscy zabrali głos, czy 
jeszcze ktoś chciałby z Państwa zabrać głos w tym temacie? Widzę, że chyba już 
wszyscy, w takim razie przechodzimy do głosowania projektu uchwały  
w sprawie określenia wysokości stawek podatku od nieruchomości na rok 2022. 
Głosujemy: Choinka Stanisław. 
Radny St. Choinka – Stanisław Choinka, jestem za. 
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Czeremcha Mateusz.  
Radny M. Czeremcha – Mateusz Czeremcha, jestem za.  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Duda Renata. 
Radna R. Duda – Renata Duda, jestem za. 
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Głąb Artur.  
Radny A. Głąb – Artur Głąb, jestem za. 
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Kaszuba Dariusz.  
Radny D. Kaszuba – Dariusz Kaszuba, jestem za. 
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Łata Mariusz. 
Radny M. Łata – Mariusz Łata, jestem za.  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Maj Grażyna.  
Radna G. Maj – Grażyna Maj, jestem za.  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Marzec Marcin.  
Radny M. Marzec – Marcin Marzec, jestem za. 
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Morycińska Bożenna.  
Radna B. Morycińska – Bożenna Morycińska, jestem za.  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Pałka Andrzej.  
Radny A. Pałka – Andrzej Pałka, jestem za.  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Pietruszka Aron.  
Radny A. Pietruszka – Aron Pietruszka, jestem za. 
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Pikus Joanna. 
Radna J. Pikus – Joanna Pikus, jestem za.  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Renduda-Dudek Irena, jestem za.  
Sajda Włodzimierz.  
Radny Wł. Sajda – Jestem za, Pani Przewodnicząca 
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Stec Włodzimierz opuścił nasze obrady. 
Stelmasik – nie ma. Strojny Daniel.  
Radny D. Strojny – Strojny Daniel, jestem za. 
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Woźnicka-Kuzdak Marta.  
Radna M. Woźnicka-Kuzdak – Marta Woźnicka-Kuzdak, jestem za. 
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Wójcik Karol. 
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Radny K. Wójcik – Karol Wójcik, jestem za.  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Wrona Jerzy.  
Radny J. Wrona – Jerzy Wrona, jestem za.  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – I Zawadzki Artur. 
Radny A. Zawadzki – Zawadzki Artur, jestem za. 
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – A więc uchwałę tę podjęliśmy 
jednogłośnie.  
 
Radni RM jednogłośnie podjęli uchwałę w sprawie określenia wysokości stawek 
podatku od nieruchomości na rok 2022 (imienny wykaz głosowania stanowi załącznik 
nr 5 do protokołu). 
 
Patrz uchwała Nr LV/144/2021 – załącznik nr 6  do protokołu. 
 
2) Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Przechodzimy do kolejnego projektu 
uchwały w sprawie określenia wysokości stawek podatku od środków 
transportowych na rok 2022. Projekt tej uchwały był również opiniowany przez 
wszystkie komisje Rady Miasta i teraz poproszę przewodniczących bądź 
wiceprzewodniczących Rady Miasta poszczególnych komisji o podania nam opinii 
komisji. I proszę Wiceprzewodnicząca Komisji ds. Rodziny.  
Wiceprzewodnicząca Komisji ds. Rodziny – B. Morycińska – Komisja ds. Rodziny 
pozytywnie zaopiniowała projekt uchwały.  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Wiceprzewodniczący Komisji 
Samorządowej.  
Wiceprzewodniczący Komisji Samorządowej – Wł. Sajda – Komisja Samorządowa 
pozytywnie zaopiniowała projekt uchwały.  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Przewodniczący Komisji Edukacji, 
Wychowania, Kultury i Sportu.  
Przewodniczący Komisji Edukacji, Wychowania, Kultury i Sportu – M. Łata –  Pani 
Przewodnicząca! Komisja Edukacji pozytywnie zaopiniowała ten projekt uchwały.  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Wiceprzewodniczący Komisji Strategii i 
Rozwoju Miasta. 
Wiceprzewodniczący Komisji Strategii i Rozwoju Miasta – A. Zawadzki –  Komisja 
Strategii pozytywnie zaopiniowała projekt uchwały. 
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – I Komisja Budżetu również zaopiniowała 
pozytywnie projekt uchwały. Czy Państwo Radni mają pytania do projektu tej uchwały? 
Nie widzę, w takim razie przechodzimy do głosowania projektu uchwały dotyczącej 
określenia wysokości stawek podatku od środków transportowych na rok 2022. Ale 
zanim przejdziemy do głosowania, widzę, że Stanisław Choinka się zgłasza do 
zabrania głosu, proszę.  
Radny St. Choinka – Pani Przewodnicząca! Dziękuję. Wysoka Rado! Panie 
Prezydencie! Szanowni Internauci! Chciałbym się na chwilę odnieść właśnie  
do tego punktu, czyli podatku od środków transportowych, jak i z nimi również 
powiązane podatki od stawek nieruchomości. Jedna i druga uchwała zacna, jeżeli 
chodzi o mieszkańców, podmioty gospodarcze, spółki gminne, zakłady budżetowe i 
większość, którzy prowadzą działalność związaną z transportem. Na pewno nie 
podnoszenie od 2015 r. podatków, powoduje to, że jest zainteresowanie w mieście 
pewnym rozwojem. Nie zgodzę się z co poniektórymi tutaj zdaniami, że nie 
inwestujemy, aczkolwiek rzeczywiście inwestowanie to jest podstawa funkcjonowania 
gminy naszej, czy to innych gmin. Proszę zwrócić uwagę – ponad 100 mln obecnie na 
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ekologiczny transport miejski. No, trzeba nie dostrzegać, że ulica Krzemienna z 
wybudowanymi chodnikami, oświetleniem, przystankami i wiatami autobusowymi no, 
powiem szczerze, że trochę napawa mnie to obawą, bo nie mówimy o tutaj 
powiedzmy, gdzie państwo, czy rząd Polski powinien myśleć o tańszym paliwie energii 
i gazie, natomiast tak, jak Pan Prezydent tutaj powiedział, jest trochę, powiem 
szczerze, taki wątek martwiący, że być może za rok tych podatków nie będziemy mogli 
już zostawić na, na takiej stopie, jak w tej chwili czyli z 2015 r., ze względu na to, że 
koszty, jakie będą za chwilę powodowały utrzymanie oświetlenia, już nie powiem, że 
pewnie będę zabierał głos w innych punktach, gdzie pewnie dlatego nie wiem, czy 
Państwo zwróciliście uwagę – zdrożała już, niestety, woda, gdzie my jako kiedyś radni 
mieliśmy na to wpływ i ta woda też była na jednakowym poziomie, czyli ceny się jej nie 
zmieniały. Tak, że dziękuję na tą chwilę za umożliwienie zawarcia głosu, a myślę, że 
też byłem takim tutaj słowem, trochę w imieniu tych, którzy jednak korzystają, że te 
środki, podatki od środków transportu mimo wszystko są nie podnoszone w Ostrowcu  
w obecnym czasie. Dziękuję pięknie.  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Dziękuję. Kontynuuję w takim razie już 
teraz głosowanie. Głosujemy. projekt uchwały w sprawie określenia wysokości stawek 
podatku od środków transportowych na rok 2022. Przechodzimy do głosowania: 
Choinka Stanisław. 
Radny St. Choinka – Stanisław Choinka, jestem za. 
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Czeremcha Mateusz.  
Radny M. Czeremcha – Mateusz Czeremcha, jestem za.  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Duda Renata. 
Radna R. Duda – Renata Duda, jestem za. 
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Głąb Artur.  
Radny A. Głąb – Artur Głąb, jestem za. 
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Kaszuba Dariusz.  
Radny D. Kaszuba – Dariusz Kaszuba, jestem za. 
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Łata Mariusz. 
Radny M. Łata – Mariusz Łata, jestem za.  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Maj Grażyna.  
Radna G. Maj – Grażyna Maj, jestem za.  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Marzec Marcin.  
Radny M. Marzec – Marcin Marzec, jestem za. 
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Morycińska Bożenna.  
Radna B. Morycińska – Bożenna Morycińska, jestem za.  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Pałka Andrzej.  
Radny A. Pałka – Andrzej Pałka, jestem za.  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Pietruszka Aron.  
Radny A. Pietruszka – Aron Pietruszka, jestem za. 
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Pikus Joanna. 
Radna J. Pikus – Joanna Pikus, jestem za.  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Renduda-Dudek Irena, jestem za.  
Sajda Włodzimierz.  
Radny Wł. Sajda – Jestem za, Pani Przewodnicząca 
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Stelmasik, Stec nie ma. Strojny Daniel.  
Radny D. Strojny – Strojny Daniel, jestem za. 
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Woźnicka-Kuzdak Marta.  
Radna M. Woźnicka-Kuzdak – Marta Woźnicka-Kuzdak, jestem za. 
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Wójcik Karol. 
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Radny K. Wójcik – Karol Wójcik, jestem za.  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Wrona Jerzy.  
Radny J. Wrona – Jerzy Wrona, jestem za.  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – I Zawadzki Artur. 
Radny A. Zawadzki – Zawadzki Artur, jestem za. 
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Stwierdzam, że uchwałę tę również 
podjęliśmy jednogłośnie.  
 
Radni RM jednogłośnie podjęli uchwałę w sprawie określenia wysokości stawek 
podatku od środków transportowych na rok 2022 (imienny wykaz głosowania stanowi 
załącznik nr 7 do protokołu). 
 
Patrz uchwała Nr LV/145/2021 – załącznik nr 8 do protokołu. 
 
3) Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Przechodzimy do kolejnego, trzeciego 
projektu uchwały w sprawie obniżenia średniej ceny skupu żyta dla potrzeb 
obliczenia podatku rolnego na obszarze gminy Ostrowiec Świętokrzyski na rok 
2022. Projekt uchwały był również opiniowany przez wszystkie komisje Rady Miasta. 
Będę odczytywać przewodniczących, bądź wiceprzewodniczących poszczególnych 
komisji i proszę o podawanie opinii komisji. Wiceprzewodnicząca Komisji ds. Rodziny.  
Wiceprzewodnicząca Komisji ds. Rodziny – B. Morycińska – Komisja Rodziny 
pozytywnie zaopiniowała. projekt uchwały.  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Wiceprzewodniczący Komisji 
Samorządowej.  
Wiceprzewodniczący Komisji Samorządowej – Wł. Sajda – Komisja Samorządowa 
pozytywnie zaopiniowała projekt uchwały.  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Przewodniczący Komisji Edukacji, 
Wychowania, Kultury i Sportu. 
Przewodniczący Komisji Edukacji, Wychowania, Kultury i Sportu – M. Łata – Komisja 
Edukacji pozytywnie zaopiniowała ten projekt uchwały.  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Wiceprzewodniczący Komisji Strategii i 
Rozwoju Miasta.  
Wiceprzewodniczący Komisji Strategii i Rozwoju Miasta – A. Zawadzki – Komisja 
Strategii pozytywnie zaopiniowała projekt uchwały.  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – I Komisja Budżetu również pozytywnie 
zaopiniowała ten projekt uchwały. Czy państwo Radni mają pytania do projektu tej 
uchwały? Nie widzę. Wobec tego głosujemy projekt uchwały w sprawie obniżenia 
średniej ceny skupu żyta dla potrzeb obliczenia podatku rolnego na obszarze gminy 
Ostrowiec Świętokrzyski na rok 2022. Głosujemy: Choinka Stanisław. 
Radny St. Choinka – Stanisław Choinka, jestem za. 
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Czeremcha Mateusz.  
Radny M. Czeremcha – Mateusz Czeremcha, jestem za.  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Duda Renata. 
Radna R. Duda – Renata Duda, jestem za. 
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Głąb Artur.  
Radny A. Głąb – Artur Głąb, jestem za. 
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Kaszuba Dariusz.  
Radny D. Kaszuba – Dariusz Kaszuba, jestem za. 
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Łata Mariusz. 
Radny M. Łata – Mariusz Łata, jestem za.  
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Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Maj Grażyna.  
Radna G. Maj – Grażyna Maj, jestem za.  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Marzec Marcin. 
Radny M. Marzec – Marcin Marzec, jestem za. 
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Morycińska Bożenna.  
Radna B. Morycińska – Bożenna Morycińska, jestem za.  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Pałka Andrzej.  
Radny A. Pałka – Andrzej Pałka, jestem za.  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Pietruszka Aron.  
Radny A. Pietruszka – Aron Pietruszka, jestem za. 
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Pikus Joanna. 
Radna J. Pikus – Joanna Pikus, jestem za.  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Renduda-Dudek Irena, jestem za.  
Sajda Włodzimierz.  
Radny Wł. Sajda – Jestem za, Pani Przewodnicząca. 
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Strojny Daniel.  
Radny D. Strojny – Strojny Daniel, jestem za. 
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Woźnicka-Kuzdak Marta.  
Radna M. Woźnicka-Kuzdak – Marta Woźnicka-Kuzdak, jestem za. 
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Wójcik Karol. 
Radny K. Wójcik – Karol Wójcik, jestem za.  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Wrona Jerzy.  
Radny J. Wrona – Jerzy Wrona, jestem za.  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – I Zawadzki Artur. 
Radny A. Zawadzki – Zawadzki Artur, jestem za. 
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Stwierdzam, że i tę uchwałę podjęliśmy 
jednogłośnie.  
 
Radni RM jednogłośnie podjęli uchwałę w sprawie obniżenia średniej ceny skupu żyta 
dla potrzeb obliczenia podatku rolnego na obszarze gminy Ostrowiec Świętokrzyski na 
rok 2022 (imienny wykaz głosowania stanowi załącznik nr 9 do protokołu). 
 
Patrz uchwała Nr LV/146/2021 – załącznik nr 10 do protokołu. 
 
4) Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Przechodzimy do kolejnego projektu 
uchwały dotyczącego Gminnego Programu Profilaktyki i Rozwiązywania 
Problemów Alkoholowych w Ostrowcu Świętokrzyskim. Projekt uchwały był 
opiniowany przez Komisję ds. Rodziny, Komisję Samorządową i Komisję Edukacji, 
Wychowania, Kultury i Sportu. Proszę przewodniczących o przedstawienie nam opinii 
komisji. Jako pierwsza zabierze głos Wiceprzewodnicząca Komisji ds. Rodziny. 
Wiceprzewodnicząca Komisji ds. Rodziny – B. Morycińska – Komisja ds. Rodziny 
pozytywnie zaopiniowała projekt uchwały. 
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Wiceprzewodniczący Komisji 
Samorządowej.  
Wiceprzewodniczący Komisji Samorządowej – Wł. Sajda – Komisja Samorządowa 
pozytywnie zaopiniowała projekt uchwały.  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – I Przewodniczący Komisji Edukacji, 
Wychowania, Kultury i Sportu.  
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Przewodniczący Komisji Edukacji, Wychowania, Kultury i Sportu – M. Łata –  Pani 
Przewodnicząca, Komisji Edukacji również pozytywnie zaopiniowała ten projekt 
uchwały.  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Dziękuję, czy Państwo Radni mają pytania 
do projektu tej uchwały? Proszę Radną Renatę Dudę. 
Radna R. Duda – Dziękuję bardzo, Pani Przewodnicząca, za udzielenie głosu. 
Prosiłabym o udzielenie takiej odpowiedzi: z czego wynika taka niska liczba kontroli 
punktów sprzedaży i podawania napojów alkoholowych? Bo jak wyczytałam, w tym 
roku było tylko 56. I drugie moje pytanie, czy są przyznane jakieś środki finansowe na 
szkolenie kadr z zakresu profilaktyki uzależnień? Bo, powiem szczerze, że w tych 
materiałach nie mogłam doczytać, jeśli tak, to w jakiej wysokości? Dziękuję.  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Dziękuję. Czy jeszcze ktoś z Państwa 
Radnych chciałby zabrać głos? Proszę Radną Grażynę Maj. 
Radna G. Maj – Dziękuję bardzo. Pani Przewodnicząca! Panowie Prezydenci! 
Szanowna Rado! Mam pytanie odnośnie tabel, które dostaliśmy w tej, w tym 
sprawozdaniu, czy też w  tym projekcie ustawy, uchwały, przepraszam bardzo,  
a mianowicie tabela, która mówi o działaniach Straży Miejskich w latach 2011 -2021 – i 
tutaj jest sprzedaż napojów alkoholowych niepełnoletnim i wykaz jest, że nie było 
żadnej interwencji. Natomiast, kiedy czytamy Strategię Rozwiązywania Problemów 
Społecznych terenu gminy Ostrowiec, jest tam dosyć taka wypowiedź młodych ludzi, 
ankieta, która pokazuje, że jednak ta dostępność alkoholu przez młodych ludzi jest 
dosyć duża i młodzi ludzie mogą, niepełnoletni, bo dotyczyło to osób, które są 
uczniami szkół podstawowych, że jest to dosyć liczna grupa, która o dostępności 
alkoholu, że tak powiem, twierdzi, iż ten alkohol może kupić. Chciałabym zapytać, 
dlaczego jest tutaj w tej ankiecie taka, w tej tabeli, taka informacja zerowa, a w tej 
strategii jest zupełnie inny wynik. Dziękuję bardzo.  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Dziękuję, czy jeszcze ktoś z Państwa 
Radnych chciałby zabrać głos? Proszę, Radny Dariusz Kaszuba.  
Radny D. Kaszuba – Dziękuję bardzo. Pani Przewodnicząca! Wysoka Rado! Szanowni 
Państwo! Drodzy Internauci! Oglądając materiał przygotowany w projekcie omawianej 
właśnie w tym punkcie uchwały, można się zastanowić nad jedną sprawą, którą 
chciałbym tutaj podnieść i zaproponować do przemyślenia. Otóż, wsłuchując się także 
w informacje płynące z sesji Rady Powiatu Ostrowieckiego tej kadencji, jak również 
poprzedniej, zdajemy sobie wszyscy sprawę, jakim problemem są na przykład dla 
szpitala pacjenci dostający się do niego w stanie nietrzeźwym. Ten problem był 
niejednokrotnie sygnalizowany. Mieliśmy także informacje o tym, że dochodzi tam do 
niewłaściwych zachowań, do użycia siły, zaś lekarze i personel szpitala są w takiej 
sytuacji zobligowali do pomocy pacjentowi, który jest w stanie nietrzeźwym i musi mieć 
przeprowadzony cały cykl badań, co też  generuje ogromne koszty, natomiast w 
naszym materiale, chociażby z tabeli trzeciej i czwartej, gdzie opisane są działania 
Komendy Powiatowej Policji i działania Straży Miejskiej widać, że problem spożywania 
alkoholu przez mieszkańców naszego miasta robi się coraz większy. W przypadku 
działań policji w punkcie trzecim tabeli, gdzie są opisane liczby osób doprowadzonych 
do pomieszczenia dla osób zatrzymanych KPP w celu wytrzeźwienia, te dane są od 
300 do ponad tysiąca osób w skali roku. Tabela obejmuje dane z lat 2015-2021. 
Wiadomo, że ten rok jest jeszcze rokiem nie do końca w tabeli ujętym. Z kolei działania 
Straży Miejskiej ukazują ilości spraw skierowanych do Sądu Rejonowego w Ostrowcu 
Świętokrzyskim za zakłócanie porządku publicznego pod wpływem alkoholu i 
spożywania alkoholu w miejscach niedozwolonych. Ta ilość spraw waha się od 
kilkunastu do ponad siedemdziesięciu w skali roku, na poszczególne lata 2011-2021 i 
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stąd poddawał bym pod rozwagę kwestię przywrócenia w naszym mieście izby 
wytrzeźwień. Wydaje mi się, że absorbowanie sił, przede wszystkim personelu 
szpitala, który ma dość problemów związanych z zachorowaniami na koronawirusa, 
poprzez absorbowanie sił policji, która musi prowadzić chociażby działania związane z 
dozorowaniem kwarantanny, oprócz swoich typowych, normalnych działań, których 
przecież też jej nie brakuje, dodając do tego jeszcze angażowanie Straży Miejskiej, 
która przecież w naszym mieście jest nieliczna, a takie zadania wykonywać musi, takie 
działania podejmować również musi – czy nie byłoby zasadne utworzenie izby 
wytrzeźwień, którą zlikwidowano jakiś czas temu, która nie wiadomo, czy w tej sytuacji 
nie powinna się jednak pojawić, by tam trafiały osoby, które są pod wpływem alkoholu i 
aby tam spędzały czas do czasu powrotu do stanu trzeźwości? Patrząc na te dane, 
dodając do tego sytuację szpitala, a także policji i straży miejskich, informacje zawarte 
w projekcie tej uchwały, wydaje mi się zasadnym rozważenie takiej koncepcji również 
przez może i nie tylko Radę Miasta, ale i przez Pana Prezydenta, o co bym bardzo 
prosił. Dziękuję.  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Dziękuję, czy jeszcze ktoś z Państwa 
chciałby zabrać głos? Nie widzę, wobec tego, może prosiłabym o odpowiedź Pana 
Prezydenta lub osobę wskazaną przez Pana do odpowiedzi.  
Prezydent Miasta – J. Górczyński – Dziękuję. Pani Przewodnicząca! Panie, Panowie 
Radni! Szanowni Goście! Drodzy Internauci! Nie jestem zwolennikiem otworzenia izby 
wytrzeźwień w Ostrowcu Świętokrzyskim. Też nie chciałbym, żeby wybrzmiało to na 
takiej zasadzie, że tylko mieszkańcy Ostrowca są pod wpływem alkoholu i mają, i są 
dowożeni do szpitala, bo mieszkańcy sąsiednich gmin również spożywają, więc to też 
trzeba wyróżnić. Ja myślę, że powinniśmy zacząć od edukacji i pokazywać, uboczne 
skutki nadużywania alkoholu i uczyć od najmłodszych lat, że jest to duży problem i 
myślę, że tu potrzebne by było też wsparcie ustawodawcy, bo zobaczcie Państwo, jak 
łatwo dostępny jest alkohol na każdej stacji paliw, w ilościach punktów. Natomiast w 
innych krajach, jak Państwo jeździcie i obserwujecie, no zaczynają się pojawiać takie 
obostrzenia, że na stacjach paliw tych alkoholi nie sprzedają. Nie sprzedają też we 
wszystkich sklepach, sprzedają w określonych godzinach, wołają dowód, a na przykład 
w Szwecji kontrolują to bardzo, czy w Norwegii, bardzo mocno. Więc to dotyczy takiej 
szerokiej akcji. Myślę, że to nie jest tylko problem alkoholizmu, to jest też problem 
narkomanii i wielu innych używek i chyba inwestowanie w oświatę, w edukację jest 
najrozsądniejszą rzeczą i myślę, że wolałbym te pieniądze przeznaczać nie na izbę 
wytrzeźwień, a właśnie na edukację, na inwestowanie w najmłodszych i takie 
pieniądze powinny się pojawiać. Co do szczegółów, to może Pan Naczelnik Jan 
Malinowski, który resortowo odpowiada za te obszary. Dziękuję. 
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Proszę, Panie Naczelniku.  
Naczelnik Wydziału Edukacji i Spraw Społecznych UM – J. B. Malinowski – Panie  
Prezydencie! Szanowni Państwo! Więc wszystkie dane, które są tutaj w tabelach 
prezentowanych w programie, pochodzą z odpowiednich służb. Jeżeli zatem Straż 
Miejska przekazała nam taką informację, my taką informację tutaj w tabeli 
zamieściliśmy, to tyle jeżeli chodzi o te kwestie. Kolejna sprawa, to jest taka, że 
wielokrotnie mówiłem i ubiegłych latach i teraz też na komisji: nie finansujemy szkoleń 
specjalistów, dlatego, że gmina nie prowadzi żadnego ośrodka leczenia uzależnień. 
Państwowa Agencja Rozwiązywania Problemów Alkoholowych nie rekomenduje 
wydatkowania środków z programów alkoholowych na takie szkolenia właśnie w takiej 
sytuacji. Stąd tak to się u nas dzieje. Załączniki finansowe, które Państwo mają i w 
programie alkoholowym, i narkomańskim, odpowiadają Narodowemu Programowi 
Zdrowia na lata 2021-2025, który zawiera cel strategiczny i cele operacyjne. Nas 
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interesuje cel operacyjny nr 2, to jest profilaktyka uzależnień i wszystkie te działania, 
które są w obu programach zawarte, a także w załącznikach finansowych odpowiadają 
Narodowemu Programowi Zdrowia i są odzwierciedleniem zadań służących realizacji 
celu operacyjnego nr 2. Tak, jak powiedziałem – profilaktyka uzależnień. Dziękuję. 
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Dziękuję, proszę o zabranie głosu 
Radnego Mateusza Czeremchę. 
Radny M. Czeremcha – Pani Przewodnicząca! Państwo Radni! Panowie Prezydenci! 
Internauci! Z wypowiedzi Pana Naczelnika Malinowskiego wynika, że nie powinno się 
szkolić kadr, ponieważ nie mamy ośrodka leczenia uzależnień. A ośrodka leczenia 
uzależnień nie mamy, między innymi z tego powodu, że nie mamy kadr tak, że koło się 
zamyka. Może należałoby taki ośrodek utworzyć naszym mieście? Być może przy 
współpracy okolicznych samorządów? Tak, jak tutaj zaznaczył Pan Prezydent, że nie 
tylko mieszkańcy Ostrowca są dowożeni do, do szpitala w stanie, w stanie 
nietrzeźwym, bo profilaktyka to jedno, ale pomoc osobom, które popadły w 
uzależnienia, to jest też druga strona medalu i równie ważna jak zapobieganie, bo no 
każdy z nas zna przypadki, słyszał o osobach, którym udało się wydobyć z takich 
uzależnień. No jest to, jest to bardzo trudne, ale takie przypadki się zdarzają i być 
może warto również w tym kierunku pójść i inwestując chociażby pieniądze publiczne 
w obiekty, które generują koszty. Ta inwestycja, inwestycja w utworzenie takiego 
ośrodka, być może w którymś z istniejących już budynków, które są w gestii Gminy 
Ostrowiec Świętokrzyski byłaby bardzo zasadna. Dziękuję.  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Dziękuję, czy jeszcze ktoś z Państwa 
Radnych chciałby? Proszę, Dariusz Kaszuba.  
Radny D. Kaszuba – Dziękuję, Panie Przewodnicząca! Wysoka Rado! Szanowni 
Państwo! Jeszcze gwoli wcześniejszych wypowiedzi pragnę dodać, że mówiąc  
o izbie wytrzeźwień nie sugerowałem, że tylko mieszkańcy naszego miasta spożywają 
alkohol, bo rzeczywiście jest to problem tych wszystkich, którzy są dowożeni do 
siedziby Ostrowieckiej Komendy Powiatowej Policji bądź doprowadzani, bądź w 
stosunku do nich wszczyna się postępowanie karne przez Straż Miejską w Ostrowcu 
Świętokrzyskim. Niemniej jednak wydaje mi się, że kwestia edukacji u podstaw jest 
bardzo ważną i wartą spróbowania. Niemniej jednak z problemem, o którym mówiłem, 
mamy do czynienia dziś tu i teraz. Czekanie, aż wyrosną nam świadomi abstynenci 
zajmie troszeczkę czasu i wydaje mi się, że działanie do tego momentu może 
spiętrzać problemy, o których wspomniałem wcześniej, zwłaszcza w szpitalu w 
Ostrowcu Świętokrzyskim. Natomiast co do kwestii, o których wspomniał Pan Radny 
Czeremcha, pragnę tylko uzupełnić, że rzeczywiście nie ma kadr, nie ma pieniędzy na 
szkolenia i tak jakby się koło zamykało. Niemniej jednak, jako Klub Radnych Prawa i 
Sprawiedliwości sugerowaliśmy na jednej z sesji, która odbywała się w Ostrowieckim 
Browarze Kultury, możliwość rozpoczęcia realizacji tego procesu w naszym mieście 
chociażby od zlokalizowania takiego miejsca, gdzie poradnia takowa mogłaby się 
mieścić, sugerowaliśmy budynek po dawnej bibliotece na ul. Wardyńskiego. Niestety, 
został on sprzedany i na chwilę, w prywatne ręce i na chwilę obecną nie mamy 
propozycji, ani informacji o tym, że jakiś inny budynek byłby możliwy do 
zagospodarowania w tym celu. Może by zacząć od budynku i wówczas szukać kadry, 
która by w tym budynku pracowała i prowadziła, jakże potrzebne działania w stosunku 
do osób zagrożonych tymi nałogami. Dziękuję.  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Dziękuję. Czy jeszcze ktoś chciałby  
z Państwa Radnych? Proszę Radną Renatę Dudę? 
Radna R. Duda – Dziękuję bardzo, Pani Przewodnicząca. Jeszcze chciałam dopytać, 
jaka jest liczba posiedzeń Gminnej Komisji Rozwiązywania Problemów Alkoholowych 
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w miesiącu rozliczeniowym? Ile osób bierze w takim posiedzeniu udział. Drugie 
pytanie: ilu specjalistów, chodzi mi tutaj konkretnie o psychologów, jest obecnie 
zatrudnionych w MOPS, którzy udzielają pomocy naszym mieszkańcom i czy ta liczba 
jest wystarczająca? Dziękuję. 
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Dziękuję. Czy jeszcze ktoś z Państwa 
radnych chciałby coś dopytać? Proszę radny Aron Pietruszka. 
Radny A. Pietruszka – Pani Przewodnicząca! Wysoka Rado! Szanowni Goście!  
Ja tutaj podzielam zdanie Pana Prezydenta, jeśli chodzi o edukację. Edukacja, jeszcze 
raz edukacja. Ja wiem, że z tymi osobami, które są już teraz w wieku produkcyjnym, 
poprodukcyjnym, na emeryturach, pracujących, mający problem z alkoholem, trzeba 
ich wspomagać, trzeba ich ratować, ale również musimy pomyśleć o przyszłości. 
Edukacja, edukacja, jeszcze raz edukacja. Pamiętajmy o tym, że nasze dzieci w 
obecnym czasie żyją w bardzo trudnym okresie pandemii, jak również ich rodzice. 
Stwarzane są różne problemy, problemy w pracy, w zakładach pracy, pełne napięcia. 
Dzieci są tego świadkami. No, niestety, musimy patrzeć w przyszłość i edukacja tutaj, 
wśród dzieci i młodzieży, jak najbardziej jestem za. Ostatnie: trzeba zaznaczyć, że 
Gmina Ostrowiec Świętokrzyski, tutaj, przecież Pan Prezydent i Pan Naczelnik 
Bernard Malinowski, jak ja składałam interpelacje i ten program został wdrożony, jeśli 
chodzi o psychologów dziecięcych, czy w przedszkolach. Potem uzgodniliśmy  tutaj 
temat godzin. Także na godzinach wychowawczych będą prowadzone zajęcia z 
pedagogami. Jestem również za edukacją, ale również za wspieraniem osób, które 
potrzebują tej pomocy. Także tutaj chciałem podziękować Panu Prezydentowi za tak 
wspaniałą akcję, jeśli chodzi o pomoc najmłodszym mieszkańcom Ostrowca 
Świętokrzyskiego. Bo nie ukrywajmy, problemy alkoholowe to nie tylko dotyczą 
dorosłego wieku – osób, które już są w wieku produkcyjnym, ale również są gdzieś te 
problemy z wieku dziecięcego. Przeradzają się później w starszym wieku. Niestety, te 
osoby sięgają po alkohol. Także tutaj – edukacja, jeszcze raz edukacja. Dziękuję.  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Dziękuję. Czy jeszcze ktoś chciałby  
z Państwa Radnych zabrać głos? Nie widzę. Czy Pan Naczelnik odpowie na niektóre 
pytania? Tak byśmy zaproponowali, jeżeli chodzi o te szczegółowe pytania, np. Pani 
Renaty Dudy, to bardzo proszę Pana Naczelnika. 
Naczelnik Wydziału Edukacji i Spraw Społecznych UM – J. B. Malinowski – Bardzo 
dziękuję. Panie Prezydencie! Szanowni Państwo! Gminna Komisja Rozwiązywania 
Problemów Alkoholowych pracuje standardowo w dwóch grupach, tj. grupa środowa i 
czwartkowa. Każda z grup odbywa posiedzenie dwa razy w miesiącu z wezwanymi. 
Liczba wezwanych to 15 osób na każde posiedzenie. Dodatkowo, jeżeli jest taka 
potrzeba, wynikająca, wychodząca z Wydziału Spraw Obywatelskich odbywają się 
posiedzenia w pełnym składzie, ale nie jest ich dużo. Natomiast, chciałem Państwu 
powiedzieć, jakkolwiek by to nie zabrzmiało, w odpowiedzi na to pytanie, ale pierwszy 
raz w grudniu, teraz, w tym miesiącu od wielu, wielu lat nie odbędą się 2 posiedzenia z 
tego powodu, że nie wpłynęły do Gminnej Komisji wnioski w sprawie leczenia 
przeciwko, no leczenia alkoholizmu. Więc to jest sytuacja do tej pory, naprawdę na 
przestrzeni wielu ubiegłych lat niespotykana. Po prostu nie mamy wniosków. To nie 
wiem, jaki jest powód tego. Niemniej jednak, na pewno może cieszyć. Dziękuję.  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Dziękuję. Przechodzimy wobec tego do 
głosowania projektu uchwały w sprawie Gminnego Programu Profilaktyki  
i Rozwiązywania Problemów Alkoholowych w Ostrowcu Świętokrzyskim na rok 2022. 
Głosujemy: Choinka Stanisław. 
Radny St. Choinka – Stanisław Choinka, jestem za. 
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Czeremcha Mateusz.  
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Radny M. Czeremcha – Mateusz Czeremcha, jestem za.  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Duda Renata. 
Radna R. Duda – Renata Duda, wstrzymuję się. 
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Głąb Artur.  
Radny A. Głąb – Artur Głąb, jestem za. 
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Kaszuba Dariusz.  
Radny D. Kaszuba – Dariusz Kaszuba, jestem za. 
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Łata Mariusz. 
Radny M. Łata – Mariusz Łata, jestem za.  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Maj Grażyna.  
Radna G. Maj – Grażyna Maj, jestem za.  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Marzec Marcin. 
Radny M. Marzec – Marcin Marzec, jestem za. 
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Morycińska Bożenna.  
Radna B. Morycińska – Bożenna Morycińska, jestem za.  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Pałka Andrzej.  
Radny A. Pałka – Andrzej Pałka, jestem za.  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Pietruszka Aron.  
Radny A. Pietruszka – Aron Pietruszka, jestem za. 
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Pikus Joanna. 
Radna J. Pikus – Joanna Pikus, jestem za.  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Renduda-Dudek Irena, jestem za.  
Sajda Włodzimierz.  
Radny Wł. Sajda – Jestem za, Pani Przewodnicząca 
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Strojny Daniel.  
Radny D. Strojny – Strojny Daniel, jestem za. 
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Woźnicka-Kuzdak Marta.  
Radna M. Woźnicka-Kuzdak – Marta Woźnicka-Kuzdak, jestem za. 
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Wójcik Karol. 
Radny K. Wójcik – Karol Wójcik, jestem za.  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Wrona Jerzy.  
Radny J. Wrona – Jerzy Wrona, , wstrzymuję się.  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – I Zawadzki Artur. 
Radny A. Zawadzki – Zawadzki Artur, jestem za. 
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Proszę Państwa, przy 17 głosach za  
i 2 wstrzymujących się podjęliśmy tę uchwałę. 
 
Radni RM – przy 17 głosach za, przy braku głosów przeciw i 2 głosach 
wstrzymujących się – podjęli uchwałę w sprawie Gminnego Programu Profilaktyki  
i Rozwiązywania Problemów Alkoholowych w Ostrowcu Świętokrzyskim na rok 2022  
(imienny wykaz głosowania stanowi załącznik nr 11 do protokołu). 
 
Patrz uchwała Nr LV/147/2021 – załącznik nr 12 do protokołu. 
 
5) Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Przechodzimy do kolejnego projektu 
uchwały zmieniającego uchwałę w sprawie Gminnego Programu Przeciwdziałania 
Narkomanii w Gminie Ostrowiec Świętokrzyski na lata 2021-2023. Projekt uchwały 
był opiniowany przez Komisję ds. Rodziny, Komisję Samorządową, Komisję Edukacji, 
Wychowania, Kultury i Sportu. Proszę Przewodniczących Komisji o podanie opinii 
komisji. Proszę o zabranie głosu Bożennę Morycińską.  
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Wiceprzewodnicząca Komisji ds. Rodziny – B. Morycińska – Komisja ds. Rodziny 
pozytywnie zaopiniowała projekt uchwały.  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Proszę Włodzimierz Sajda.  
Wiceprzewodniczący Komisji Samorządowej – Wł. Sajda – Pani Przewodnicząca! 
Komisja Samorządowa pozytywnie zaopiniowała projekt uchwały.  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – I proszę Radnego Mariusza Łatę. 
Przewodniczący Komisji Edukacji, Wychowania, Kultury i Sportu – M. Łata – Pani 
Przewodnicząca! Komisji Edukacji pozytywnie zaopiniowała ten projekt uchwały.  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Dziękuję. Czy Państwo Radni mają 
zapytania do projektu tej uchwały, bądź uwagi? Proszę Radną Renatę Dudę.  
Radna R. Duda – Dziękuję bardzo. Pani Przewodnicząca! Od kilku lub kilkunastu lat 
programy Gminnej Komisji Przeciwdziałania Narkomanii są do siebie bardzo zbliżone. 
Moje pytanie, co nowego wnosi obecnie i czy następuje jakiś progres  
w kwestii narkomanii? Dziękuję.  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Dziękuję. Czy jeszcze ktoś z Państwa 
Radnych chciałby dopytać? Nie widzę. Proszę, Panie Prezydencie. 
Prezydent Miasta – J. Górczyński – Poproszę Pana Naczelnika Jana Malinowskiego. 
Naczelnik Wydziału Edukacji i Spraw Społecznych UM – J. B. Malinowski – Proszę 
Państwa! Więc tak, jak powiedziałem wcześniej, te programy oba i alkoholu, i 
narkomanii, są odzwierciedleniem Narodowego Programu Zdrowia na lata 2021-2025, 
a także mają oparcie w Wojewódzkim Programie Zdrowia. Jeżeli chodzi o oba te 
programy, prawdopodobnie ich ważność upłynie z końcem marca przyszłego roku, 
ponieważ szykuje się zmiana przepisów i wtedy ulegną zmianie. Natomiast, istotne są 
tutaj ramowe plany finansowania. One odpowiadają tym zapisom, które są w 
Narodowym Programie Zdrowia, odpowiadają celowi strategicznemu, celem 
operacyjnym, a także zadaniom, które są realizowane w ramach osiągania celu 
operacyjnego nr 2, tj. "Profilaktyki uzależnień". Więc tak to wygląda.  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Dziękuję. Czy jeszcze ktoś z Państwa 
chciałby zapytać coś? Nie widzę. Wobec powyższego przechodzimy do głosowania 
projektu uchwały zm. uchwałę w sprawie Gminnego...  
Radny M. Czeremcha – Ja się zgłaszam jeszcze.  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Proszę, Panie Radny, ale proszę uważać i 
zanim przejdę do procedowania, proszę zgłaszać się, bo tak to sobie wchodzimy w 
kompetencje.  
Radny M. Czeremcha – Ja dosyć wcześniej rękę podniosłem do Pani, ale Pani mogła 
nie zauważyć.  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Tak, ale proszę o zabranie głosu.  
Radny M. Czeremcha – Do Pana Naczelnika Malinowskiego. Pan Naczelnik mówił, że 
ramowy plan finansowy działań jest jakby odzwierciedleniem planu krajowego. Proszę 
powiedzieć, czy również wysokość nakładów jest w tym planie krajowym ograniczana 
do jedynie 90 tys. zł, bo no sami dobrze wiemy, jakim zagrożeniem jest narkomania. 
Tutaj szczególnie młode pokolenie jest zagrożone. Słyszymy o przypadkach 
śmiertelnych osób, które no zażywały substancje psychoaktywne, narkotyki. I no tutaj 
mi się wydaje, że zdecydowanie środki finansowe są niewystarczające, jak również i 
działanie, jakie Gmina podejmuje. Proszę o odpowiedź, czy ta wysokość jest 
narzucona z góry, czy też mogą być wyższe środki przeznaczone na finansowanie 
działań. Dziękuję. 
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Dziękuję. Proszę Panie Naczelniku.  
Naczelnik Wydziału Edukacji i Spraw Społecznych UM – J. B. Malinowski – Dziękuję. 
Odpowiadając na to pytanie wyjaśniam, że w Narodowym Programie Zdrowia, z tego 
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programu nie wynika, w jakiej wysokości te środki mają być przeznaczane. Ich 
wysokość jest determinowana środkami, które pochodzą ze sprzedaży koncesji na 
sprzedaż, bo bardzo ciężko uzyskać kwalifikacje. To jest nie tylko kwestia 
wydatkowania środków, o które tu jestem bardzo często dopytywany, ale także, np. o 
odbycie odpowiednich staży, przeprowadzenie superwizji, ale także odbycie 
wolontariatu. Proszę sobie wyobrazić, że z tym mamy bardzo duży problem. Z tego, co 
słyszę od osób, które są w trakcie certyfikacji, a więc realizują program certyfikacji, 
mają bardzo duży problem, żeby odbyć wolontariat, czyli zawód terapeuty, jak widać, 
jest mocno reglamentowany i po prostu, ci terapeuci bronią swojego rynku, nie 
dopuszczając kolejnych osób, które są w procesie certyfikacji. Chciałyby dokończyć te 
certyfikacje, zdobyć odpowiednie uprawnienia, bo przypomnę, że tylko certyfikowany 
terapeuta może prowadzić – specjalista w zakresie certyfikacji, tak może doprecyzuję, 
może prowadzić tutaj pracę terapeutyczną z osobami zgłaszającymi się, prawda? 
Więc, tylko taki może mieć kontrakt z NFZ. Nikt inny. Jeżeli nie ma, nie zakończy tej 
certyfikacji, nie przejdzie tych wszystkich stopni, a więc wielogodzinnego, ponad 500 
godzin szkolenia, nie odbędzie stażu, nie będzie mógł po prostu samodzielnie 
wykonywać tego zadania. To także jest bardzo duży problem. Natomiast chcę 
powiedzieć, że dysponując tymi środkami, które mamy tutaj w gminie, staramy się 
rozporządzać nimi bardzo racjonalnie i w sposób gospodarny, i przede wszystkim 
celowej zasady. Jeżeli zaś chodzi tutaj o narkomanie, to od wielu lat prowadzimy punkt 
konsultacyjny. Mamy tam w punkcie konsultacyjnym, który realizowała Agencja 
Rozwoju Lokalnego, mamy specjalistę terapii uzależnień. Mamy osoby w trakcie 
certyfikacji. Prowadzą takie spotkania z rodzicami, z uczniami, z dziećmi,  
i z młodzieżą, z tymi, którzy takiej pomocy i takiego wsparcia oczekują. Być może  
w przyszłości te działania będą rozszerzane. Natomiast, na ten moment środki 
kierujemy tam, gdzie one są możliwie sensownie – i tak jak powiedziałem – celowo i 
gospodarnie wykorzystywane. Stąd mamy świetlice środowiskowe, stąd mamy 
centrum, stąd mamy CIS i wydaje mi się, że na ten moment robimy bardzo dużo, jeżeli 
nie wszystko, co możemy, żeby no wspomagać te osoby, które szukają takiej pomocy, 
mają taką potrzebę.  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Dziękuję. Czy jeszcze ktoś chciałby  
o coś zapytać? W takim razie przechodzimy do głosowania projektu uchwały 
zmieniającej uchwałę w sprawie Gminnego Programu Przeciwdziałania Narkomanii w 
Gminie Ostrowiec Świętokrzyski na lata 2021-2023. Choinka Stanisław. 
Radny St. Choinka – Stanisław Choinka, jestem za. 
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Czeremcha Mateusz.  
Radny M. Czeremcha – Mateusz Czeremcha, wstrzymuję się.  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Duda Renata. 
Radna R. Duda – Renata Duda, wstrzymuję się. 
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Głąb Artur.  
Radny A. Głąb – Artur Głąb, jestem za. 
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Kaszuba Dariusz.  
Radny D. Kaszuba – Dariusz Kaszuba, wstrzymuję się. 
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Łata Mariusz. 
Radny M. Łata – Mariusz Łata, jestem za.  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Maj Grażyna.  
Radna G. Maj – Grażyna Maj, wstrzymuję się. 
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Marzec Marcin. 
Radny M. Marzec – Marcin Marzec, jestem za. 
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Morycińska Bożenna.  
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Radna B. Morycińska – Bożenna Morycińska, jestem za.  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Pałka Andrzej.  
Radny A. Pałka – Andrzej Pałka, jestem za.  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Pietruszka Aron.  
Radny A. Pietruszka – Aron Pietruszka, jestem za. 
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Pikus Joanna. 
Radna J. Pikus – Joanna Pikus, jestem za.  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Renduda-Dudek Irena, jestem za.  
Sajda Włodzimierz.  
Radny Wł. Sajda – Jestem za, Pani Przewodnicząca 
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Strojny Daniel.  
Radny D. Strojny – Strojny Daniel, jestem za. 
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Woźnicka-Kuzdak Marta.  
Radna M. Woźnicka-Kuzdak – Marta Woźnicka-Kuzdak, jestem za. 
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Wójcik Karol. 
Radny K. Wójcik – Karol Wójcik, jestem za.  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Wrona Jerzy.  
Radny J. Wrona – Jerzy Wrona, , wstrzymuję się.  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – I Zawadzki Artur. 
Radny A. Zawadzki – Zawadzki Artur, jestem za. 
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Uchwałę podjęliśmy 14 głosami "za", przy 
5 głosach "wstrzymujących". 
 
 
Radni RM przy 14 głosach za, przy braku głosów przeciw i 5 głosach wstrzymujących 
się podjęli uchwałę zmieniającą uchwałę w sprawie Gminnego Programu 
Przeciwdziałania Narkomanii w Gminie Ostrowiec Świętokrzyski na lata 2021 -2023 
(imienny wykaz głosowania stanowi załącznik nr 13 do protokołu). 
 
Patrz uchwała Nr LV/148/2021 – załącznik nr 14 do protokołu. 
 
6) Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Przechodzimy do kolejnego projektu 
uchwały dotyczącego uchwalenia Programu Wsparcia Ekonomii Społecznej  
w Gminie Ostrowiec Świętokrzyski na lata 2022-2025. Projekt uchwały był 
opiniowany przez Komisję ds. Rodziny, Komisję Samorządową, Komisję Edukacji, 
Wychowania, Kultury i Sportu. Proszę więc Przewodniczących  
o zabieranie kolejno głosu. Proszę Bożennę Morycińską.  
Wiceprzewodnicząca Komisji ds. Rodziny – B. Morycińska – Projekt uchwały 
pozytywnie został zaopiniowany przez Komisję ds. Rodziny.  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Proszę Włodzimierz Sajda.  
Wiceprzewodniczący Komisji Samorządowej – Wł. Sajda – Projekt uchwały pozytywnie 
został zaopiniowany przez Komisję Samorządową.  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – I proszę Mariusza Łatę. 
Przewodniczący Komisji Edukacji, Wychowania, Kultury i Sportu –M. Łata – Pani 
Przewodnicząca! Komisja Edukacji pozytywnie zaopiniowała również ten projekt 
uchwały. 
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Dziękuję. Czy Państwo Radni mają 
pytania do projektu tej uchwały? Proszę Radny Marcin Marzec.  
Radny M. Marzec – Dziękuję, Pani Przewodnicząca, za udzielenie głosu. Szanowni 
Państwo! Ja bym się chciał odnieść do tego projektu uchwały. Mam podobne 
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odczucia, jak zdaje się, że Koleżanka Radna Duda, w przypadku Programu 
Przeciwdziałania Narkomanii, że te programy dotyczące rozwoju ekonomii społecznej 
są taką, no nawet bym powiedział, wręcz prawie kopią programów poprzednich. 
Niemniej jednak, zaniepokoiło mnie bardziej pewne sformułowanie, które znalazło się 
w diagnozie tego programu. Mianowicie, mowa tam o tym – cytuję – że "dla 
przedstawicieli samorządu zlecenie zadań w trybie społecznie odpowiedzialnych 
zamówień podległej ekonomii społecznej budzi obawy dotyczące głównie wzrostu cen 
usługi, ich niskiej jakości, nieprawidłowości w wykonaniu przedmiotu zamówienia. 
Samorząd nie dysponuje odpowiednimi zasobami, brakami odpowiednich podmiotów, 
które mogłyby się podjąć realizacji zadań publicznych". Tutaj powiem w ten sposób: w 
pewnym sensie się zgadzam z tym, co tu jest zapisane, ale na jak gdyby na poziomie, 
czy na płaszczyźnie takiej wiedzy powszechnej bardziej bym powiedział, wiedzy takiej 
stygmatyzującej podmiot ekonomii i ekonomii społecznej. Niemniej jednak, jeżeli 
zejdziemy na poziom faktów, to ja bym się chciał w takim układzie dowiedzieć, 
dlaczego oto nasz samorząd obawia się, że nagle wystąpią te czynniki, o których tu 
mowa, czyli przypomnę, czy to spadek jakości świadczonych usług, czy wzrost ceny. I 
czy były takie przypadki rzeczywiście, że Państwo zlecali organizacjom pozarządowym 
różnego rodzaju zadania ze sfery pożytku publicznego, w tym trybie właśnie 
społecznie odpowiedzialnych zamówień, czy też posługując się klauzulami 
społecznymi w zamówieniach publicznych, rzeczywiście były takie przypadki, że ktoś 
się z Państwem nie rozliczył, czy też źle się rozliczył? Czy był ewidentny jak gdyby 
dowód na to, że jakość tych usług była no gorsza niż chociażby w przypadku, gdy 
podmiotów komercyjnych działających na rynku. To jest rzecz pierwsza.  
I rzecz druga. Otóż, mowa tutaj o tym, że w 2020 r. w naszej gminie utworzono przy 
współpracy z Miejskim Centrum Kultury, Miejskim Ośrodkiem Pomocy Społecznej, 
Centrum Wolontariatu, którego celem jest – cytuję: "wspieranie rozwoju wolontariatu 
na terenie powiatu ostrowieckiego, a inspiracją do jego stworzenia były obserwacje 
prowadzone przez ww. instytucje oraz wiedza na temat potrzeb w zakresie 
zaangażowania wolontariuszy". No, w jakiejś części tak jest, ale dlaczego nie 
wspomniano tam o tak naprawdę inicjatorze tej idei, jakim jest Stowarzyszenie Lokalna 
Grupa Działania "Krzemienny Krąg"? Przypomnę też, że Gmina Ostrowiec 
Świętokrzyski jest członkiem tego stowarzyszenia, więc jakby no też ściśle 
współpracuje z "Krzemiennym Kręgiem". Bo tak naprawdę to liderem tego całego trój, 
jak gdyby trójpartnerskiego porozumienia, bo to są 3 podmioty, jest właśnie 
"Krzemienny Krąg", który też pozyskał środki w ramach "Korpusu solidarności" na 
konkretne kompleksowe działania w zakresie sfery wolontariatu. Nie wiem, czy to jest 
niedopatrzenie, czy jeżeli by można było w docelowym dokumencie to umieścić, to 
bardzo bym prosił. A jeżeli nie można to chciałbym wiedzieć – dlaczego, dlaczego nie 
można, bo uważam, że warto też go wspomnieć, bo takie są też fakty dot. tego 
zagadnienia. Dziękuję.  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Dziękuję. Proszę o zabranie głosu 
Mateusza Czeremchę. 
Radny M. Czeremcha – Dziękuję Pani Przewodnicząca. Państwo Radni! Panowie 
Prezydenci! Szanowni Internauci! Ja chciałbym zapytać w kontekście tego, że 
wszystkie 3 cele jakie są zapisane w programie, będą realizowane wyłącznie przez 
Centrum Rozwoju Lokalnego lub Gminę Ostrowiec Świętokrzyski – czy były rozpisane 
konkursy na realizację tych zadań, i czy jeżeli były konkursy rozpisane, czy zgłaszały 
się podmioty niepubliczne? Dziękuję bardzo. 
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Dziękuję. Czy jeszcze ktoś z Państwa 
Radnych chciałby zabrać głos?  
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Radny J. Wrona – Jerzy Wrona, chciałbym prosić.  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Proszę Jerzy Wrona. 
Radny J. Wrona – Dziękuję bardzo. Pani Przewodnicząca! Szanowni Państwo! 
Chciałem się spytać, jeszcze tak zapytać – w jaki sposób działalność jest, ta 
możliwość uzyskania informacji wsparcia w ramach tego Programu Wsparcia Ekonomii 
Społecznej rozpowszechniona i jaka jest wiedza na temat, że takie wsparcie można 
uzyskać, że można pójść uzyskać te porady? Dlatego, że w tym materiale na ten temat 
tutaj chyba nic nie jest napisane. Jak można uzyskiwać te informacje, jak docierać? 
Czy ci, którzy potencjalnie mogą potrzebować informacji na ten temat? Czy wiedzą, że 
istnieje taka możliwość? Gdzie się zwrócić o informacje tego typu? Takie logistyczne 
informacje tutaj. O to chciałem zapytać, jak to funkcjonuje. Dziękuję bardzo. 
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Dziękuję. Czy jeszcze ktoś z Państwa 
Radnych chciałby dopytać w tym temacie? Nie widzę, w takim razie, proszę  
o odpowiedź na te pytania. 
Naczelnik Wydziału Edukacji i Spraw Społecznych – J. B. Malinowski – Szanowni 
Państwo! Więc Program Wsparcia Ekonomii Społecznej na lata, ten, który Państwo 
tutaj mają – 2022-2025 – jest kontynuacją programu, który obowiązywał, prognozuje 
się do końca grudnia tego roku. Obecnie, program był realizowany przede wszystkim 
przez Agencję Rozwoju Lokalnego. Ona była wpisana do programu, jako główny 
realizator tego programu i realizowała zadania Centrum Wspierania Inicjatyw 
Społeczno-Ekonomicznych przez te 6 lat. Naturalną koleją rzeczy jest to, że te 
obowiązki powinien przejąć, powinna przejąć jednostka, która zastąpi obecną Agencję. 
Dlatego tutaj w programie mamy Centrum Rozwoju Lokalnego. Jeżeli chodzi o 
wolontariat, myślę, że to kwestia przypadku, że akurat te 2 instytucje zostały 
wskazane. Ta jedna pominięta. Nie ma tutaj żadnego celowego działania. Zresztą, nie 
chodzi tutaj o promocję samych instytucji, co idei. Natomiast, odpowiadając na pytanie 
co do informacji o możliwości korzystania ze wsparcia Centrum Wspierania Inicjatyw 
Społeczno-Ekonomicznych, jeszcze obecnie, to oczywiście taka informacja szeroko co 
roku płynęła do wszystkich organizacji. Proszę zwrócić uwagę na stronę nr 7. Tam są 
informacje o ilości usług, szkoleń, pomocy w pisaniu wniosków, corocznych kampanii. 
Także można się z tym tutaj zapoznać. Jeżeli zaś chodzi o samą ekonomię społeczną, 
no to tutaj tak, jak napisaliśmy, obecnie na terenie gminy funkcjonuje 6 podmiotów, z 
czego 3 są w  likwidacji, z KRS-u to wynika. Natomiast, 3 podmioty cały czas są 
aktywne, ponieważ składają sprawozdania finansowe. Natomiast powiem, że Gmina 
wspierała ekonomię społeczną, nie tylko na tym poziomie Centrum Wspierania 
Inicjatyw Społecznych, ale także przypomnę, że jednemu z tych podmiotów, już nie 
będę mówił któremu, udzieliła kiedyś i wsparcia finansowego, lokalowego. Ale niestety, 
jakby tarcia między samymi uczestnikami spółdzielni socjalnej doprowadziły sprawę do 
sądu. No i nic z tego nie wyszło. Ale jesteśmy otwarci. Mam nadzieję, że nowy 
program będzie stwarzał kolejne możliwości, że znajdą się takie podmioty, znajdą się 
osoby, które będą tym zainteresowane i będzie można tę dziedzinę działania 
organizacji pozarządowych szeroko wspierać. Tak, że wszystko przed nami. 
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Dziękuję. Proszę Radny Marcin Marzec. 
Radny M. Marzec – Dziękuję. Pani Przewodnicząca! Muszę się odnieść do słów Pana 
Naczelnika, bo nie jestem też usatysfakcjonowany taką odpowiedzią. Właściwie na 
część dość istotną mojej wypowiedzi nie dostałem żadnej odpowiedzi. Mianowicie 
powtórzę, że chodzi mi o to, z czego wynikają Państwa obawy dotyczące tych 
czynników, które są wskazane w diagnozie, czyli: niskiej jakości świadczonych usług, 
wyższych cen niż jak gdyby przez rynek komercyjny. To w domniemaniu, ja tak 
rozumiem, czy też problemów z rozliczeniem. Czy były takie przypadki rzeczywiście, 



32 

 

ile ich było? Czy rzeczywiście to tak rzutuje, czy bardziej to jest taka, jak mówię, opinia 
obiegowa. Bo ono jest oczywiście w urzędach w Polsce i ja nie twierdzę, że to tak nie 
funkcjonuje. Tylko proszę Państwa, proszę zobaczyć na ten absurd sytuacji, mówimy 
tu o programie rozwoju, no może nie ma słowa "rozwoju", ale programu wsparcia. 
Wsparcie, no to w domyśle po to, żeby ten sektor rozwijać. Program Wsparcia 
Ekonomii Społecznej. Tymczasem, no co jakiś tam czas w tych diagnozach okazuje 
się, że mamy dużo mniej tych organizacji średnio, niż np. gdzieś tam statystycznie, 
tak, że one są mało aktywne, że tych podmiotów jest mało, że one no nie chcą się tam 
ekonomizować i realizować, itd. Więc, no skoro ten program też funkcjonuje i on ma 
służyć temu, że mamy wspierać i to wynika trochę z tego, że też ten program no nie 
przyczynił się jakoś wybitnie do tego wsparcia. Skoro nadal diagnoza sytuacji jest 
raczej niekorzystna. Natomiast, żeby już tak nie być tutaj posądzonym o jakąś tam 
złośliwość, bo absolutnie to nie przyświeca mojej wypowiedzi, to chciałbym zwrócić 
uwagę na fakt pozytywny. Mianowicie, Gmina Ostrowiec Świętokrzyski jest jedną z 
bardzo nielicznych, bardzo nielicznych – podkreślę – podmiotów samorządowych, 
jednostek samorządu terytorialnego, które w ogóle taki program posiadają. Czyli, no 
można powiedzieć, że zawsze może być gorzej, bo moglibyśmy również takiego 
Programu nie posiadać, nie robić w tym zakresie, itd. I wiele gmin rzeczywiście nic w 
tej sferze nie robi. Więc, to jest oczywiście jak najbardziej na plus i szacunek za to, że 
taka inicjatywa bodajże już w 2012, czy w 2013 r., kiedy powstało CWIS-e, a 
przypomnę, że było to pokłosie też projektu ogólnopolskiego "Decydujmy Razem", 
dotyczącego wzrostu partycypacji publicznej w życiu jednostek samorządu 
terytorialnego. Wtedy, w wyniku tego, utworzono w Ostrowcu Centrum Wspierania 
Inwestycji Społeczno-Ekonomicznych, w skrócie CWIS i rzeczywiście zadomowiło się 
to do dzisiaj, i funkcjonuje. Chciałbym, żeby się to rozwijało jeszcze bardziej. Mam 
jeszcze jedno słowo do powiedzenia tylko. Proszę nie patrzeć na sektor ekonomii 
społecznej przez pryzmat stricte spółdzielni socjalnych. Bo to jest bardzo gruntowne 
zawężenie tematu. Pan Naczelnik rzeczywiście zwrócił na to uwagę pod koniec swojej 
wypowiedzi, mówiąc o sektorze organizacji pozarządowych. I tak bym to traktował, 
ponieważ w skrócie PES, to oznacza podmioty ekonomii społecznej. Jest to całe 
spektrum podmiotów poczynając od stowarzyszeń, fundacji, stowarzyszeń zwykłych, 
spółkach non profitowych, a na kołach gospodyń wiejskich, no tu akurat Ostrowca nie 
dotyczą, skończywszy. Więc, to jest bardzo szerokie spektrum podmiotów są tam 
Warsztaty Terapii Zajęciowej, Centra Integracji Społecznej, ZAZ-y, czyli Zakłady 
Aktywności Zawodowej, Kluby Integracji Społecznej, itd. Tak więc, bardzo duże 
spektrum podmiotów, które w tym sektorze działa. Na pewno ja bym się nie ograniczał 
tutaj tylko do spółdzielni socjalnych, bo te faktycznie no działają raz lepiej, raz gorzej, 
są różne tutaj przykłady. Mógłbym podać bardzo dużo, bardzo dobrych przykładów, są 
też niestety, te negatywy. Tak, że bardzo bym prosił Panie Naczelniku, jednak 
postarać się może mi jakoś tam przybliżyć, jak rozumiecie te obawy, bo być może no 
jest to też jakiś niefortunny zwrot, albo wynika po prostu z takiej obiegowej, takiej 
schematycznej, jak gdyby takiego schematycznego myślenia w tej sprawie. Dziękuję.  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Dziękuję. Proszę Radny Mateusz 
Czeremcha. 
Radny M. Czeremcha – Dziękuję, Pani Przewodnicząca. Ja również nie usłyszałem 
odpowiedzi na pytanie, które dotyczyło kwestii, czy podmioty, które realizują działania 
zapisane w celach Programu, czy były wyłaniane w drodze konkursu? Czy taki wymóg 
istnieje, i czy nie było podmiotów, innych podmiotów, które by zgłosiły się do 
wykonywania tych celów? Dziękuję. 
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Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Dziękuję, czy jeszcze ktoś chciałby  
z Państwa zabrać głos? Nie widzę, więc proszę, może Panie Naczelniku  
o odpowiedź.  
Naczelnik Wydziału Edukacji i Spraw Społecznych UM – J. B. Malinowski – 
Wyjaśniam, co następuje. Wszystkie podmioty wyłaniamy w drodze konkursu. Innej 
możliwości nie mamy. To jest jedna rzecz. Natomiast, tak, zgodzę się częściowo z 
Panem Radnym Marcinem Marcem, że faktycznie jest to taka opinia obiegowa, ale też 
ona wynika z pewnych doświadczeń. Otóż, jeżeli chodzi o ekonomię społeczną, 
wiadomo te działania są kierowane do osób zagrożonych wykluczeniem, często bez 
właściwego, merytorycznego przygotowania. Oni się w ramach realizacji 
poszczególnych tutaj zajęć dopiero uczą. Czyli, oni się dopiero uczą wykonywania 
pewnych prac, pewnych zawodów, no i siłą rzeczy niesie to, no obawy o to, że te 
prace, szczególnie, jeżeli miałby być jakiś sposób bardziej zaawansowane, mogą nie 
być należycie wykonane. Nie zlecamy zadań w trybie społecznie odpowiedzialnych 
zamówień. Natomiast, bardzo ściśle współpracujemy z podmiotem ekonomii 
społecznej, jakim jest Centrum Integracji Społecznej, na które przeznaczamy od wielu 
lat, co roku konkretne środki. No i w ten sposób tu realizujemy różne zadania. Nasze 
jednostki zamawiają te usługi w CIS i z tego, co mi wiadomo, ta współpraca rozwija się 
prawidłowo. A zatem, nawet jeżeli my wprost tego nie czynimy, to robią to nasze 
jednostki. Tak, jak powiedziałem, współpracując z CIS-em, co roku, na bieżąco i 
powiedziałbym w sposób taki trwały, stały. Dziękuję.  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Dziękuję. Czy to już są satysfakcjonujące 
odpowiedzi? Przechodzimy w takim razie do głosowania projektu uchwały w sprawie 
uchwalenia Programu Wsparcia Ekonomii Społecznej w Gminie Ostrowiec 
Świętokrzyski na lata 2022-2025. Przechodzimy do głosowania: Choinka Stanisław.  
Radny St. Choinka – Stanisław Choinka, jestem za. 
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Czeremcha Mateusz.  
Radny M. Czeremcha – Mateusz Czeremcha, jestem za.  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Duda Renata. 
Radna R. Duda – Renata Duda, jestem za. 
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Głąb Artur.  
Radny A. Głąb – Artur Głąb, jestem za. 
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Kaszuba Dariusz.  
Radny D. Kaszuba – Dariusz Kaszuba, jestem za. 
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Łata Mariusz. 
Radny M. Łata – Mariusz Łata, jestem za.  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Maj Grażyna.  
Radna G. Maj – Grażyna Maj, jestem za.  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Marzec Marcin. 
Radny M. Marzec – Marcin Marzec, jestem za. 
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Morycińska Bożenna.  
Radna B. Morycińska – Bożenna Morycińska, jestem za.  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Pałka Andrzej.  
Radny A. Pałka – Andrzej Pałka, jestem za.  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Pietruszka Aron.  
Radny A. Pietruszka – Aron Pietruszka, jestem za. 
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Pikus Joanna. 
Radna J. Pikus – Joanna Pikus, jestem za.  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Renduda-Dudek Irena, jestem za.  
Sajda Włodzimierz.  
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Radny Wł. Sajda – Jestem za, Pani Przewodnicząca 
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Strojny Daniel.  
Radny D. Strojny – Strojny Daniel, jestem za. 
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Woźnicka-Kuzdak Marta.  
Chyba nie ma. Wójcik Karol, nie ma. Wrona Jerzy. Wrona Jerzy. Też się chyba 
wyłączył. Zawadzki Artur? 
Radny A. Zawadzki – Zawadzki Artur, jestem za. 
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Czy Wrona Jerzy jest? Nie słyszę. Wobec 
tego za podjęciem tej uchwały głosowało 16 osób i wszyscy byliśmy jednomyślni. 
 
Radni RM jednogłośnie podjęli uchwałę w sprawie uchwalenia Programu Wsparcia 
Ekonomii Społecznej w Gminie Ostrowiec Świętokrzyski na lata 2022 -2025  (imienny 
wykaz głosowania stanowi załącznik nr 15 do protokołu). 
 
Patrz uchwała Nr LV/149/2021 – załącznik nr 16 do protokołu. 
 
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Przechodzimy do kolejnego projektu 
uchwały... Proszę, Marcin Marzec. 
Radny M. Marzec – Pani Przewodnicząca, nie wiem, czy ja mogę złożyć wniosek 
formalny, czy byłaby możliwa 5-10 minutowa przerwa w obradach, w którymś 
momencie?  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – No jeszcze chwilkę, bo dopiero jesteśmy 
przy siódmym projekcie uchwały, a jest ich dziewiętnaście, no to może chociaż...  
Radny M. Marzec – Jednak obrady w trybie zdalnym, są troszeczkę – bym powiedział 
– bardziej  obciążające chociażby nawet wzrok, niż obrady w takim tradycyjnym trybie i 
myślę, że jeszcze troszeczkę procedowania przed nami, stąd moje pytanie.  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Myślę, że przewidzę taką chwilową 
przerwę, ale nie długą tak, żeby już nie przeciągać bardzo tych obrad, ale to jeszcze 
troszeczkę. 
 
7) Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Natomiast teraz przechodzimy do 
kolejnego projektu uchwały w sprawie pozostawienia bez rozpoznania skargi na 
Dyrektora Publicznej Szkoły Podstawowej Nr 4 w Ostrowcu Świętokrzyskim. 
Projekt uchwały był opiniowany przez wszystkie komisje Rady Miasta. Proszę 
Przewodniczących Komisji o zabieranie kolejno głosu. Wiceprzewodnicząca Komisji 
ds. Rodziny.  
Wiceprzewodnicząca Komisji ds. Rodziny – B. Morycińska –  Komisja ds. Rodziny 
pozytywnie zaopiniowała wniosek, projekt uchwały.  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Wiceprzewodniczący Komisji 
Samorządowej.  
Wiceprzewodniczący Komisji Samorządowej – Wł. Sajda – Komisja Samorządowa 
pozytywnie zaopiniowała projekt tej uchwały.  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Przewodniczący Komisji Edukacji, 
Wychowania, Kultury i Sportu.  
Przewodniczący Komisji Edukacji, Wychowania, Kultury i Sportu – M. Łata – Pani 
Przewodnicząca, Komisja Edukacji pozytywnie zaopiniowała ten projekt uchwały.  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Wiceprzewodniczący Komisji Strategii i 
Rozwoju Miasta.  
Wiceprzewodniczący Komisji Strategii i Rozwoju Miasta – A. Zawadzki – Komisja 
Strategii pozytywnie zaopiniowała projekt uchwały.  
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Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – I Komisja Budżetu również pozytywnie 
zaopiniowała projekt tej uchwały. Czy Państwo Radni mają pytania do projektu tej 
uchwały? Proszę Radna Renata Duda.  
Radna R. Duda – Dziękuję bardzo, Pani Przewodnicząca. Ja chciałam dopytać, czy w 
miejsce nauczyciela, któremu nie przedłużono umowy, został zatrudniony inny 
nauczyciel, czy też nie było takiej potrzeby? Dziękuję. 
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Czy jeszcze ktoś z Państwa Radnych 
chciałby zapytać? Proszę Dariusz Kaszuba. 
Radny D. Kaszuba – Dziękuję, Pani Przewodnicząca! Wysoka Rado! Szanowni 
Państwo! Ja również z pewnymi wątpliwościami odnośnie projektu tej uchwały 
chciałbym zabrać głos. Szanowni Państwo, jest właśnie informacja, która mówi  
o tym, że skarga została wniesiona przez rodziców z powodu niezatrudnienia przez 
Panią Dyrektor nauczyciela, który darzony był przez tych swoich uczniów i rodziców i 
ich rodziców pewnym uznaniem. Jest informacja w uzasadnieniu, że zaczęły do 
sekretariatu wpływać liczne oświadczenia rodziców, w których zawiadamiali oni, iż nie 
posiadali wiedzy o wykorzystaniu ich podpisów, które zostały załączone do 
przedmiotowego pisma – to jest cytat z uzasadnienia. Po pierwsze, chciałbym dopytać, 
czy te liczne oświadczenia rodziców były bardzo liczne, a więc jak liczne? A po drugie, 
czy tutaj żonglowanie podpisami osób pełnoletnich, czyli rodziców uczniów, nie 
powinno być przedmiotem dogłębniejszego zbadania. Nie jestem prawnikiem, ale 
wydaje mi się, że jeżeli ktoś bez wiedzy używa czyjegoś podpisu, a wiem, że jest to 
bardzo groźne, bardzo groźna sytuacja, do której bez osoby podpisującej nie powinno 
dojść do takowej. Czy w tej sytuacji rzeczywiście nie powinno się dogłębnie zbadać i 
może nie przez Komisję Rady Miasta? W sytuacji, kiedy my jako rodzice licznie – 
właśnie jak licznie – oświadczają, że ich podpisy zostały użyte niezgodnie z wiedzą, 
czy niezgodnie z celem ich złożenia. Tego nie mamy doprecyzowanego  
w uzasadnieniu. Dodam jeszcze w kontekście całej tej sytuacji, że bardzo dobrze, że 
Komisja Rady Miasta zwróciła uwagę na prawo istniejące w naszym kraju od 2002 r., 
w myśl którego i ogłoszonego dokładnie w Dzienniku Ustaw, listy anonimowe, a więc 
nie zawierające imienia nazwiska, tudzież adresu osoby wysyłającej, powinny być 
pozostawione bez rozpoznania z powodu uchybienia wymogom formalnym. Czy tak 
się rzeczywiście stało, czy to prawo zostało w pełni zastosowane? Czy rzeczywiście 
wszyscy rodzice, których podpisy zostały dołączone do pisma będącego skargą na 
działalność dyrektora szkoły, czy wszyscy rodzice je wycofali, te podpisy – no, mam 
nadzieję – za pomocą swoich pisemnych oświadczeń. Bardzo proszę o 
doprecyzowanie. Dziękuję.  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Dziękuję. Czy jeszcze ktoś z Państwa 
Radnych miałby pytania? Ponieważ nie widzę, a z kolei wiem, że Komisja Skarg, 
Wniosków i Petycji, której przewodniczącym jest nasz Radny Stanisław Choinka, 
kilkakrotnie na swych posiedzeniach rozpatrywała tę skargę, w związku z tym 
prosiłabym o zabranie głosu Przewodniczącego Komisji, czyli Radnego Stanisława 
Choinkę. 
Radny St. Choinka – Pani Przewodnicząca, Wysoka Rado! Wsłuchałem się tutaj  
w głos i zapytania naszych radnych. Powiem tak: oczywiście, jak najbardziej 
chcieliśmy dokładnie tę sprawę zbadać, czy wybadać, żeby Państwo Radni mieli pełną 
świadomość, co się wydarzyło. Otóż po nieprzedłużeniu umowy, aczkolwiek umowa 
była – jak Państwo  pewnie wiecie – na czas określony, w związku z tym tu nie ma 
mowy o dalszym przedłużeniu umowy, skoro czas umowy się skończył, bo był to czas 
na umowę na czas określony. To jest jedna sprawa. Ale to myślę, że czy Pan 
Naczelnik, czy ewentualnie nie wiem, czy jest z nami obecna Pani Dyrektor? 
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Natomiast, Szanowni Państwo, nastąpił tu bardzo niepokojący wątek, a mianowicie 
jakby przedmiotowa skarga zawierała dołączone na osobnych kartkach podpisy 
rodziców dzieci uczęszczających do Publicznej Szkoły Podstawowej Nr 4. Pani 
Dyrektor zareagowała w ten sposób, że po którymś z kolei zgłoszeniu rodzica, że jego 
podpis jest nieautentyczny na pismach, które zostały skierowane do różnych instytucji i 
osób również, skierowała pismo, a w zasadzie prośbę o wyjaśnienie tej całej sytuacji 
przez policję. Zostało wszczęte postępowanie prokuratorskie, o czym nas Pani 
Dyrektor, oczywiście, powiadomiła. I powiem szczerze, że w pewnym momencie, po 
przeprowadzeniu pewnego toku postępowania, prokuratura umorzyła postępowanie i 
tak, jak na tą chwilę, co bardzo istotne, nie ma osoby, na którą nie powinniśmy, na 
przykład, jako Komisja udzielić odpowiedzi. Może zajęliśmy się tym dogłębnie jako 
Komisja, ale chcieliśmy to wyjaśnić, aby więcej takie sytuacje nie miały miejsca, gdzie 
jak ktoś kieruje skargę, a później się okazuje, że pod tą skargą jest niepodpisany. To 
jest po prostu karane odpowiednimi artykułami tak, że dalej idąc, my jako Komisja też 
nie mamy tak jakby wskazanego adresu, z imienia i nazwiska, na jaki adres 
odpowiedzieć. Gdyby jeszcze jakieś pytania osób, jestem do dyspozycji.  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Dziękuję, proszę Radnego Andrzeja Pałkę 
o zabranie głosu. 
Radny A. Pałka – Panie Przewodnicząca! Panowie Prezydenci! Koleżanki, Koledzy 
Radni i Goście! Internauci! Tak, jak powiedział przewodniczący, ponieważ jestem też w 
tej Komisji, mogliśmy tę skargę od razu odrzucić jako merytorycznie nie spełniającej 
warunków. Jednak tak, jak tu kolega wspomniał, chcieliśmy to bliżej przedstawić, żeby 
każdy widział, jak to stoi, jak sytuacja wygląda, jest osoba, która jak to się mówi, jest 
nauczycielem kontraktowym. Jest osoba, która pracuje, jest nauczycielem 
dyplomowanym, to tak chciałem tylko dla porównania dwie osoby powiedzieć: o osobę, 
o którą chodzi i była tym nauczycielem pierwszym, o którym wspomniałem. Dziękuję 
bardzo. 
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Dziękuję. Czy jeszcze są pytania do 
projektu tej uchwały? Nie widzę… Proszę Renatę Dudę o zabranie głosu.  
Radna R. Duda – Dziękuję bardzo, ja jeszcze ponawiam swoje pytanie teraz, dlatego, 
że nie otrzymałam odpowiedzi czy w miejsce nauczyciela, któremu nie przedłużono 
umowy, został zatrudniony nowy nauczyciel. Dziękuję. 
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Dziękuję. Panie Naczelniku! Pewnie Pan 
będzie zorientowany. Przepraszam, Panie Prezydencie, ale kieruję to pytanie od razu 
do Pana Naczelnika. 
Naczelnik Wydziału Edukacji i spraw Społecznych – J. B. Malinowski – To nie jest 
przedmiotem skargi, Pani Przewodnicząca. 
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Proszę o zabranie głosu Radnego 
Mateusza Czeremchę. 
Radny M. Czeremcha – Dziękuję, Pani Przewodnicząca. Tak, zgodzę się z Panem 
Naczelnikiem Malinowskim, że nie jest to przedmiotem skargi, natomiast Pani 
Przewodnicząca, radni Rady Miasta mają również uprawnienia kontrolne  
w jednostkach gminy. Stąd też, tak zadane pytanie powinno się spotkać  
z odpowiedzią ze strony Pana Naczelnika lub Pana Prezydenta. Pan Naczelnik chyba 
nie chce robić z tego faktu tajemnicy. Dziękuję. 
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Nie wiem, może ten temat rozstrzygnąłby 
radca prawny, o ile z nami jest na sali. 
Radca Prawny UM – M. Rachwał – Dzień dobry! Wysoka Rado! Pani Przewodnicząca! 
Nie bardzo wiem, co mam tutaj rozstrzygać, dlatego że z tego, co widzę, to uchwałę o 
pozostawieniu bez rozpoznania skargi na dyrektora szkoły i skoro skarga nie spełniła 
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żadnych warunków formalnie, to znaczy, że nie jest rozpoznawana. Oczywiście w tym 
momencie rozpoczyna się merytoryczne rozpoznawania troszeczkę tej skargi – mogę 
tak powiedzieć. W związku z tym nie wiem, co mam rozstrzygać. Natomiast jeżeli 
chodzi o uprawnienia kontrolne, zapytania radnych, to oczywiście radny ma prawo 
różne zapytania składać na piśmie, więc myślę, że nie ma tutaj problemu, żeby takie 
zapytanie złożyć. Natomiast skupiając się na porządku obrad, no to w tej sytuacji, tutaj 
mu nie widzę podstaw do tego, żeby pytać o sprawy dotyczące merytorycznie 
rozpoznania. 
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Dziękuję za wyjaśnienia. Przechodzimy w 
takim razie do głosowania projektu uchwały pozostawienia bez rozpoznania skargi na 
Dyrektora Publicznej Szkoły Podstawowej Nr 4. Proszę Radny Dariusz Kaszuba. 
Radny D. Kaszuba – Dziękuję bardzo Pani Przewodnicząca. W momencie, kiedy Pani 
zaczyna czytać, ja podnoszę rękę, to mamy...  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Ja już nie widzę. Właśnie. 
Radny D. Kaszuba – Więc dlatego odezwałem się. Dziękuję bardzo za uwagę, za 
przydzielenie głosu również. Szanowni Państwo! Ja tylko dodam, że w kontekście tej 
sprawy chyba jesteśmy wszyscy postawieni w sytuacji nowych informacji. Bo 
uzasadnienie do projektu uchwały o odrzuceniu skargi anonimowej, w końcu. Przynosi 
nowe informacje. Nie ma tutaj pomiędzy informacji o tym, że poszło działanie dalsze w 
kierunku policji, prokuratury celem wyjaśnienia tego, że ponoć niektórzy rodzice, co się 
przed chwilą dowiedzieliśmy, oświadczyli, że ich podpisy zostały podrobione. No, to 
jest jeszcze kolejna informacja, która świadczy o tym, że całość sprawy jest co 
najmniej, bądź też oczywiście zasługująca na dalsze rozpatrywanie. Zaś jeżeli chodzi 
o samą kwestię, wydaje mi się, że tutaj to uzupełnienie powinno być o takie informacje 
rozszerzone, bądź uzupełnione. Dziękuję.  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Dziękuję, proszę, Panie Prezydencie, o 
zabranie głosu. 
Prezydent Miasta – J. Górczyński – Szanowni Państwo! Ja bym zwrócił uwagę, aby 
zachować pewną delikatność. Ja osobiście bardzo cenię i szanuję Panią Dyrektor 
szkoły nr 4, która wniosła dużo świeżości i nowości. Ta szkoła, powiem, jest  
w bardzo dobrym momencie i w bardzo dobrej kondycji. I zwrócę się do Państwa tutaj, 
żeby też mieć na uwadze osobę Pani Dyrektor, bo rozmawiamy o niej bez niej. 
Natomiast, bezpośrednie pytania co do szczegółów, to myślę, że najlepiej było by 
skierować od razu do Pani Dyrektor, bo ona jest stroną, która dzisiaj, której ta sprawa 
dotyczy. Dlatego też tutaj wydaje mi się, że to, co tu Pan Mecenas Rachwał 
powiedział, trzeba wziąć pod uwagę. Natomiast, ja jeszcze raz jako osoba, Prezydent, 
chcę podkreślić i powiedzieć, że Pani Dyrektor ma tutaj pełne zaufanie i uważam, że 
należy wspierać takie osoby. Dziękuję bardzo. 
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Dziękuję. Czy już wszystkie pytania 
Państwo zadali, Radni? Myślę, że chyba tak, więc ja teraz już będę czytała projekt 
uchwały i będziemy za chwilkę głosować. Projekt uchwały w sprawie pozostawienia 
bez rozpatrzenia skargi na Dyrektora Publicznej Szkoły Podstawowej Nr 4 w Ostrowcu 
Świętokrzyskim i głosujemy: Stanisław Choinka. 
Radny St. Choinka – Stanisław Choinka, jestem za. 
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Czeremcha Mateusz.  
Radny M. Czeremcha – Mateusz Czeremcha, wstrzymuję się.  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Duda Renata. 
Radna R. Duda – Renata Duda, wstrzymuję się. 
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Głąb Artur.  
Radny A. Głąb – Artur Głąb, jestem za. 
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Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Kaszuba Dariusz.  
Radny D. Kaszuba – Dariusz Kaszuba, wstrzymuję się. 
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Łata Mariusz. 
Radny M. Łata – Mariusz Łata, jestem za.  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Maj Grażyna.  
Radna G. Maj – Grażyna Maj, jestem za. 
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Marzec Marcin. 
Radny M. Marzec – Marcin Marzec, jestem za. 
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Morycińska Bożenna.  
Radna B. Morycińska – Bożenna Morycińska, jestem za.  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Pałka Andrzej.  
Radny A. Pałka – Andrzej Pałka, jestem za.  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Pietruszka Aron.  
Radny A. Pietruszka – Aron Pietruszka, jestem za. 
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Pikus Joanna. 
Radna J. Pikus – Joanna Pikus, jestem za.  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Renduda-Dudek Irena, jestem za.  
Sajda Włodzimierz.  
Radny Wł. Sajda – Włodzimierz Sajda, jestem za. 
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Strojny Daniel.  
Radny D. Strojny – Strojny Daniel, jestem za. 
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Woźnicka-Kuzdak Marta, nie ma. 
Karol Wójcik, nie ma. Wrona Jerzy. 
Radny J. Wrona – Jerzy Wrona, wstrzymuję się.  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – I Zawadzki Artur. 
Radny A. Zawadzki – Zawadzki Artur, jestem za. 
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Stwierdzam, że uchwałę podjęliśmy 13 
głosami za, przy 4 głosach wstrzymujących.  
 
Radni RM – przy 13 głosach za, przy braku głosów przeciw i 4 głosach 
wstrzymujących się – podjęli uchwałę w sprawie pozostawienia bez rozpatrzenia 
skargi na Dyrektora Publicznej Szkoły Podstawowej Nr 4 w Ostrowcu Świętokrzyskim 
(imienny wykaz głosowania stanowi załącznik nr 17 do protokołu). 
 
Patrz uchwała Nr LV/150/2021 – załącznik nr 18 do protokołu. 
 
8) Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Przechodzimy do kolejnego projektu 
uchwały, mianowicie rozpatrzenia petycji wielokrotnej dotyczącej podjęcia przez 
Radę Miasta Ostrowca Świętokrzyskiego czynności uniemożliwiających lub nie 
dopuszczających do wprowadzenia podziału systemu nauki w szkołach 
podlegających gminie Ostrowiec świętokrzyski, ze względu na stan 
zaszczepienia na COVID-19. Projekt uchwały był opiniowany również przez wszystkie 
komisje Rady Miasta. I teraz proszę o przedstawienie opinii komisji. 
Wiceprzewodnicząca Komisji ds. Rodziny.  
Wiceprzewodnicząca Komisji ds. Rodziny – B. Morycińska – Komisja ds. Rodziny 
pozytywnie zaopiniowała projekt uchwały.  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Wiceprzewodniczący Komisji 
Samorządowej. 
Wiceprzewodniczący Komisji Samorządowej – Wł. Sajda – Komisja Samorządowa 
pozytywizm zaopiniowała projekt uchwały.  



39 

 

Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Przewodniczący Komisji Edukacji, 
Wychowania, Kultury i Sportu.  
Przewodniczący Komisji Edukacji, Wychowania, Kultury i Sportu – M. Łata – Pani 
Przewodnicząca, Komisja Edukacji pozytywnie zaopiniowała również ten projekt 
uchwały.  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Wiceprzewodniczący Komisji Strategii i 
Rozwoju Miasta.  
Wiceprzewodniczący Komisji Strategii i Rozwoju Miasta – A. Zawadzki –  Komisja 
Strategii pozytywnie zaopiniowała projekt uchwały.  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – I Przewodniczący Komisji Budżetu.  
Przewodniczący Komisji Budżetu – Wł. Stec – Komisja Budżetu również pozytywnie 
zaopiniowała ten projekt uchwały.  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Czy Państwo Radni mają pytania do 
projektu tej uchwały? Nie widzę. Wobec tego przechodzimy do głosowania projektu 
uchwały w sprawie rozpatrzenia petycji wielokrotnej dotyczącej podjęcia przez Radę 
Miasta Ostrowca Świętokrzyskiego czynności uniemożliwiających lub 
niedopuszczających do wprowadzenia podziału systemu nauki w szkołach 
podlegających Gminie Ostrowiec Świętokrzyski, ze względu na stan zaszczepienia na 
COVID-19. Głosujemy: Choinka Stanisław. 
Radny St. Choinka – Stanisław Choinka, jestem za. 
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Czeremcha Mateusz. Czeremcha 
Mateusz. Duda Renata. 
Radna R. Duda – Renata Duda, jestem za. 
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Głąb Artur.  
Radny A. Głąb – Artur Głąb, jestem za. 
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Kaszuba Dariusz.  
Radny D. Kaszuba – Dariusz Kaszuba, jestem za. 
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Łata Mariusz. 
Radny M. Łata – Mariusz Łata, jestem za.  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Maj Grażyna.  
Radna G. Maj – Grażyna Maj, jestem za.  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Marzec Marcin. 
Radny M. Marzec – Marcin Marzec, jestem za. 
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Morycińska Bożenna.  
Radna B. Morycińska – Bożenna Morycińska, jestem za.  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Pałka Andrzej.  
Radny A. Pałka – Andrzej Pałka, jestem za.  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Pietruszka Aron.  
Radny A. Pietruszka – Jestem za. 
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Pikus Joanna. 
Radna J. Pikus – Joanna Pikus, jestem za.  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Renduda-Dudek Irena, jestem za.  
Sajda Włodzimierz.  
Radny Wł. Sajda – Jestem za, Pani Przewodnicząca 
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Woźnicka-Kuzdak Marta, nie ma. Strojny 
Daniel. 
Radny D. Strojny – Strojny Daniel, jestem za. 
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Wrona Jerzy.  
Radny J. Wrona – Jerzy Wrona, jestem za. 
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – I Zawadzki Artur. 
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Radny A. Zawadzki – Zawadzki Artur, jestem za. 
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Czeremcha Mateusz, nie ma. Uchwałę 
podjęliśmy jednogłośnie przy 16 głosach za.  
 
Radni RM jednogłośnie podjęli uchwałę w sprawie rozpatrzenia petycji wielokrotnej 
dotyczącej podjęcia przez Radę Miasta Ostrowca Świętokrzyskiego czynności 
uniemożliwiających lub nie dopuszczających do wprowadzenia podziału systemu nauki 
w szkołach podlegających gminie Ostrowiec świętokrzyski, ze względu na stan 
zaszczepienia na COVID-19 (imienny wykaz głosowania stanowi załącznik nr 19 do 
protokołu). 
 
Patrz uchwała Nr LV/151/2021 – załącznik nr 20 do protokołu. 
 
9) Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Przechodzimy do kolejnego projektu 
uchwały, mianowicie w sprawie Gminnego Programu Wspierania Rodziny  
w Gminie Ostrowiec Świętokrzyski na lata 2022-2024. Projekt uchwały był 
opiniowany przez Komisję ds. Rodziny i Komisję Samorządową. Proszę 
Przewodniczących komisji o przedstawienie opinii komisji. Proszę 
Wiceprzewodniczącą Komisji ds. Rodziny. Wiceprzewodnicząca Komisji  
ds. Rodziny.  
Wiceprzewodnicząca Komisji ds. Rodziny – B. Morycińska – Komisja  
ds. Rodziny pozytywnie zaopiniowała projekt uchwały.  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Wiceprzewodniczący Komisji 
Samorządowej.  
Wiceprzewodniczący Komisji Samorządowej – Wł. Sajda – Komisja Samorządowa 
pozytywnie zaopiniowała projekt tej uchwały.  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Czy Państwo Radni mają pytania, uwagi 
do projektu tej uchwały? Proszę radny Andrzej Pałka. 
Radny A. Pałka – Pani Przewodnicząca! Panowie Prezydenci! Koleżanki, Koledzy 
Radni! Mili Goście! Internauci! Chcę powiedzieć, że materiał jaki jest załączony  
w tym projekcie uchwały naprawdę ukazuje bardzo wiele. Myśmy to kiedyś, mówiliśmy 
o ładzie wcześniej, ja tylko nawiązałem, co do niektórych elementów, jak popatrzymy 
na co niektóre tabele, dla przykładu na str. 9, to zobaczymy taki wiek produkcyjny, 
który pięknie pokazuje – "liczba osób korzystających z pomocy MOPS wg kategorii 
wieku, itd. – lata 2018-2020." I to jest zastanawiające, ponieważ troszeczkę, jak to się 
mówi, kursowo, też tam co niektóre prowadzę zajęcia, są ogłoszenia w Urzędzie 
Pracy, wiszą ogłoszenia, a tutaj liczba rośnie, ale gdzie – w MOPS-ie. I to jest 
zastanawiające. Mówiliśmy, że wyjeżdżają poza. Fakt faktem jest to, że na pewno 
może kierunkowe wykształcenie zawodowe nie jest takie, jak jest u siebie tutaj, ale to 
chyba zmienia postać rzeczy i nie obciąża naszego systemu, naszej pracy, naszej 
Gminy i że to jest wtedy naszą winą, jak to się mówi, że tak się dzieje. Ja jestem pełen 
uznania, bo myślę, że ten materiał, to chyba media powinny mieć przed sobą, żeby 
pokazywać, jak wygląda rzeczywistość u nas. Tu chylę czoła, chylę czoła Pani 
Dyrektor Magdy Salwerowicz. To jest naprawdę opracowanie na poziomie. Dziękuję 
bardzo. 
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek –Dziękuję bardzo. Czy ktoś z Państwa 
radnych chciałby jeszcze zabrać głos? Nie widzę. Wobec tego, przechodzimy do 
głosowania projektu uchwały w sprawie Gminnego Programu Wspierania Rodziny w 
Gminie Ostrowiec Świętokrzyski na lata 2022-2024. Głosujemy: Choinka Stanisław. 
Radny St. Choinka – Stanisław Choinka, jestem za. 
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Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Czeremcha Mateusz.  
Radny M. Czeremcha – Mateusz Czeremcha, jestem za.  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Duda Renata. 
Radna R. Duda – Renata Duda, jestem za. 
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Głąb Artur.  
Radny A. Głąb – Artur Głąb, jestem za. 
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Kaszuba Dariusz.  
Radny D. Kaszuba – Dariusz Kaszuba, jestem za. 
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Łata Mariusz. 
Radny M. Łata – Mariusz Łata, jestem za.  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Maj Grażyna.  
Radna G. Maj – Grażyna Maj, jestem za.  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Marzec Marcin. 
Radny M. Marzec – Marcin Marzec, jestem za. 
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Morycińska Bożenna.  
Radna B. Morycińska – Bożenna Morycińska, jestem za.  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Pałka Andrzej.  
Radny A. Pałka – Andrzej Pałka, jestem za.  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Pietruszka Aron.  
Radny A. Pietruszka – Aron Pietruszka, jestem za. 
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Pikus Joanna. 
Radna J. Pikus – Joanna Pikus, jestem za.  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Renduda-Dudek Irena, jestem za.  
Wracam do Marcina Marca. 
Radny M. Marzec – Marcin Marzec, jestem za. 
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Sajda Włodzimierz.  
Radny Wł. Sajda – Sajda Włodzimierz, jestem za. 
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Strojny Daniel.  
Radny D. Strojny – Strojny Daniel, jestem za. 
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Woźnicka-Kuzdak Marta. 
Nie ma. Wójcik Karol, nie ma. Wrona Jerzy. 
Radny J. Wrona – Jerzy Wrona, jestem za.  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – I Zawadzki Artur. 
Radny A. Zawadzki – Zawadzki Artur, jestem za. 
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Stwierdzam, że uchwałę tę podjęliśmy 
jednogłośnie. 
 
Radni RM jednogłośnie podjęli uchwałę w sprawie Gminnego Programu Wspierania 
Rodziny w Gminie Ostrowiec Świętokrzyski na lata 2022-2024 (imienny wykaz 
głosowania stanowi załącznik nr 21 do protokołu). 
 
Patrz uchwała Nr LV/152/2021 – załącznik nr 22 do protokołu. 
 
10) Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Kolejny projekt uchwały dotyczący 
przyjęcia Strategii Rozwiązywania Problemów Społecznych Gminy Ostrowiec 
Świętokrzyski na lata 2022-2028. I projekt tej uchwały był opiniowany przez Komisję 
ds. Rodziny oraz Komisję Samorządową. Proszę Wiceprzewodniczących Komisji o 
zabranie głosu. Proszę Bożennę Morycińską. 
Wiceprzewodnicząca Komisji ds. Rodziny – B. Morycińska – Komisja ds. Rodziny 
pozytywnie zaopiniowała projekt uchwały. 
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Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Proszę o zabranie głosu Włodzimierza 
Sajdę.  
Wiceprzewodniczący Komisji Samorządowej – Wł. Sajda – Komisja Samorządowa 
pozytywnie zaopiniowała projekt tej uchwały.  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Czy Państwo Radni mają pytania do 
projektu tej uchwały? Nie widzę. Wobec tego głosujemy projekt uchwały  
w sprawie przyjęcia Strategii Rozwiązywania Problemów Społecznych Gminy 
Ostrowiec Świętokrzyski na lata 2022-2028. Głosujemy: Choinka Stanisław. 
Radny St. Choinka – Stanisław Choinka, jestem za. 
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Czeremcha Mateusz.  
Radny M. Czeremcha – Mateusz Czeremcha, jestem za.  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Duda Renata. 
Radna R. Duda – Renata Duda, jestem za. 
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Głąb Artur.  
Radny A. Głąb – Artur Głąb, jestem za. 
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Kaszuba Dariusz.  
Radny D. Kaszuba – Dariusz Kaszuba, jestem za. 
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Łata Mariusz. 
Radny M. Łata – Mariusz Łata, jestem za.  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Maj Grażyna.  
Radna G. Maj – Grażyna Maj, jestem za.  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Marzec Marcin. 
Radny M. Marzec – Marcin Marzec, jestem za. 
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Morycińska Bożenna.  
Radna B. Morycińska – Bożenna Morycińska, jestem za.  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Pałka Andrzej.  
Radny A. Pałka – Andrzej Pałka, jestem za.  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Pietruszka Aron.  
Radny A. Pietruszka – Aron Pietruszka, jestem za. 
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Pikus Joanna. 
Radna J. Pikus – Joanna Pikus, jestem za.  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Renduda-Dudek Irena, jestem za.  
Wracam do Marcina Marca. 
Radny M. Marzec – Marcin Marzec, jestem za. 
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Sajda Włodzimierz.  
Radny Wł. Sajda – Sajda Włodzimierz, jestem za. 
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Strojny Daniel.  
Radny D. Strojny – Strojny Daniel, jestem za. 
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Wrona Jerzy. 
Radny J. Wrona – Jerzy Wrona, jestem za.  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – I Zawadzki Artur. 
Radny A. Zawadzki – Zawadzki Artur, jestem za. 
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Stwierdzam, że projekt tej uchwały 
również podjęliśmy jednogłośnie.  
 
Radni RM jednogłośnie podjęli uchwałę w sprawie przyjęcia Strategii Rozwiązywania 
Problemów Społecznych Gminy Ostrowiec Świętokrzyski na lata 2022-2028 (imienny 
wykaz głosowania stanowi załącznik nr 23 do protokołu). 
 
Patrz uchwała Nr LV/153/2021 – załącznik nr 24 do protokołu. 
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11) Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Przechodzimy do kolejnego projektu 
uchwały w sprawie ustalenia szczegółowych zasad ponoszenia odpłatności za 
pobyt w ośrodku wsparcia-schronisku dla osób bezdomnych i mieszkaniach 
chronionych. Projekt uchwały był opiniowany przez Komisję ds. Rodziny, Komisję 
Samorządową oraz Komisję Budżetu. Proszę Przewodniczących Komisji o zabieranie 
głosu i podawanie nam opinii komisji. Wiceprzewodnicząca Komisji ds. Rodziny. 
Wiceprzewodnicząca Komisji ds. Rodziny – B. Morycińska – Komisja ds. Rodziny 
pozytywnie zaopiniowała projekt uchwały.  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Wiceprzewodniczący Komisji 
Samorządowej.  
Wiceprzewodniczący Komisji Samorządowej – Wł. Sajda – Komisja Samorządowa 
pozytywnie zaopiniowała projekt tej uchwały. 
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – I Komisja Budżetu również pozytywnie 
zaopiniowała projekt tej uchwały. Czy Państwo Radni mają pytania do projektu tej 
uchwały? Proszę Marcina Marca o zabranie głosu. 
Radny M. Marzec – Dziękuję. Pani Przewodnicząca! Wysoka Rado! Szanowni 
Państwo! Ja bym chciał dopytać, może Pani Dyrektor – czy, na jakiej podstawie został 
skalkulowany ten wzrost kwoty z 473 zł na 553 zł i czy nie ma obaw, że ten wzrost jest 
zbyt wysoki? Dziękuję.  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Dziękuję. Czy jeszcze ktoś z Państwa 
Radnych chciałby zapytać o coś? Nie widzę. W takim razie proszę może  
o odpowiedź.  
Dyrektor Miejskiego Ośrodka Pomocy Społecznej – M. Salwerowicz – Pani 
Przewodnicząca! Wysoka Rado! Panowie Prezydenci! Szanowni Państwo! Ta kwota 
została poprzedzona analizą średnio-miesięcznego kosztu utrzymania mieszkania 
chronionego, na który to koszt składają się: koszty zarządu mieszkania chronionego, 
opłaty za media, ubezpieczenia mieszkania oraz osobowe koszty zapewnienia 
wsparcia w tym mieszkaniu. Proszę Państwa, chociażby koszt śmieci, który Rada 
Miasta ustaliła na ostatniej sesji, to wynosi w tym momencie 24 zł na osobę. W 
związku z tym ten koszt, no został w ten sposób, w oparciu o te wszystkie dane 
skonstruowana. 
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Czy jeszcze są jakieś pytania do Pani 
Dyrektor? Proszę, Marcin Marzec o zabranie głosu.  
Radny M. Marzec – To jeszcze raz powtórzę tylko drugą część mojego pytania – czy, 
no nie ma, jak gdyby, obaw, nie obawiacie się Państwo, że – ja rozumiem oczywiście 
czynniki obiektywne: wzrost cen. No, sami jako radni przynajmniej ci, którzy głosowali 
"za", czyli w tym też ja, bo tak głosowałem, przyznaje się do tego oczywiście. I 
uważam, że to była, no decyzja słuszna, bo nie było innego wyjścia. Mówię tu o 
opłacie śmieciowej. Przyczyniliśmy się. Natomiast, jednak grupa osób, która korzysta z 
tego jednak specyficznego rodzaju nieruchomości, no jest z reguły grupą 
defaworyzowaną, czyli zagrożoną wykluczeniem społecznym i jej uposażenie, jak 
gdyby, często jest na niskim poziomie. Czy nie mają Państwo obaw, że no jakby ci 
ludzie będą w stanie pokryć te koszty? 
Dyrektor Miejskiego Ośrodka Pomocy Społecznej – M. Salwerowicz – Szanowni 
Państwo! Indywidualne decyzje w przypadku każdej osoby, każdego mieszkańca w 
mieszkaniu chronionym są podejmowane w oparciu o ich możliwości indywidualne, 
finansowe osób tam mieszkających. Uległy też zmianie przede wszystkim wysokości 
zasiłków, z których też ci Państwo korzystają. W związku z tym, no tak dla przykładu, 
mogę powiedzieć – odpłatność od osoby mieszkającej w mieszkaniu chronionym waha 
się w granicach od 80 do 100 zł miesięcznie. To jest taki koszt, w takim przedziale. 
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Natomiast tutaj myślę, że takie zwiększenie odpłatności wynikające ze zwiększenia 
właśnie tych wszystkich kosztów stałych, no niestety, musi być również elastycznie 
dostosowane. No i mamy nadzieję, że te środki pozwolą tym osobą funkcjonować w 
tych mieszkaniach.  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Dziękuję. Czy jeszcze jakieś pytania ze 
strony Państwa Radnych? Nie widzę. Wobec tego przechodzimy do głosowania 
projektu uchwały w sprawie ustalenia szczegółowych zasad ponoszenia odpłatności za 
pobyt w ośrodku wsparcia – schronisku dla osób bezdomnych i mieszkaniach 
chronionych. Głosujemy: Choinka Stanisław. 
Radny St. Choinka – Stanisław Choinka, jestem za. 
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Czeremcha Mateusz.  
Radny M. Czeremcha – Mateusz Czeremcha, jestem za.  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Duda Renata. 
Radna R. Duda – Renata Duda, jestem za. 
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Głąb Artur.  
Radny A. Głąb – Artur Głąb, jestem za. 
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Kaszuba Dariusz.  
Radny D. Kaszuba – Dariusz Kaszuba, jestem za. 
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Łata Mariusz. 
Radny M. Łata – Mariusz Łata, jestem za.  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Maj Grażyna.  
Radna G. Maj – Grażyna Maj, jestem za.  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Marzec Marcin. 
Radny M. Marzec – Marcin Marzec, jestem za. 
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Morycińska Bożenna.  
Radna B. Morycińska – Bożenna Morycińska, jestem za.  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Pałka Andrzej.  
Radny A. Pałka – Andrzej Pałka, jestem za.  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Pietruszka Aron.  
Radny A. Pietruszka – Jestem za. 
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Pikus Joanna. 
Radna J. Pikus – Joanna Pikus, jestem za.  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Renduda-Dudek Irena, jestem za.  
Wracam do Marcina Marca. 
Radny M. Marzec – Marcin Marzec, jestem za. 
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Sajda Włodzimierz.  
Radny Wł. Sajda – Sajda Włodzimierz, jestem za. 
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Strojny Daniel.  
Radny D. Strojny – Strojny Daniel, jestem za. 
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Wrona Jerzy. 
Radny J. Wrona – Jerzy Wrona, jestem za.  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – I Zawadzki Artur. 
Radny A. Zawadzki – Zawadzki Artur, jestem za. 
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Stwierdzam, że projekt uchwały podjęliśmy 
jednogłośnie.  
 
Radni RM jednogłośnie podjęli uchwałę w sprawie ustalenia szczegółowych zasad 
ponoszenia odpłatności za pobyt w ośrodku wsparcia – schronisku dla osób 
bezdomnych i mieszkaniach chronionych (imienny wykaz głosowania stanowi 
załącznik nr 25 do protokołu). 



45 

 

 
Patrz uchwała Nr LV/154/2021 – załącznik nr 26 do protokołu. 
 
12) Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – I następny projekt uchwały dotyczący 
regulaminu dostarczania wody i odprowadzenia ścieków na terenie Gminy 
Ostrowiec Świętokrzyski. Projekt uchwały był opiniowany przez Komisję Strategii i 
Rozwoju Miasta oraz Komisję Budżetu. Proszę Wiceprzewodniczącego Komisji 
Strategii i Rozwoju Miasta o zabranie głosu i podanie nam opinii komisji. 
Wiceprzewodniczący Komisji Strategii i Rozwoju Miasta. Proszę o podanie opinii 
komisji. 
Wiceprzewodniczący Komisji Strategii i Rozwoju Miasta – A. Zawadzki – Komisja 
Strategii pozytywnie zaopiniowała projekt uchwały.  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – I Komisja Budżetu również pozytywnie 
zaopiniowała projekt tej uchwały. Czy Państwo Radni mają pytania do projektu tej 
uchwały? Nie widzę. W takim razie przechodzimy do głosowania projektu uchwały 
dotyczącego regulaminu dostarczania wody i odprowadzania ścieków na terenie 
Gminy Ostrowiec Świętokrzyski. Stanisław Choinka.  
Radny St. Choinka – Stanisław Choinka, jestem za. 
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Czeremcha Mateusz.  
Radny M. Czeremcha – Mateusz Czeremcha, jestem za.  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Duda Renata. 
Radna R. Duda – Renata Duda, jestem za. 
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Głąb Artur.  
Radny A. Głąb – Artur Głąb, jestem za. 
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Kaszuba Dariusz.  
Radny D. Kaszuba – Dariusz Kaszuba, jestem za. 
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Łata Mariusz. 
Radny M. Łata – Mariusz Łata, jestem za.  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Maj Grażyna.  
Radna G. Maj – Grażyna Maj, jestem za.  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Marzec Marcin. 
Radny M. Marzec – Marcin Marzec, jestem za. 
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Morycińska Bożenna.  
Radna B. Morycińska – Bożenna Morycińska, jestem za.  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Pałka Andrzej.  
Radny A. Pałka – Andrzej Pałka, jestem za.  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Pietruszka Aron.  
Radny A. Pietruszka – Jestem za. 
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Pikus Joanna. 
Radna J. Pikus – Joanna Pikus, jestem za.  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Renduda-Dudek Irena, jestem za.  Sajda 
Włodzimierz.  
Radny Wł. Sajda – Sajda Włodzimierz, jestem za. 
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Strojny Daniel.  
Radny D. Strojny – Strojny Daniel, jestem za. 
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Wrona Jerzy. Wrona Jerzy.  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Zawadzki Artur. 
Radny A. Zawadzki – Zawadzki Artur, jestem za. 
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Wrona Jerzy. Zmniejsza się nam coś ta 
liczba radnych, ale na szczęście mamy kworum. Tę uchwałę podjęliśmy jednogłośnie. 
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Radni RM jednogłośnie podjęli uchwałę w sprawie regulaminu dostarczania wody i 
odprowadzenia ścieków na terenie Gminy Ostrowiec Świętokrzyski (imienny wykaz 
głosowania stanowi załącznik nr 27 do protokołu). 
 
Patrz uchwała Nr LV/155/2021 – załącznik nr 28 do protokołu. 
 
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Proszę Państwa, no to w takim razie ta 
wyczekiwana przerwa, ale krótko. Krótko, najwyżej do 10 min maksymalnie  
i wracamy z powrotem na swoje stanowiska. 
 
Przerwa w obradach trwała od godz. 14.39 do godz. 15.02. 
 
13) Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Czy są wszyscy? Szanowni Państwo 
Radni! Przechodzimy teraz do punktu 13, czyli do projektu uchwały w sprawie 
wyrażenia zgody na zawarcie Porozumienia Międzygminnego pomiędzy Gminą 
Ostrowiec Świętokrzyski a Gminą Ćmielów w zakresie lokalnego transportu 
zbiorowego. Projekt uchwały był opiniowany przez Komisję Strategii i Rozwoju Miasta 
oraz Komisję Budżetu. Proszę o zabranie głosu Wiceprzewodniczącego Komisji 
Strategii i Rozwoju Miasta o podanie na opinii komisji. Proszę Wiceprzewodniczącego 
Artura Zawadzkiego o zabranie głosu. 
Wiceprzewodniczący Komisji Strategii i Rozwoju – A. Zawadzki – Miasta Komisja 
pozytywnie zaopiniowała projekt uchwały.  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – I Komisja Budżetu również pozytywnie 
zaopiniowała projekt tej uchwały. Proszę w takim razie o pytania ze strony Państwa 
Radnych, o ile są, do projektu tej uchwały. Nie widzę. Wobec tego przechodzimy do... 
Przechodzimy do głosowania projektu. No, ściemniony taki obraz, że nie zauważyłam. 
Proszę Andrzej Pałka. 
Radny A. Pałka – Pani Przewodnicząca! Panowie Prezydenci! Koleżanki, Koledzy 
Radni! Mili Goście! Internauci! Ja chcę powiedzieć, że jest to kolejny krok do przodu, 
gdzie nasz tabor będzie obsługiwał kolejną gminę. Myślę, że trzeba pochwalić 
Prezydenta i jego służby, które zabiegają, żeby taki stan się stał. I chwała temu i oby 
tak dalej,  oby pozostałe gminy działały w podobnym stylu.  Dziękuję bardzo.  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Dziękuję. Czy... o proszę Grażynę Maj o 
zabranie głosu. 
Radna G. Maj – Bardzo dziękuję. Pani Przewodnicząca! Ja również cieszę się, że 
będziemy z Gminą Kunów współpracować, ale moje pytanie jest troszeczkę inne. 
Chciałabym tylko dopytać o jedną taką rzecz – czy bilety: czasowe, godzinne  
i 30-minutowe, które są bardzo popularne u nas, w naszym taborze kolejowym, nie 
kolejowym, tylko MZK – i czy te bilety są często kupowane przez pasażerów? 
Dlaczego moje pytanie jest takie? Ponieważ prześledziłam, jak są linie MZK 
obsługiwane przez nasze autobusy i stwierdziłam, że dosyć rzadko jeżdżą autobusy 
na liniach praktycznie wszystkich. Są to autobusy, które co półtorej godziny 
przemieszczają się. Chciałabym tylko zapytać, czy dużo jest takich biletów, które 
właśnie kupowane są z tymi czasowymi: 60 min. i 30 min. taryfami. Dziękuję.  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Dziękuję. Czy ktoś z Państwa Radnych 
chciałby jeszcze zabrać głos? Nie widzę. Wobec tego proszę, może o odpowiedź, 
może Radnego Stanisława Choinkę o zabranie głosu poproszę. 
Radny St. Choinka – Pani Przewodnicząca! Wysoka Rado! Panie Prezydencie! 
Szanowni Internauci! Jeżeli chodzi o sprzedaż i popyt biletów, to tutaj jeżeli bardziej 
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mówimy o biletach jednorazowych, czyli bilet 1,50 zł. Natomiast, jeszcze są tzw. bilety 
okresowe czy bilety miesięczne, które też chętnie, czy to pracownicy, czy uczniowie 
szkolni kupują.  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Natomiast, jeżeli procedujemy,  
to procedujemy tylko przypomnę, że trzynasta uchwała mówi o Porozumieniu 
Międzygminnym z Gminą Ćmielów, nie z Gminą Kunów. Czy ktoś chciałby jeszcze 
zabrać głos z Państwa? Nie widzę. Wobec tego przechodzimy do głosowania projektu 
uchwały dotyczącej wyrażenia zgody na zawarcie Porozumienia Międzygminnego 
pomiędzy Gminą Ostrowiec Świętokrzyski a Gminą Ćmielów w zakresie lokalnego 
transportu zbiorowego. Głosujemy: Choinka Stanisław. 
Radny St. Choinka – Jestem za. 
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Czeremcha Mateusz.  
Radny M. Czeremcha – Mateusz Czeremcha, jestem za.  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Duda Renata. 
Radna R. Duda – Renata Duda, jestem za. 
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Głąb Artur.  
Radny A. Głąb – Artur Głąb, jestem za. 
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Kaszuba Dariusz.  
Radny D. Kaszuba – Dariusz Kaszuba, jestem za. 
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Łata Mariusz. 
Radny M. Łata – Mariusz Łata, jestem za.  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Maj Grażyna.  
Radna G. Maj – Jestem za, oczywiście za porozumieniem z Gminą Ćmielów. 
Przepraszam. 
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Marzec Marcin. 
Radny M. Marzec – Marcin Marzec, jestem za. 
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Morycińska Bożenna.  
Radna B. Morycińska – Bożenna Morycińska, jestem za.  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Pałka Andrzej.  
Radny A. Pałka – Andrzej Pałka, jestem za.  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Pietruszka Aron.  
Radny A. Pietruszka – Jestem za. 
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Pikus Joanna. 
Radna J. Pikus – Joanna Pikus, jestem za.  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Renduda-Dudek Irena, jestem za.  Sajda 
Włodzimierz.  
Radny Wł. Sajda – Sajda Włodzimierz, jestem za. 
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Strojny Daniel.  
Radny D. Strojny – Strojny Daniel, jestem za. 
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Wrona Jerzy.  
Radny J. Wrona – Jerzy Wrona, jestem za. 
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – I Zawadzki Artur. 
Radny A. Zawadzki – Zawadzki Artur, jestem za. 
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Stwierdzam, że uchwałę podjęliśmy 
jednogłośnie.  
 
Radni RM jednogłośnie podjęli uchwałę w sprawie wyrażenia zgody na zawarcie 
Porozumienia Międzygminnego pomiędzy Gminą Ostrowiec Świętokrzyski  
a Gminą Ćmielów w zakresie lokalnego transportu zbiorowego (imienny wykaz 
głosowania stanowi załącznik nr 29 do protokołu). 
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Patrz uchwała Nr LV/156/2021 – załącznik nr 30 do protokołu. 
 
14) Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Przechodzimy do kolejnego projektu 
uchwały zmieniającego uchwałę w sprawie określenia zasad systemu taryfowego 
i opłat za przejazdy, uprawnień do samorządowych, ulgowych i bezpłatnych 
przejazdów oraz cen za usługi w zakresie publicznego transportu zbiorowego w 
granicach administracyjnych miasta Ostrowca Świętokrzyskiego oraz Gmin 
sąsiadujących, które zawarły porozumienie międzygminne w zakresie 
publicznego transportu zbiorowego. Projekt uchwały był opiniowany przez Komisję 
Strategii i Rozwoju Miasta, Komisję Samorządową oraz Komisję Budżetu. Proszę o 
zabieranie głosu kolejno. Wiceprzewodniczący Komisji Samorządowej. 
Wiceprzewodniczący Komisji Samorządowej – Wł. Sajda – Komisja Samorządowa 
pozytywnie zaopiniowała projekt uchwały. 
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Wiceprzewodniczącego Komisji Strategii i 
Rozwoju Miasta. 
Wiceprzewodniczący Komisji Strategii i Rozwoju Miasta – A. Zawadzki – Komisja 
Strategii pozytywnie zaopiniowała projekt uchwały.  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – I Komisja Budżetu również pozytywnie 
zaopiniowała projekt uchwały. Czy Państwo Radni mają uwagi do projektu tej uchwały 
bądź pytania? Nie widzę. Wobec tego głosujemy projekt uchwały zmieniającej uchwałę 
w sprawie określenia zasad systemu taryfowego  
i opłat za przejazdy, uprawnień do samorządowych, ulgowych i bezpłatnych 
przejazdów oraz cen za usługi w zakresie publicznego transportu zbiorowego  
w granicach administracyjnych miasta Ostrowca Świętokrzyskiego oraz Gmin 
sąsiadujących, które zawarły porozumienie międzygminne w zakresie publicznego 
transportu zbiorowego. Głosujemy: Choinka Stanisław. 
Radny St. Choinka – Stanisław Choinka, jestem za. 
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Czeremcha Mateusz.  
Radny M. Czeremcha – Mateusz Czeremcha, jestem za.  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Duda Renata. 
Radna R. Duda – Renata Duda, jestem za. 
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Głąb Artur.  
Radny A. Głąb – Artur Głąb, jestem za. 
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Kaszuba Dariusz.  
Radny D. Kaszuba – Dariusz Kaszuba, jestem za. 
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Łata Mariusz. 
Radny M. Łata – Mariusz Łata, jestem za.  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Maj Grażyna.  
Radna G. Maj – Jestem za. 
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Marzec Marcin. 
Radny M. Marzec – Marcin Marzec, jestem za. 
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Pałka Andrzej. Koleżanki Morycińskiej nie 
było. Zaraz ją przeczytam. Wiem. Morycińska Bożenna.  
Radna B. Morycińska – Bożenna Morycińska, jestem za. 
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Andrzej Pałka również był za. Pietruszka 
Aron. 
Radny A. Pietruszka – Jestem za. 
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Pikus Joanna. 
Radna J. Pikus – Joanna Pikus, jestem za.  
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Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Renduda-Dudek Irena, jestem za.  Sajda 
Włodzimierz.  
Radny Wł. Sajda – Sajda Włodzimierz, jestem za. 
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Strojny Daniel.  
Radny D. Strojny – Strojny Daniel, jestem za. 
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Marta Woźnicka-Kuzdak. Marta Woźnicka-
Kuzdak. 
Radna M. Woźnicka-Kuzdak – Marta Woźnicka-Kuzdak, jestem za. 
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Wrona Jerzy.  
Radny J. Wrona – Jerzy Wrona, jestem za. 
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Zawadzki Artur. 
Radny A. Zawadzki – Zawadzki Artur, jestem za. 
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Stwierdzam, że uchwałę tę podjęliśmy 
jednogłośnie. 
 
Radni RM jednogłośnie podjęli uchwałę zmieniającą uchwałę w sprawie określenia 
zasad systemu taryfowego i opłat za przejazdy, uprawnień do samorządowych, 
ulgowych i bezpłatnych przejazdów oraz cen za usługi w zakresie publicznego 
transportu zbiorowego w granicach administracyjnych miasta Ostrowca 
Świętokrzyskiego oraz Gmin sąsiadujących, które zawarły porozumienie 
międzygminne w zakresie publicznego transportu zbiorowego (imienny wykaz 
głosowania stanowi załącznik nr 31 do protokołu). 
 
Patrz uchwała Nr LV/157/2021 – załącznik nr 32 do protokołu. 
 
15) Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Przechodzimy, Szanowni Państwo, do 
kolejnego projektu uchwały. To jest nr 15 – w sprawie określenia przystanków 
komunikacyjnych, których właścicielem lub zarządzającym jest Gmina 
Ostrowiec Świętokrzyski, warunków i zasad korzystania z nich oraz opłat za ich 
korzystanie. Projekt uchwały był opiniowane przez Komisję Samorządową, Komisję 
Strategii i Rozwoju Miasta. Proszę Wiceprzewodniczącego Komisji Samorządowej o 
zabranie głosu.  
Wiceprzewodniczący Komisji Samorządowej – Wł. Sajda – Komisja Samorządowa 
pozytywnie zaopiniowała projekt uchwały. 
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Dziękuję. I proszę Wiceprzewodniczącego 
Komisji Strategii i Rozwoju Miasta. 
Wiceprzewodniczącego Komisji Strategii i Rozwoju Miasta – A. Zawadzki –Komisja 
Strategii również pozytywnie zaopiniowała projekt uchwały. 
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Dziękuję. Czy Państwo Radni mają 
pytania do projektu tej uchwały? Proszę Radnego Andrzeja Pałkę o zabranie głosu. 
Radny A. Pałka – Pani Przewodnicząca! Panowie Prezydenci! Koleżanki, Koledzy 
Radni! Mili Goście! Internauci! Ja mam takie zapytanie. Przecież z tych przystanków 
korzysta nasze MZK, ale i wiemy, że i prywatny przewoźnik. Jak wygląda teraz, 
utrzymanie takiego przystanku, czy on się w którymś miejscu bilansuje? Czy my ciągle 
do tego dokładamy? Dziękuję bardzo.  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Czy ktoś z Państwa Radnych chciałby 
jeszcze zabrać głos? Proszę o udzielenie odpowiedzi. No, może Kolega Radny 
Stanisław Choinka będzie w stanie odpowiedzieć na to pytanie Pana Radnego? 
Radny St. Choinka – Nie słychać. Pani Przewodnicząca, mogę na wszystkie pytania 
odpowiedzieć, ale wydaje mi się, że w tej kwestii powinien wypowiedzieć się Naczelnik 
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Wydziału Infrastruktury Komunalnej. Ale  tylko dopowiem, że w tej uchwale 
przekażemy dwa przystanki dla pracowników z ul. Przemysłowej. Myślę, że to dobre 
rozwiązanie, natomiast co do utrzymania, za utrzymanie przystanków opowiada 
Gmina.  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Dobrze, dziękuję, proszę Panie 
Naczelniku.  
Naczelnik Wydziału Infrastruktury Komunalnej – A. Majcher – Witam Państwa. Proszę 
Państwa, jeżeli chodzi o tę uchwałę, to tak, jak tutaj Pan Radny Choinka wspomniał, w 
tej uchwale dopisujemy jeszcze do wykazu dwa przystanki na ul. Bałtowskiej bocznej. 
A odpowiadając na pytanie odnośnie bilansowania opłat, które ponoszą przewoźnicy i 
w stosunku do utrzymania. To jeżeli chodzi o utrzymanie, to bilans wychodzi mniej 
więcej na zero. W tym momencie Gmina Ostrowiec Świętokrzyski, jeżeli chodzi o 
sprawę związaną z takimi bieżącymi remontami, sprawami związanymi z wymianą 
szyb, które są stłuczone, lub innymi elementami, no to musimy dołożyć bezpośrednio z 
naszych pieniędzy.  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Dziękuję. Proszę Andrzej Pałka. 
Radny A. Pałka – To jeszcze mam zapytanie do Pana Naczelnika, Pani 
Przewodnicząca. A to może jeszcze, jak to się mówi, koszty remontu i to też 
uwzględnić może w taryfach opłaty? Dziękuję. 
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Dziękuję. Proszę Panie Naczelniku. 
Naczelnik Wydziału Infrastruktury Komunalnej – A. Majcher – Odpowiadając tutaj na 
pytanie Radnego, chciałem poinformować, że stawki, które zostały przyjęte  
w poprzedniej już uchwale i są powtórzone w tej uchwale, są maksymalnymi stawkami, 
które może rada gminy podjąć zgodnie z ustawą. Dziękuję. 
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Dziękuję. Czy są jeszcze zapytania? Nie 
widzę. Wobec tego przechodzimy do głosowania projektu uchwały w sprawie 
określenia przystanków komunikacyjnych, których właścicielem lub zarządzającym jest 
Gmina Ostrowiec Świętokrzyski, warunków i zasad korzystania z nich oraz opłat za jej 
korzystanie. Głosujemy: Choinka Stanisław. 
Radny St. Choinka – Stanisław Choinka, jestem za. 
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Czeremcha Mateusz.  
Radny M. Czeremcha – Mateusz Czeremcha, jestem za.  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Duda Renata. 
Radna R. Duda – Renata Duda, jestem za. 
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Głąb Artur.  
Radny A. Głąb – Artur Głąb, jestem za. 
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Kaszuba Dariusz.  
Radny D. Kaszuba – Dariusz Kaszuba, jestem za. 
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Łata Mariusz. 
Radny M. Łata – Mariusz Łata, jestem za.  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Maj Grażyna.  
Radna G. Maj – Grażyna Maj, jestem za.  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Marzec Marcin. 
Radny M. Marzec – Marcin Marzec, jestem za. 
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Morycińska Bożenna.  
Radna B. Morycińska – Bożenna Morycińska, jestem za.  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Pałka Andrzej.  
Radny A. Pałka – Andrzej Pałka, jestem za.  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Pietruszka Aron.  
Radny A. Pietruszka – Aron Pietruszka, jestem za. 
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Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Pikus Joanna. 
Radna J. Pikus – Joanna Pikus, jestem za.  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Renduda-Dudek Irena, jestem za.  Sajda 
Włodzimierz.  
Radny Wł. Sajda – Sajda Włodzimierz, jestem za. 
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Strojny Daniel.  
Radny D. Strojny – Strojny Daniel, jestem za. 
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Wrona Jerzy. 
Radny J. Wrona – Jerzy Wrona, jestem za.  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – I Zawadzki Artur. 
Radny A. Zawadzki – Zawadzki Artur, jestem za. 
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Stwierdzam, że uchwałę tę podjęliśmy 
jednogłośnie.  
 
Radni RM jednogłośnie podjęli uchwałę w sprawie określenia przystanków 
komunikacyjnych, których właścicielem lub zarządzającym jest Gmina Ostrowiec 
Świętokrzyski, warunków i zasad korzystania z nich oraz opłat za ich korzystanie.  
(imienny wykaz głosowania stanowi załącznik nr 33 do protokołu). 
 
Patrz uchwała Nr LV/158/2021 – załącznik nr 34 do protokołu. 
 
16) Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Kolejny projekt uchwały dotyczy 
ustalenia stawki dotacji przedmiotowej dla samorządowego zakładu 
budżetowego – Targowiska Miejskie w Ostrowcu Świętokrzyskim. Projekt uchwały 
był opiniowany przez Komisję Budżetu. Stwierdzam, że opinia Komisji była pozytywna 
w tej sprawie. Czy Państwo Radni mają pytania do projektu tej uchwały? Proszę 
Andrzej Pałka. 
Radny A. Pałka – Pani Przewodnicząca! Panowie Prezydenci! Koleżanki i Koledzy 
Radni! Mili Goście! Internauci! Ja chcę powiedzieć, jest to kolejny krok, który dawał 
szansę nawet i tej naszej lokalnej, naszym lokalnym sprzedającym produkty, co 
kupujemy na targu, żeby w tym trudnym okresie pandemicznym, można było wyjść 
naprzeciw i znieść na jakiś czas opłatę targową. Chylę czoła, bo jest to ambitne 
podejście, Panu Prezydentowi, jak i jego służbom podległym, które analizowały ten 
problem, żeby po prostu dalej można było funkcjonować, a nie jeździć w inne regiony, 
żeby to można było sprzedawać. Dziękuję bardzo. 
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Dziękuję. Czy ktoś jeszcze z Państwa 
Radnych chciałby zabrać głos? Nie widzę. Wobec tego przechodzimy do głosowania 
projektu uchwały dotyczącego ustalenia stawki dotacji przedmiotowej dla 
samorządowego zakładu budżetowego – Targowiska Miejskie w Ostrowcu 
Świętokrzyskim. Głosujemy: Choinka Stanisław.  
Radny St. Choinka – Stanisław Choinka, jestem za. 
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Czeremcha Mateusz.  
Radny M. Czeremcha – Mateusz Czeremcha, jestem za.  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Duda Renata. 
Radna R. Duda – Renata Duda, jestem za. 
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Głąb Artur.  
Radny A. Głąb – Artur Głąb, jestem za. 
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Kaszuba Dariusz.  
Radny D. Kaszuba – Dariusz Kaszuba, jestem za. 
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Łata Mariusz. 
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Radny M. Łata – Mariusz Łata, jestem za.  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Maj Grażyna.  
Radna G. Maj – Grażyna Maj, jestem za.  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Marzec Marcin. 
Radny M. Marzec – Marcin Marzec, jestem za. 
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Morycińska Bożenna.  
Radna B. Morycińska – Bożenna Morycińska, jestem za.  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Pałka Andrzej.  
Radny A. Pałka – Andrzej Pałka, jestem za.  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Pietruszka Aron.  
Radny A. Pietruszka – Aron Pietruszka, jestem za. 
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Pikus Joanna. 
Radna J. Pikus – Joanna Pikus, jestem za.  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Renduda-Dudek Irena, jestem za.  Sajda 
Włodzimierz.  
Radny Wł. Sajda – Sajda Włodzimierz, jestem za. 
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Strojny Daniel.  
Radny D. Strojny – Strojny Daniel, jestem za. 
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Wrona Jerzy. 
Radny J. Wrona – Jerzy Wrona, jestem za.  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – I Zawadzki Artur. 
Radny A. Zawadzki – Zawadzki Artur, jestem za. 
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Stwierdzam, że uchwałę tę podjęliśmy 
jednogłośnie 
 
Radni RM jednogłośnie podjęli uchwałę w sprawie ustalenia stawki dotacji 
przedmiotowej dla samorządowego zakładu budżetowego – Targowiska Miejskie  
w Ostrowcu Świętokrzyskim (imienny wykaz głosowania stanowi załącznik nr 35 do 
protokołu). 
 
Patrz uchwała Nr LV/159/2021 – załącznik nr 36 do protokołu. 
 
17) Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Przechodzimy do kolejnego projektu 
uchwały zmieniający uchwałę w sprawie uchwalenia budżetu Gminy Ostrowiec 
Świętokrzyski na rok 2021. Projekt uchwały był opiniowany przez Komisję Budżetu. 
Opinia Komisji Budżetu jest pozytywna, co do projektu tej uchwały. Czy Państwo 
Radni mają pytania do projektu tej uchwały? Nie widzę. Wobec tego...  
Radny A. Głąb – Można Pani Przewodnicząca? Ja wobec tego. 
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Proszę bardzo.  
Radny A. Głąb – Jeśli mogę, tak do tych, moje pytanie, właściwie komentarz dotyczący 
zabezpieczenia środków w kwocie 215 tys. na zwiększenie dotacji dla Miejskiego 
Centrum Kultury w kwocie 150 tys. i Biura Wystaw Artystycznych w kwocie 65 tys. zł. 
Szanowni Państwo! Przy tak częstych i dość w sumie dużych kwotach 
przekazywanych do instytucji kultury, to jest to zastanawiające i myślę, że chyba każdy 
chciałby wiedzieć, na co konkretnie te środki są zabezpieczone, jak to zostało tutaj 
określane. Nawiasem mówiąc, prosiłbym o doprecyzowanie, wyjaśnienie – co to 
znaczy "zabezpieczone", bo w innych punktach są to środki zwiększane, przesuwane, 
przekazywane, a tutaj zabezpieczane. Myślę, że potrzeba tutaj w tych uchwałach 
budżetowych ogólnie jakiegoś większego wyjaśnienia dotyczącego poszczególnych 
wydatków i to słowo więcej w tym konkretnym punkcie, myślę dawałoby taką jasność, 
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jeśli chodzi o działalność tych instytucji. A tak, to przypomina to, jak zostało to opisane 
"skarbonkę bez dna". Tutaj myślę, powinna występować tu taka, no nie muszę tego 
tłumaczyć - korelacja, że jeśli pewne środki przekazujemy, zabezpieczamy na to i na 
to, to mamy też wiedzę, tak naprawdę, na co one zostaną przeznaczone, co zostanie z 
nich sfinansowane, jakie ewentualnie będą efekty. A tutaj jest tak, że zabezpieczamy, 
ale tak naprawdę nie wiemy, co zostanie zrobione, czy zrealizowane. To może tyle, 
dziękuję.  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Dziękuję. Proszę Radny Mateusz 
Czeremcha.  
Radny M. Czeremcha – Pani Przewodnicząca! Szanowni Państwo Radni! Panowie 
Prezydenci! Internauci! Moje pytanie będzie również dotyczyło finansowania kultury w 
naszym mieście. Natomiast, troszeczkę z innej strony zadam pytanie, niż jak to zrobił 
Pan Radny Artur Głąb. Ja, tak wertując nasze uchwały budżetowe od kilku miesięcy, 
no zauważyłem, że co miesiąc przeznaczamy dziesiątki, a nawet setki tysięcy złotych 
na instytucje kultury. Proszę powiedzieć mi, skąd takie było niedoszacowanie kosztów 
działalności tych instytucji. Bo przecież budżet, który jest uchwalany na cały rok, 
powinienem zabezpieczać środki finansowe do końca roku. No ja rozumiem, że mogły 
być takie przesunięcia, ale nie zbliżające się do miliona złotych. To jest, to jest 
poważne, niedoszacowanie. Proszę o wyjaśnienie, skąd takie niedoszacowanie, jakie 
koszty tak znacząco wzrosły. Dziękuję.  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Dziękuję. Czy jeszcze ktoś z Państwa 
Radnych chciałby dopytać w tym temacie? Proszę Radny Dariusz Kaszuba. 
Radny D. Kaszuba – Dziękuję. Pani Przewodnicząca! Wysoka Rado! Szanowni 
Państwo! Drodzy Internauci! Ja również prosiłbym o doprecyzowanie informacji, które 
nam przekazano w projekcie, o konkretne dane dotyczące tego, na co są 
przeznaczone te pieniążki, ponieważ nie byłem członkiem komisji, która być może 
omawiała takowe pytanie. Niemniej jednak, na Komisji Samorządowej, ani na Komisji 
Edukacji i Sportu, takie informacje nie padły. Stąd też, moje pytanie dotyczące 
konkretów: na co konkretnie przeznaczone są te kwoty ponad 200 tys. zł i czy 
rzeczywiście koniec roku wymaga takich przesunięć? Czy rzeczywiście komuś zbywa 
pieniędzy, czy komuś są potrzebne pieniądze na to, co nie zostało precyzyjnie 
skalkulowane i zabezpieczone? Czy trafiły się jakieś nowe imprezy, które trzeba 
dofinansować? Proszę o informację na ten temat. Dziękuję.  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Dziękuję, czy jeszcze ktoś z Państwa 
Radnych chciałby dopytać? Nie widzę. Wobec tego, proszę o wyjaśnienie, Panie 
Prezydencie, czy wskazanie osoby, która wyjaśni ten temat radnym?  
Prezydent Miasta – J. Górczyński – Pani Przewodnicząca! Szanowna Rado! Po 
pierwsze, myślę, że tutaj Pan Skarbnik spróbuje. Mamy też na sali Dyrektora 
Kowalczyka, który ewentualnie wszystkie nieścisłości dopowie. 
Skarbnik Miasta – S. Kijak – Pani Przewodnicząca! Państwo Radni! Dotacje do 
instytucji kultury mają charakter podmiotowy, czyli przeznaczone są na działalność tej 
jednostki, wobec czego no, trudno mówić o jakiś konkretnych rzeczach, konkretnych 
wydatkach, które są z tego pokrywane. Po prostu służy ona do funkcjonowania tej 
jednostki. Te zmiany, no jak już wielokrotnie padało na sesjach Rady Miasta, wynikają 
z tego, że budżet nie jest z gumy. Mamy określone wartości dochodów, które możemy 
rozdzielić. W trakcie roku te plany częściowo się zmieniają. Wiemy, że na coś nie 
wydamy pieniędzy, wobec czego możemy w innym miejscu te wydatki zwiększyć. Tak, 
jak jest w przypadku instytucji kultury, małe środki na początek, które w trakcie roku, w 
zależności od sytuacji gminy i od sytuacji tych jednostek, są powiększane. No, 
troszeczkę dziwi mnie, że Państwo pytają, bo jest to, że tak powiem, już wiele razy 
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zdarzała się taka sytuacja, że pod koniec roku tym jednostkom pieniędzy brakowało. 
Tutaj o szczegółach, dodatkowych wydatkach, to może Dyrektor opowie sam. Ale 
zwalniają nam się środki, możemy wspomóc to jednostki, dlatego takie zmiany 
proponujemy do uchwały. Dziękuję.  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Dziękuję. Może Pan Dyrektor by  
w takim razie doprecyzował odpowiedź?  
Dyrektor Miejskiego Centrum Kultury – J. Kowalczyk – Pani Przewodnicząca! 
Szanowni Państwo! Ja postaram się krótko odpowiedzieć, jakby uzasadnić 
przenoszenie pieniędzy. Musielibyśmy się cofnąć też do roku 2019, bo rok 2020, czyli 
początek pandemii. Z racji tego, że byliśmy zamknięci, nie realizowaliśmy  
w dużej mierze jakiś zamierzeń imprezowych, ale w roku 2019, wtedy kiedy Miejskie 
Centrum Kultury zarządzało także budynkiem Kina "Etiudy", a już funkcjonowaliśmy w 
Browarze, mieliśmy tam kino, które dzisiaj jest w remoncie. To jest sala prawie 400, 
wtedy 440 miejsc. Ona nam przynosiła prawie mln zł przychodu ze sprzedanych 
biletów. Około 80 tys. osób kupowało bilety do Kina "Etiudy". Wtedy, kiedy w roku 
2021 budynek Kina "Etiudy" został zamknięty, przenieśliśmy kino w skali miniaturowej, 
tak można powiedzieć, bo sala w Ostrowieckim Browarze Kultury ma maksymalnie 
120 miejsc, ale z racji też obostrzeń, których dwadzieścia, chyba, trzy zmiany 
rozporządzenia – raz było 75% osób niezaszczepionych, 50%, teraz jest od 2015 – 
30%, to spowodowało, że czterokrotnie mniejsza sala generowała także relatywnie 
dużo mniejsze pieniądze. Mogę Państwu powiedzieć, że prawdopodobnie na koniec 
roku łącznie ze sprzedaży biletów będziemy mieć 300 tys. Czyli 1 mln do 300 tys. 
Łącznie około 20 tys. osób kupiło bilety do kina w Browarze. I pewnie do Państwa 
byśmy nie występowali, gdybyśmy mogli realizować budżet kina, w jakby stałej 
wielkości, czyli dużej wielkości kina na Alei 3 Maja. Stąd, pewnie czasami nam brakuje 
pieniędzy. Na co pieniądze są przeznaczone? Po prostu nam brakło jednej raty, tak 
można powiedzieć, naszych wydatków, czyli pewnie płace, ale także no w mniejszej, 
ograniczonej wersji także Sylwester, który nas będzie kosztował około 25-30 tys. zł. 
Pewnie z dużą gwiazdą kosztowałby dużo, dużo więcej. Ale chciałem Państwu jeszcze 
zwrócić uwagę na to, co nas też troszeczkę zabija, czyli zabijają nas media, ale nie 
media te elektroniczne, tylko te, które musimy kupować. Teraz nam przyszła faktura z 
energetyki. No, to jest 17,5 tys. miesięcznie. Taka jest kwota. Łącznie na same media, 
bo może budynek nie jest aż tak bardzo duży. Wydajemy rocznie 170 tys. netto, czyli 
to jest ponad 200 tys. na same media. Na pewno też liczymy bardzo na ten projekt z 
tymi odnawialnymi źródłami energii, bo przy prawie 60% wzroście kosztów energii, to 
w przyszłym roku będziemy płacić o te prawie 50% więcej. Tak, że na poprzednie 
przenosiny 160 tys. – też żeśmy tych pieniędzy, tak mogę powiedzieć, nie przejedli, 
kupiliśmy samochód. Pamiętacie Państwo taki biały samochód, który miał 27 lat, nie 
przeszedł ostatnich badań technicznych i dokładnie 160 tys. zł, w drodze przetargu 
kupiony bus, taki bus robotniczy, tak można powiedzieć, do przewożenia sprzętu. I to 
są te pieniądze, które teraz przenosimy, które nam będą potrzebne po prostu na 
dopełnienie, i wydarzeniami tego roku, ale też na wynagrodzenia, bo po prostu nam 
tych pieniędzy zabrakło.  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Dziękuję. Proszę Radnego Czeremchę o 
zabranie głosu. 
Radny M. Czeremcha – Mam pytanie do Pana Dyrektora, być może nie do końca 
rozumiem, jaki charakter prawny, ma zarządzana przez Pana instytucja. Chciałbym 
dopytać, czy przychody chociażby tylko ze sprzedaży biletów zostawały w Centrum 
Kultury – MCK-u, czy były no transferowane do budżetu miasta? Dziękuję. 
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Dyrektor Miejskiego Centrum Kultury – J. Kowalczyk – Oczywiście jesteśmy instytucją 
z osobowością prawną. W odróżnieniu choćby od MOSIR-u, czyli pieniądze, czy 
zakładów budżetowych, pieniądze oczywiście zostają u nas. Natomiast, wpływy z 
biletów są bardzo specyficznymi przychodami. Mówimy tutaj o biletach kinowych. 
Mniej więcej dystrybutorzy, i tak jest w całej Polsce, tak jest ten system stworzony, 
biorą połowę gdzieś mniej więcej ceny biletu. Jeśli bilet kosztuje 18 zł, to 9 zł otrzymuje 
ten, który jest właścicielem filmu, czyli np. z 1 mln zł zostało nam około 500 tys. Jeśli 
teraz mamy 300 tys., to zostaje nam około 150 tys. – per saldo nam się to opłaca tak, 
bo wydarzenia kinowe są chyba najtańszą formą organizacyjnie wydarzeń 
kulturalnych, bo nie potrzeba sprzętu jakiegoś bardzo nagłośnieniowego, no i gwiazdy 
nie potrzeba, tylko filmu. Więc pieniądze zostają u nas. My ich do miasta nie 
transferujemy. Jeśli do nas przychodzą one, powiększają nasz budżet. No i są 
wydawane na te cele statutowe, bo my możemy z działalności gospodarczej, tej 
kulturalnej pieniądze przeznaczać tylko i wyłącznie na cele statutowe.  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Dziękuję. Czy jeszcze ktoś chciałby 
zapytać z Państwa? Proszę Mateusz Czeremcha. 
Radny M. Czeremcha – Dziękuję, Pani Przewodnicząca. Jak wynika z załącznika nr 7 
do uchwały budżetowej, dotacji podmiotowych w roku 2021 na gminne instytucje 
kultury wyniosą blisko 6 mln zł. Czy dysponuje Pan Skarbnik informacjami, w jakiej 
wysokości dotacje na te instytucje były poniesione w roku 2019 i 2020?  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Proszę, Panie Dyrektorze.  
Dyrektor Miejskiego Centrum Kultury – J. Kowalczyk – Mniej więcej się orientuję. 
Oczywiście od 4 lat, jakby te dotacji wtedy, kiedy uchwalamy budżet – czy Państwo 
uchwalacie budżet – one są o niewielką kwotę, no powiedzmy inflacyjną, powiększane. 
Natomiast, no wtedy, kiedy w 2020 r. czy w 2021 r. uchwalany był budżet, nikt nie 
przewidywał, że będzie pandemia, która w dosyć takim zdecydowanym stopniu 
ograniczy dochody, bo jeśli nawet dzisiaj robimy biletowane imprezy koncertowe, to 
strach ludzi przed przyjściem na koncert jest wyraźny. Oczywiście nie dotyczy to 
imprez komercyjnych, jak Państwo ostatnio widzieli na hali MOSiR odbywała się 
impreza komercyjna i ona chyba się troszeczkę wymknęła organizacyjnie, w sensie 
bezpieczeństwa. Natomiast, my staramy się robić to wszystko zgodnie z przepisami, 
po to żeby Sanepid do nas nie miał pretensji. 
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Dziękuję, czy jeszcze ktoś z Państwa 
Radnych chciałby zabrać głos? Proszę Radny Artur Głąb.  
Radny A. Głąb – Dziękuję. Ja, Panie Dyrektorze! Szanowni Państwo! Zastanawiam się 
z kolei nad stabilizacją pracy w Pana instytucji, czy instytucji kultury przez cały rok. 
Mówi Pan tutaj o 1/3, czy wobec tego instytucje wiedzą, na co sobie mogą pozwolić, 
tak naprawdę, w sensie co sobie mogą zamierzyć, co mogą zrealizować, co mogą 
zaplanować? Przecież na pewno tworzycie Państwo jakiś plan wydarzeń roczny, skoro 
środki dopiero, tak naprawdę, końcem roku są zabezpieczane, jak to zostało tutaj 
określone. Mnie z kolei jeszcze zastanawia, co by było, gdyby te środki z tych 
inwestycji drogowych były wykorzystane i nie przekazane, czy zabezpieczone dla 
Państwa. To zapewne z innych źródeł byłyby, z innych działów budżetu byłyby 
poszukiwane, ale przecież Państwo planujecie, czy wnioskujecie o jakieś, no o jakieś, 
przepraszam, przecież początkiem roku, czy inaczej końcem roku, tworzycie Państwo 
plan i ten plan zapisany jest w projekcie budżetu. I ten rok, w jaki sposób jest 
finansowo ujęty, a później pod koniec takie niespodzianki. No nie wiem, zastanawia 
mnie tutaj całość tego tutaj w tej sytuacji. Dziękuję. 
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Proszę bardzo, Panie Dyrektorze.  
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Dyrektor Miejskiego Centrum Kultury – J. Kowalczyk – Proszę Państwa, oczywiście 
prowadzenie instytucji kultury, to taka inżynieria finansowa, tak można powiedzieć. 
Oczywiście, my planujemy wydatki w roku poprzedzającym dany rok budżetowy. 
Oczywiście, budżet to jest wypadkowa rozczarowań. Pewnie chcielibyśmy mieć o 30-
40% większy, ale wiemy, że takich nie ma możliwości. Natomiast, też staramy się, o 
tym chyba po raz pierwszy tutaj też będę mówił o tym, żebyśmy jakby wspólnie: 
Państwo Radni i my, też grali do jednej bramki, bo postaramy się o pieniądze 
zewnętrzne. Jak ja patrzę na nieodległą taką miejscowość, znaczy także nad rzeką 
Kamienną, która w zasadzie każdy projekt, który składa do Ministra Kultury i 
Dziedzictwa Narodowego, otrzymuje pieniądze i mam czasami wrażenie, że już mają 
kłopoty, na co je wydać. W zeszłym roku złożyliśmy 4 wnioski, w tym roku wspólnie 
prawie 6 na łącznie prawie 1,5 mln zł i gdybyśmy nawet te 300 tys. z tych środków 
otrzymali, to zobaczcie Państwo, dzisiaj przesuwamy 210 tys., co jest kwotą dużą. No, 
ale jeśli zasiliłoby nasz budżet wspólny, tutaj z Biurem Wystaw Artystycznych, bo 
planujemy wspólny projekt, 300 tys., to byśmy pewnie w grudniu  2022 r. nie 
rozmawiali. Miałbym prośbę o wsparcie naszych działań w kontekście projektów 
ministerialnych. Minister ma do dyspozycji tam chyba 300 czy 400 mln, ale od 5 lat 
jakoś nam się nie udaje, ten przysłowiowy 1 punkt, który nam notorycznie brakuje i ten 
1 punkt, to się nazywa wsparcie jakby dla kultury ponad podziałami. Tych podziałów 
tutaj nie ma. Natomiast apeluję do Państwa wszystkich, do tego, żebyśmy taki wspólny 
klimat do tego robili, żeby pieniądze do instytucji kultury samorządowych tutaj w 
naszym mieście trafiały. 
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Dziękuję bardzo. Czy jeszcze ktoś 
chciałby zadać pytanie? Proszę Mateusz Czeremcha.  
Radny M. Czeremcha – Moje kolejne pytanie będzie dotyczyło również dotacji 
podmiotowych. Natomiast, na rzecz stowarzyszenia Przestrzeń Inicjatyw Społeczno-
Kulturalnych "PISK". Ta dotacja podmiotowa wynosi 735 tys. zł. Na stronie Urzędu 
Miasta w zakładce "Stowarzyszenie Przestrzeń" i tylko jest "PISK", nie ma żadnych 
informacji, jaką działalność prowadzi to Stowarzyszenie, a nawet link do strony 
internetowej tego Stowarzyszenia jest nieaktywny, tzn. okazuje się, że domena, jaką 
Stowarzyszenie zarządzało „pisk.eu”, jest na sprzedaż. Dlatego proszę o wyjaśnienie, 
jakie zadania to Stowarzyszenie wykonuje? Dziękuję. 
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Dziękuję, proszę o wyjaśnienie, Panie 
Prezydencie.  
Prezydent Miasta – J. Górczyński – Pani Przewodnicząca! Wyjaśnienia złoży Pan 
Skarbnik.  
Skarbnik Miasta – S. Kijak – Stowarzyszenie "PISK" otrzymuje dotację podmiotową na 
prowadzone przez nich instytucje, placówki oświatowe. Jest to zarówno szkoła, jak i 
oddział przedszkolny i przedszkole, więc tu dotacje dotyczą systemu oświaty, jak 
wynika z tego załącznika i w poszczególnych klasyfikacjach budżetowych są te kwoty 
wskazane dla tego Stowarzyszenia. Dziękuję. 
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Czy jeszcze ktoś z Państwa Radnych 
chciałby o coś dopytać? Nie widzę. Wobec tego przechodzimy do głosowania projektu 
uchwały zmieniającego uchwałę w sprawie uchwalenia budżetu Gminy Ostrowiec 
Świętokrzyski na rok 2021. Głosujemy: Choinka Stanisław. 
Radny St. Choinka – Stanisław Choinka, jestem za. 
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Czeremcha Mateusz.  
Radny M. Czeremcha – Mateusz Czeremcha, wstrzymuję się. 
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Duda Renata. 
Radna R. Duda – Renata Duda, wstrzymuję się. 
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Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Głąb Artur.  
Radny A. Głąb – Artur Głąb, jestem za. 
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Kaszuba Dariusz.  
Radny D. Kaszuba – Dariusz Kaszuba, wstrzymuję się. 
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Łata Mariusz. 
Radny M. Łata – Mariusz Łata, jestem za.  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Maj Grażyna.  
Radna G. Maj – Grażyna Maj, wstrzymuję się. 
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Marzec Marcin. 
Radny M. Marzec – Marcin Marzec, jestem za. 
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Morycińska Bożenna.  
Radna B. Morycińska – Bożenna Morycińska, jestem za.  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Pałka Andrzej.  
Radny A. Pałka – Andrzej Pałka, jestem za.  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Pietruszka Aron.  
Radny A. Pietruszka – Jestem za. 
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Pikus Joanna. Pikus Joanna. Renduda-
Dudek Irena, jestem za. Sajda Włodzimierz.  
Radny Wł. Sajda – Sajda Włodzimierz, jestem za. 
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Strojny Daniel.  
Radny D. Strojny – Strojny Daniel, jestem za. 
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Wrona Jerzy. 
Radny J. Wrona – Jerzy Wrona, wstrzymuję się. 
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – I Zawadzki Artur. 
Radny A. Zawadzki – Zawadzki Artur, wstrzymuje się. 
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Pikus Joanna. Nie ma, czyli 17 osób. Przy 
10 głosach "za" i 7 wstrzymujących, uchwałę podjęliśmy. 
 
Radni RM przy 10 głosach za, przy braku głosów przeciwnych i 7 wstrzymujących, 
podjęli uchwałę zmieniającą uchwałę w sprawie uchwalenia budżetu Gminy Ostrowiec 
Świętokrzyski na rok 2021 (imienny wykaz głosowania stanowi załącznik nr 37 do 
protokołu). 
 
Patrz uchwała Nr LV/160/2021 – załącznik nr 38 do protokołu. 
 
18) Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Przechodzimy do kolejnego projektu 
uchwały zmieniający uchwałę w sprawie uchwalenia budżetu Gminy Ostrowiec 
Świętokrzyski na rok 2021. To jest nowy projekt uchwały wniesiony wprawdzie dzisiaj 
na sesji, ale był rozpatrywany na Komisji Budżetu i opinia Komisji Budżetu jest 
pozytywna przy projekcie tej uchwały. Czy Państwo Radni mają pytania do projektu tej 
uchwały? Nie widzę. Wobec tego głosujemy projekt uchwały zmieniający uchwałę w 
sprawie uchwalenia budżetu Gminy Ostrowiec Świętokrzyski na rok 2021. Choinka 
Stanisław. 
Radny St. Choinka – Stanisław Choinka, jestem za. 
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Czeremcha Mateusz.  
Radny M. Czeremcha – Mateusz Czeremcha, jestem za. 
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Duda Renata. 
Radna R. Duda – Renata Duda, jestem za. 
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Głąb Artur.  
Radny A. Głąb – Artur Głąb, jestem za. 
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Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Kaszuba Dariusz.  
Radny D. Kaszuba – Dariusz Kaszuba, wstrzymuję się. 
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Łata Mariusz. 
Radny M. Łata – Mariusz Łata, jestem za.  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Maj Grażyna.  
Radna G. Maj – Grażyna Maj, jestem za. 
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Marzec Marcin. 
Radny M. Marzec – Marcin Marzec, jestem za. 
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Morycińska Bożenna.  
Radna B. Morycińska – Bożenna Morycińska, jestem za.  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Pałka Andrzej.  
Radny A. Pałka – Andrzej Pałka, jestem za.  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Pietruszka Aron.  
Radny A. Pietruszka – Jestem za. 
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Pikus Joanna. Renduda-Dudek Irena, 
jestem za. Sajda Włodzimierz.  
Radny Wł. Sajda – Sajda Włodzimierz, jestem za. 
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Strojny Daniel.  
Radny D. Strojny – Strojny Daniel, jestem za. 
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Wrona Jerzy. 
Radny J. Wrona – Jerzy Wrona, wstrzymuję się. 
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – I Zawadzki Artur. 
Radny A. Zawadzki – Zawadzki Artur, wstrzymuję się. 
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Proszę. Pikus Joanna. Nie ma. Czyli 17 
osób. Uchwałę podjęliśmy 15 głosami "za", przy 2 "wstrzymujących". 
 
Radni RM przy 15 głosach za, przy braku głosów przeciwnych i 2 wstrzymujących, 
podjęli uchwałę zmieniającą uchwałę w sprawie uchwalenia budżetu Gminy Ostrowiec 
Świętokrzyski na rok 2021 (imienny wykaz głosowania stanowi załącznik nr 39 do 
protokołu). 
 
Patrz uchwała Nr LV/161/2021 – załącznik nr 40 do protokołu. 
 
20) Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – I kolejny, ostatni już projekt uchwały, 
w tym punkcie porządku obrad. Projekt uchwały zmieniający uchwałę w sprawie 
Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy Ostrowiec Świętokrzyski na lata 2021-
2029. I tutaj wymieniony był oczywiście załącznik nr 1 do projektu tej uchwały. Chociaż 
ta wymiana już była na Komisji Budżetu i z nowym załącznikiem podejmowaliśmy 
opinię na Komisji – i opinia Komisji Budżetu jest pozytywna co do projektu tej uchwały. 
Czy Państwo Radni mają pytania do projektu tej uchwały? Nie widzę. W takim razie 
przechodzimy do głosowania projekt uchwały zmieniającej uchwałę w sprawie 
Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy Ostrowiec Świętokrzyski na lata 2021-2029. 
Choinka Stanisław. 
Radny St. Choinka – Stanisław Choinka, jestem za. 
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Czeremcha Mateusz.  
Radny M. Czeremcha – Mateusz Czeremcha, jestem za. 
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Duda Renata. 
Radna R. Duda – Renata Duda, jestem za. 
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Głąb Artur.  
Radny A. Głąb – Artur Głąb, jestem za. 
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Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Kaszuba Dariusz.  
Radny D. Kaszuba – Dariusz Kaszuba, wstrzymuję się. 
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Łata Mariusz. 
Radny M. Łata – Mariusz Łata, jestem za.  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Maj Grażyna.  
Radna G. Maj – Grażyna Maj, jestem za. 
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Marzec Marcin. 
Radny M. Marzec – Marcin Marzec, jestem za. 
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Morycińska Bożenna.  
Radna B. Morycińska – Bożenna Morycińska, jestem za.  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Pałka Andrzej.  
Radny A. Pałka – Andrzej Pałka, jestem za.  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Pietruszka Aron.  
Radny A. Pietruszka – Jestem za. 
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Pikus Joanna. Renduda-Dudek Irena, 
jestem za. Sajda Włodzimierz.  
Radny Wł. Sajda – Sajda Włodzimierz, jestem za. 
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Strojny Daniel.  
Radny D. Strojny – Strojny Daniel, jestem za. 
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Wrona Jerzy. 
Radny J. Wrona – Jerzy Wrona, wstrzymuję się. 
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek –  Zawadzki Artur. 
Radny A. Zawadzki – Zawadzki Artur, wstrzymuję się. 
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Stwierdzam, że uchwałę podjęliśmy  
15 głosami "za", przy 2 "wstrzymujących". W tym momencie zakończyliśmy już 
wszystkie, procedowanie wszystkich uchwał.  
 
Radni RM – przy 15 głosach za, przy braku głosów przeciwnych i 2 wstrzymujących – 
podjęli uchwałę zmieniającą uchwałę w sprawie Wieloletniej Prognozy Finansowej 
Gminy Ostrowiec Świętokrzyski na lata 2021-2029 (imienny wykaz głosowania stanowi 
załącznik nr 41 do protokołu). 
 
Patrz uchwała Nr LV/162/2021 – załącznik nr 42 do protokołu. 
 

Ad VI/ Informacja w sprawie podatku leśnego: 
 
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Przechodzimy do kolejnego punktu 
porządku obrad – punkt VI – „Informacja w sprawie podatku leśnego” (załącznik nr 43 
do protokołu). Temat ten był przedmiotem obrad wszystkich komisji Rady Miasta. Czy 
Państwo Radni mają pytania do tej informacji o podatku leśnym? Nie widzę.  
 

Ad VII/ Informacja Przewodniczącej Rady Miasta o złożonych 

interpelacjach: 
 
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – W takim razie przechodzimy do 
następnego punktu – punkt VII „Informacja Przewodniczącej Rady Miasta  
o złożonych interpelacjach”.  
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Otóż, Szanowni Państwo, Radni w okresie od 29 października do 10 grudnia br. 
zgłoszono łącznie 21 interpelacji. I te interpelacje zgłosili następujący Radni: Radny 
Kamil Kutryba 4 interpelacje, Radny Aron Pietruszka 10, Radny Marcin Marzec 3 
interpelacje, Artur Zawadzki 2 interpelacje. I Radna Renata Duda - 2 interpelacje. 
Wszystkie interpelacje zostały opublikowane w Biuletynie Informacji Publicznej Urzędu 
Miasta, a także zostały przekazane Prezydentowi Miasta celem nadania im dalszego 
biegu.  
 

Ad VIII/ Sprawozdanie z prac Prezydenta Miasta Ostrowca 

Świętokrzyskiego za okres od 21 października do 2 grudnia br.: 
 
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Kolejny punkt naszych dzisiejszych obrad, 
to "Sprawozdanie z prac Prezydenta Miasta Ostrowca Świętokrzyskiego za okres od 
21 października do 2 grudnia br.” (załącznik nr 44 do protokołu). Czy Państwo Radni 
mają pytania do tego materiału? Nie widzę. 
 

Ad IX/Śprawy różne: 
 
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Wobec tego przechodzimy do kolejnego 
punktu – punktu IX – "Sprawy różne".  
Szanowni Państwo Radni! W materiałach na sesję otrzymaliśmy zestawienie 
zbiorcze wyników konsultacji społecznych projektu "Strategii Rozwiązywania 
Problemów Społecznych w Gminie Ostrowiec Świętokrzyski na lata  
2022-2028" (załącznik nr 45 do protokołu). Czy Państwo Radni mają pytania, czy 
jakieś uwagi do przedłożonego zestawienia? Czy ewentualnie inne jakieś pytania  
w sprawach różnych? Proszę Mateusz Czeremcha. 
Radny M. Czeremcha – Dziękuję. Pani Przewodnicząca! Szanowni Państwo Radni! 
Panowie Prezydenci! Szanowni internauci! Dzisiaj jako pierwszą uchwałę 
głosowaliśmy uchwałę dotyczącą sprawy podatku od nieruchomości.  
I zastanawiam się, czy to w ogóle było konieczne na tej sesji? I również, czy rada się 
powinna zbierać? A dlaczego? Dlatego, że uchwała została podjęta w dniu 
dzisiejszym, natomiast 29 listopada, przeczytałem na stronie internetowej Urzędu 
Miasta taką informację: "Decyzją Prezydenta Jarosława Górczyńskiego miasto  
po raz siódmy zamraża lokalne podatki". Rodzi się pytanie, czy Pan Prezydent 
przejmuje kompetencje Rady Miasta? Czy tak, to powinno w ogóle wyglądać? 
Dziękuję. 
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Ktoś z Państwa Radnych jeszcze chciałby 
zabrać głos? Marcin Marzec, proszę. 
Radny M. Marzec – Pani Przewodnicząca, chcę zabrać głos. To teraz, Pani 
Przewodnicząca, ja mam czy Pan Radny Sajda?  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Za chwilę Radny Sajda, jak już 
powiedziałam, Radny Marcin Marzec, to proszę Panie Marcinie.  
Radny M. Marzec – Dziękuję. Pani Przewodnicząca! Wysoka Rado! Nie pamiętam 
dokładnej daty tej sesji, ale no już kilkanaście pewnie tygodni temu, wspominałem o 
sukcesie naszych młodych waterpolistów, którzy zdobyli złoty medal Mistrzostw Polski 
i zaapelowałem wtedy do Pana Prezydenta o jak gdyby uhonorowanie tej młodzieży za 
zdobycie takiego typu tytuł, bo zdarza się to dosyć rzadko. Zdaje się, że z tego co 
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pamiętam, wypowiedź Pana Prezydenta, była aprobata. Do mojej prośby też dołączyła 
się jedna z radnych, zdaje się, że Pani Radna Maj. No i oczekiwaliśmy, że tak powiem, 
no faktycznie docenienia tych młodych ludzi. Z tego, co ja wiem, nic takiego nie miało 
miejsca, więc nie wiem czy to, czy to zostało w jakiś inny sposób rozwiązane, o czym, 
no po prostu nie zostaliśmy poinformowani, ani też w środkach masowego przekazu, 
tutaj lokalnego w mediach nie zauważyłem. Mogłem oczywiście pominąć taką 
informację w ferworze dnia codziennego. Więc, jeżeli doszło do takiego uhonorowania, 
to oczywiście jak najbardziej dziękuję, ale jeżeli nie doszło, no chciałbym po prostu 
przypomnieć się delikatnie Panu Prezydentowi w tej sprawie, że naprawdę ta młodzież 
jest tego warta. Dziękuję.  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Dziękuję. Radny Włodzimierz Sajda. 
Radny Wł. Sajda – Pani Przewodnicząca! Wysoka Rado! Panowie Prezydenci! Pani 
Przewodnicząca! Ja składałem taką interpelację odnośnie kładki nad torami, tu od ul. 
Zagłoby do dworca kolejowego. Czy ona jest bezpieczna? Czy ludzie mogą poruszać 
się po tej kładce, żeby nie przechodzić po torach, jak przechodzą nadal, bo się boją. I 
nikt na tą interpelację nie zareagował, tzn. – jak, do kogo to należy? Jak traktują 
mieszkańców i nie tylko mieszkańców, ale ci, którzy korzystają z transportu 
kolejowego. I następną interpelację taką składałem odnoście, Pani Przewodnicząca, 
odnośnie ul. Traugutta. To jest żenujące, nie zrobione jest nic, nic, nic. Tylko 
przepraszam, zostały wycięte 2 drzewa i to tyle i tylko tyle. Ja to bym chciał 
zaapelować do szanownego Pana Marszałka Andrzeja Bętkowskiego, żeby się zajął 
tymi ludźmi, co są odpowiedzialni za tą ulice. Co są odpowiedzialni. Nie oszukiwać 
naszych mieszkańców i ludzi, którzy tam mieszkają. Bo to jest żenujące, jak pracują 
urzędnicy Urzędu Marszałkowskiego odnośnie tej ulicy, co kiedyś, kiedyś była 
najładniejszą ulicą w naszym mieście, na dole miasta. Dziękuję bardzo.  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Dziękuję. Radny bodajże, Dariusz 
Kaszuba się zgłaszał do zabrania głosu. Proszę bardzo.  
Radny D. Kaszuba – Dziękuję. Pani Przewodnicząca! Tak owszem, ja w kilku 
sprawach, jeśli można w sprawach różnych głos, chciałbym zabrać. Dziękuję za jego 
udzielenie.  
Wysoka Rado! Drodzy Internauci! Szanowni Państwo! Tak naprawdę dzisiaj na sesji 
padło wiele pytań. Ja oczekiwałem szczerze mówiąc wyjaśnienia i odpowiedzi na 
pytania Radnego Czeremchy, który zapytał o rozbieżności danych, jeżeli chodzi o 
liczbę mieszkańców naszego miasta. Takie wyjaśnienie, taka odpowiedź, no niestety, 
nie padła, a chyba wszyscy jesteśmy zainteresowani, które to dane są jak najbardziej 
aktualne w przypadku liczby mieszkańców Ostrowca Świętokrzyskiego. To pierwsza 
sprawa.  
Druga sprawa. Mam nadzieję, że już na najbliższej sesji wpłynie projekt, który Klub 
Radnych Prawa i Sprawiedliwości złożył do Pani Przewodniczącej odnośnie 
stanowiska Rady Miasta w kwestii poparcia dla służb mundurowych strzegących 
granicy z Białorusią. Takie stanowisko złożyliśmy w dniu 9 grudnia – taki projekt 
uchwały. Zaraz po tym, jak na Komisji w dniu ósmego, Pan Radny Sajda 
zaproponował spotkanie w szerszym gronie, celem takiego przygotowania stanowiska. 
No niemniej jednak, żadna wiadomość do mnie o takim spotkaniu nie dotarła. Stąd też, 
chciałbym się dowiedzieć, jak ta kwestia będzie zakończona, ponieważ, no chyba nic 
nie stało na przeszkodzie, aby taki projekt na dzisiejszą sesję wprowadzić.  
Trzecia sprawa. W protokole, który dzisiaj był przyjmowany z ostatniej sesji, która była 
ponad miesiąc temu, czyli jak dobrze pamiętam 29 października, zorganizowana ona 
została w BWA – Biurze Wystaw Artystycznych, zwróciłem się sprawach różnych 
podczas tamtej sesji o odpowiedź na 3 pytania. Nie do końca jestem 
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usatysfakcjonowany z treści tych odpowiedzi, które wówczas istotnie przez Panią 
Przewodniczącą były udzielone, dlatego też w punkcie różnym, w formie interpelacji 
ustnej prosiłbym o odpowiedzi jednak na piśmie. Przypomnę pytania. Pierwsze pytanie 
dotyczyło podania przyczyny, dla której zostaliśmy zebrani w trybie stacjonarnym na 
sesji Rady Miasta w budynku, w sali budynku BWA w Ostrowieckim Browarze Kultury. 
Drugie pytanie dotyczyło faktycznej ilości osób, które w tym spotkaniu uczestniczyły. 
Miałem tutaj na myśli nie tylko radnych, ale także pracowników obsługi biura Rady 
Miasta, przedstawicieli mediów, jak również zaproszonych Naczelników różnych 
Wydziałów Urzędu Miasta. I trzecie pytanie dotyczyło sposobu, w jaki przygotowano tę 
salę na obrady w trybie stacjonarnym. To znaczy chodziło mi o kwestię 
przeprowadzenia odpowiedniej dezynfekcji tego pomieszczenia na długie posiedzenie, 
które w tej sali miało miejsce. W protokole czytamy, że pretekstem, czy przyczyną 
zwołania sesji Rady Miasta w budynku BWA Ostrowieckiego Browaru Kultury było 
pożegnanie odchodzącej Pani Dyrektor. No, nic takiego podczas tej sesji jak wszyscy 
pamiętamy miejsca nie miało. Dlatego też prosiłbym o konkretne wyjaśnienie.  
I sprawa ostatnia. Oczywiście wyjaśnienie proszę na piśmie. I sprawa ostatnia 
czwarta. Jakoś tak dziwnie chyba nam umyka to, że dzisiaj właśnie spotykamy się na 
sesji Rady Miasta, w dniu kiedy mija równe 40 lat od wprowadzenia stanu wojennego 
w naszym kraju. No, może chyba warto przypomnieć w tym momencie, że stan 
wojenny to było wydarzenie, które trwało aż 586 dni, w wyniku którego ponad 10 tys. 
ludzi zostało – naszych rodaków, zostało internowanych w różnej już mniejszej formie, 
i były to i kobiety, i mężczyźni, na różne okresy czasu. Wielu ludziom złamano kariery, 
przekreślono życiorysy i doprowadzono do utraty zdrowia w wyniku wydarzeń stanu 
wojennego. Nie możemy również zapomnieć o tym, że ponad 120 osób naszych 
rodaków w wyniku stanu wojennego straciło swoje życie. Dlatego też wydaje mi się, 
Pani Przewodnicząca, że cenne byłoby, abyśmy chociaż w tym momencie na 
zakończenie sesji, choć można było to zrobić na początku, jednak chwilą ciszy uczcić 
pamięć ofiar stanu wojennego i o to, bym bardzo poprosił w tym momencie Dziękuję.  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Dobrze, za chwileczkę. Ale zanim to 
uczynimy, to chciałabym Panu odpowiedzieć na takie pytanie dotyczące właśnie tego 
projektu uchwały, który wpłynął na moje ręce Prawa i Sprawiedliwości, dotyczącej 
poparcia dla żołnierzy i służb, w ogóle służb mundurowych, którzy stoją na granicy 
naszej wschodniej. Otóż, ja dokładnie wyjaśniałam, iż na moje ręce wpłynęły dwa takie 
projekty uchwał i od klubu radnych PiS i od Klubu KWW Jarosława Górczyńskiego. 
Ponieważ w treści się troszkę różnią, aczkolwiek intencja jest identyczna, dlatego nie 
chciałabym, po pierwsze wprowadzać tego na dzisiejszą sesję, bo za późno było, był 
projekt uchwały jeden i drugi zgłoszonych, bo to trzeba na 7 dni przed sesją zgłosić, 
żeby było w obradach dzisiejszej sesji. To jest raz, a po drugie, ponieważ się nieco 
różnią obydwa projekty uchwał, chciałabym i mówiłam o tym już, nie było wtedy Pana 
Radnego, żebyśmy się spotkali, czyli Pan Radny Przewodniczący Klubu, 
Przewodniczący Klubu KWW i ewentualnie ja. Wspólne stanowisko opracujemy i 
będzie to wspólny projekt wszystkich Radnych, bo wszyscy mamy jednakowe 
spojrzenie na ten temat. Tak, że nie chciałabym, żebyśmy tu przepychanki 
jakiekolwiek robili, tym bardziej, że są dwa projekty uchwał i porozumiemy się, jeżeli 
Panu Radnemu będzie odpowiadał jutrzejszy dzień, czy naszemu Radnemu z KWW, 
to jeszcze ustalimy godzinę i się spotkamy, żeby dopracować ten, tą uchwałę i 
ewentualnie wniesiemy ją na najbliższą sesję. A jeszcze takowa sesja w tym roku 
będzie, także to gwoli wyjaśnienia. Proszę, Panie Radny. 
Radny D. Kaszuba – Ad vocem. Dziękuję Pani Przewodniczącej za wyjaśnienie. Tak, 
jak wspomniałem, na początku sesji nie miałem okazji uczestniczyć w skutek pewnych 
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problemów technicznych, zaś wydaje mi się, że tutaj określenie możliwości prawnej 
złożenia uchwał przez różne kluby, nazwanie tego przepychanką wydaje mi się nie jest 
na miejscu. Dziękuję. 
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – No, może słowo niestosowne, ale by 
mogło tak wyglądać, żebyśmy osobno obydwa projekty uchwał głosowali,  
a wydaje mi się, że nie ma takiej potrzeby. Dlatego też chciałabym, żebyśmy wspólne 
stanowisko ustalili. Myślę, że Pan Radny jest zgodny co do tego. Czy jeszcze ktoś z 
Państwa Radnych chciałby zabrać głos w sprawach różnych? W takim razie myślę, 
że...  
Radny M. Czeremcha – Przepraszam Pani Przewodnicząca, jeszcze ja się zgłaszam.  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Proszę Mateusz Czeremcha.  
Radny M. Czeremcha – Pani Przewodnicząca, moja poprzednia wypowiedź dotycząca 
uchwały, której podjęcie zostało ogłoszone na tydzień przed jej podjęciem, no liczyłem, 
że spowoduję jakąś dyskusję.  
Pani Przewodnicząca! To Pani jest, żeby tutaj, kierować obradami Rady Miasta  
i Pani dba o powagę tejże Rady. Natomiast, takie ogłoszenie faktu zamrożenia 
podatków na 7 dni przed podjęciem uchwały, przepraszam na 14 dni przed przyjęciem 
uchwały, no jest to działanie, które ośmiesza Radę Miasta. Dlatego, no chciałbym 
zwrócić Pani uwagę, że no należałoby pilnować powagi Rady Miasta. Dziękuję bardzo.  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – No myślę, że żadna powaga tutaj Rady, 
ani żadnego z radnych nie została w jakiś sposób narażona na szwank. Ja myślę, że 
to są terminy ustawowe. Proszę o wyjaśnienie. Jest Pan Radca Prawny z nami? To 
proszę o wyjaśnienie tego tematu, czy żeśmy cokolwiek zrobili, uchybili procedurom 
prawnym w tym temacie.  
Radca Prawny UM – M. Rachwał – Wysoka Rado! Pani Przewodnicząca! Nie bardzo 
wiem, na jakie pytanie mam odpowiedzieć, czy procedura, tzn., czy została podjęta 
uchwała należycie, czy został wprowadzony projekt należycie na sesji Rady Miasta? 
No, to na pewno tak. Natomiast, jakie są inne okoliczności, zapowiedzi, nie wiem – 
decyzje podjęto o skierowaniu, np. materiałów na sesję, no to już chyba to nie jest w 
tym momencie istotne. To nie jest przedmiotem dyskusji. Natomiast, o decyzjach np. 
Prezydenta o skierowaniu czegoś pod obrady Rady, to wydaje mi się, że można 
informować. Natomiast, nie znam kontekstu, nie znam tego tekstu jak wygląda, żeby 
się odnosić pod kątem prawnym.  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Proszę, Radny Mateusz Czeremcha. 
Radny M. Czeremcha – Ja tu nie mam wątpliwości co do ważności tej uchwały, którą 
podjęliśmy. Natomiast, służby Pana Prezydenta nie powinny ogłaszać przed 
podjęciem uchwały wyniku o podjętej decyzji, czyli jak gdyby uprzedzać decyzję Rady 
Miasta. No, to tylko to miałem, na myśli, taką no poważną niestosowność  
w komunikatach, jakie pojawiają się na stronie Urzędu Miasta. Jest to strona oficjalna. 
Ja bym to potrafił zrozumieć, jeżeli by jakieś media elektroniczne taką informację 
zamieściły, przez jakąś nieścisłość pewnego rodzaju. Natomiast, Urząd Miasta 
powinien dbać o rzetelność informacji, jakie są zamieszczane na oficjalnej stronie 
Urzędu Miasta. Dziękuję.  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Nie chciałabym się tu wdawać  
w polemikę, ale wydaje mi się Panie Radny, że sprawa wygląda w taki sposób, iż 
wcześniej wspomniał Pan, mówiąc o tym temacie, że na stronach Rady Miasta był 
ogłoszony zamiar Pana Prezydenta, a zamiar to nie jest to samo, co podjęcie uchwały. 
Każdy z organów może mówić o jakiś planach, zamierzeniach, natomiast samo 
podjęcie uchwały dopiero jest wiążące, jak gdyby wszystkich zarządców  
i właścicieli nieruchomości. Słucham, Panie Radny.  
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Radny M. Czeremcha – Pani Przewodnicząca! To ja w takim razie przeczytam tytuł 
tego artykułu, jaki został zamieszczony 29 listopada. Cytuję: "Decyzją Prezydenta 
Jarosława Górczyńskiego miasto po raz siódmy zamraża lokalne podatki."  
Takie sformułowanie przesądza o sprawie. I każdy mieszkaniec potencjalny 
odwiedzający stronę internetową, czytając taką informację, jak ma ją rozumieć? Ma ją 
rozumieć, że Prezydent skierował projekt uchwały pod obrady Rady Miasta? Czy też, 
że już te podatki zostały ustalone na poziomie lat ubiegłych? No, to nie podlega żadnej 
wątpliwości. I tutaj Pan Radca Prawny, z całym szacunkiem tak naprawdę, to nie jest 
kwestia prawna, o której ja mówię, tylko kwestia rzetelności danych oraz traktowania 
Rady Miasta przez Pana Prezydenta. No, przecież to Rada Miasta decyduje o 
podatkach, nie Pan Prezydent, dziękuję. 
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Dziękuję. Sekretarz Anna Niedbała prosi o 
zabranie głosu. Proszę Pani Sekretarz. 
Sekretarz Miasta – A. Niedbała – Pani Przewodnicząca! Panie Prezydencie! Państwo 
Radni! Chciałabym tylko Panu Radnemu przypomnieć, wyjaśnić, że projektodawcą 
uchwały, jeśli chodzi o uchwały podatkowe, jest Prezydent Miasta. Również Prezydent 
Miasta wnioskuje i składa projekt budżetu do Rady Miasta. Państwo projekt budżetu 
dostaliście 15 listopada. W tym projekcie budżetu również są zaplanowane po 
dochodach, po dochodach kwoty między innymi uwzględniające dochody z tytułu 
podatku. Więc, nie jest żadną tajemnicą utrzymywanie kwestii podatkowych i kwot 
podatków do sesji podatkowej, gdyż wysokość tychże podatków już jest uwzględniona 
w budżecie na 2022 r., który Państwo dostaliście w listopadzie.  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Czy będziemy, Panie Mateuszu, dalej o 
tym dyskutować? No właśnie.  
Radny M. Czeremcha – No, nie pozostawię tych słów, Pani Sekretarz. Pani Sekretarz, 
doskonale wiem o tym, że projekt uchwały budżetowej został złożony, ale ten projekt 
nie został jeszcze uchwalony. Tak, że Pani Sekretarz, z całym szacunkiem, Pani tu 
pływa po tym temacie. Zaszła duża niestosowność, jeśli chodzi o informacje na stronie 
Urzędu Miasta i na to chcę zwrócić uwagę. Nie zamierzam tutaj na jakiekolwiek 
argumenty wchodzić z  Państwem w dyskusję. Natomiast, proszę o zamieszczanie 
rzetelnych informacji. Taka informacja o tym, że podatki zostały, no w tym roku 
zamrożone, powinna się pojawić najwcześniej po podjęciu uchwały przez Radę 
Miasta. Dziękuję bardzo.  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Dziękuję. Myślę, że już wszystkie pytania, 
jakie Państwo mieli do zadania padły. Nie? Widzę, że jeszcze Radny Andrzej Pałka 
chce zabrać głos. Proszę więc bardzo. 
Radny A. Pałka – Pani Przewodnicząca! Panowie Prezydenci! Koleżanki i Koledzy 
Radni! Kolego Mateuszu, na pewno to jest drobiazg na jaki zwracasz uwagę, ale 
myślę, że jeżeli przez 6 lat wspieraliśmy to jednogłośnie, to nawet jak Prezydent  
z wnioskiem wyszedł, że będzie dalej, to zakładał, że to tak będzie. Ja tylko tyle 
chciałem powiedzieć i myślę, że nie róbmy, bo to wyjdzie tak, że w szklance wody 
burzę robimy. Na pewno w którymś miejscu, by coś takiego było, ale inaczej byś 
Mateuszu postąpił? Na pewno tak. I tak zagłosowałeś. Dziękuję bardzo.  
Radny M. Czeremcha – Panie Prezydencie. Kolego Andrzeju... 
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Panowie, ale nie będziemy rozmawiać 
jeden do drugiego, bo taka dyskusja to może być poza sesją. Nie będziemy takiej 
dyskusji prowadzić.  
Radny M. Czeremcha – Ale ad vocem, Kolego Andrzeju. W takim razie Rada Miasta 
może jest organem zbędnym.  
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Radny A. Pałka – Nie, na pewno nie jest organem zbędnym, z całą stanowczością 
Panu to mówię.  
Radny M. Czeremcha – Dziękuję, że Pan to mówi.  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – I proszę o zabranie głosu Pana 
Prezydenta.  
Prezydent Miasta – J. Górczyński – Panie, Panowie Radni! Chciałbym skorzystać z 
okazji i złożyć Państwu życzenia na nadchodzące Święta: spokoju, rozsądku, 
wytchnienia, miłych chwil spędzonych w gronie rodzinnym, refleksji na Nowy 2022 
Rok, bo na sesji Rady Miasta najprawdopodobniej spotkamy się po Świętach, a przed 
Nowym Rokiem. Jeszcze raz dla Państwa, dla Państwa rodzin spokojnych, pogodnych 
i radosnych Świąt. Wszystkiego najlepszego! Dziękuję bardzo.  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Dziękuję. Przychylam się do wniosku 
Radnego Dariusza Kaszuby i myślę, że jest to ważna rocznica 40 lat od stanu 
wojennego. Za chwilę uczcimy minutą ciszy tą rocznicę, a potem zanim zakończę 
sesję, to jeszcze dwa słowa.  
 
Radni RM powstali i uczcili minutą ciszy 40 rocznicę wprowadzenia stanu wojennego. 
 
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Dziękuję Państwu. Szanowni Państwo 
Radni! Szanowni Państwo obecni na sali tu z nami! Szanowni Internauci! Również idąc 
za głosem Pana Prezydenta, chciałabym Państwu życzyć wszystkiego dobrego na te 
święta, przede wszystkim, żebyście byli Państwo zdrowi, żebyście w nastroju takim 
serdecznym i rodzinnym te święta spędzili jak nigdy, bo takie wzajemne wsparcie, 
szczególnie w tym okresie COVID-u jest niezwykle potrzebne. Więc dużo ciepła 
rodzinnego, serdeczności, szacunku do siebie. I w ogóle wszystkiego najlepszego w te 
dni, żebyście na chwilę chociaż zapomnieli o tych troskach i kłopotach, a nawet może 
na chwilę o Radzie Miasta, bo zaraz po świętach też będziemy się jeszcze spotykać. 
Więc, przygotujmy siły na po świętach, a w czasie świąt odpoczywajmy. Wszystkiego 
dobrego Państwu wszystkim życzę.  
 
 

Ad IX/Zamknięcie sesji Rady Miasta: 
 
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – I zamykam obrady LV (55) sesji Rady 
Miasta Ostrowca Świętokrzyskiego. Do widzenia Państwu. 
 
Sesja Rady Miasta Ostrowca Świętokrzyskiego zakończyła się o godz. 16.10. 
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